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NA SEJI DEMOKRSCANSKEGA VODSTVA

Mandatar Fanfani bo danes orisal 
predloge za rešitev vladne krize

Zaključen prvi krog posvetovanj - Dvostranska pogajanja 
se bodo predvidoma začela jutri - Seja vodstva PSI

' RIM, 15, — Mandatar za sestavo nove vlade Fanfani je zaključil 
kfog posvetovanj s predstavniki vseh političnih strank. O re

zultatih razgovorov bo jutri popoldne poročal na seji vodstva krščan- 
*ke demokracije, ko bo hkrati dal tudi konkretne predloge za rešitev 
v adne krize. Potem ko bo vodstvo KD te predloge odobrilo, se bodo 
forale o njih izraziti še ostale stranke levega centra. V četrtek se 
»odo začela prava pogajanja, v okviru katerih bo Fanfani najprej 
»ceno sprejel voditelje KD, PSI, PSDI in PRI. Šele pozneje bi se 
forala začeti kolegialna srečanja z udeležbo predstavnikov vseh 
* renk, ki naj bi podprle novo vlado.

Preliminarna posvetovanja je Fan-
^an' vključil danes zjutraj, ko je 
*Pr»iel najprej predstavnike PRI, 
j’»*» pa še delegacijo PSI. Republi- 
enski tajnik La Malfa je ob koncu 
azgovora, ki je trajal približno 

V'0, uro' poudaril pomen dejstva, 
a Je bil mandat za sestavo vlade 
aupan političnemu tajniku KD.
To pomeni, da se KD namerava 

enotno angažirati v poskusu, da bi 
onovili vlado levega centra; na 
snovi te ugotovitve — je dejal La 

Ì a — smo izrazili Fanfaniju 
da bi mu uspelo izpeljati 

ezko nalogo. Republikanski vodi- 
d Je tudi ponovil, da njegova 

'Panka posveča največjo pozornost 
prašanjem gospodarske politike, 
oprav je po drugi strani dodal, 
a Je treba najprej najti sporazum 

političnih vprašanjih. Glede go- 
Podarskih problemov pa je La Mal- 
a Poudaril, da se je treba razgo- 
arjati na osnovi konkretnih po- 

nl auV ’n uS°tovitev, kot so stanje 
Piacilne bilance, perspektive glede 
oencita te bilance v sedanjih po- 

ali v primeru, da bi na trži- 
=cu prišlo do večje kupne moči de- 
iM a’ državnega proračuna
,'d. Z drugimi besedami republi
kanci postavljajo poudarek na vpra- 
jfi . deficita plačilne bilance in 
•nflacije z zahtevo, naj bi ne opu- 
Shli politike varčevanja, ki jo je 
V1ada sprožila maja letos.
.Razgovor med Fantanijem in so

cialistično delegacijo, ki so jo se- 
tavljali tajnik De Martino ter na- 

®rinika parlamentarnih skupin Ma- 
ctptti in Zuccaia, je trajal skoraj 
Poldrugo uro. Ob zaključku razgo- 
yora je Mariotti prebral kratko iz- 
Javo in opozoril, da je imel razgo- 
C°r z mandatarjem značaj prelimi- 
barne izmenjave mnenj o položaju. 
vj-bPovedano nam je bilo — je dejal 
Mariotti — da bo KD formulirala 
®* * * * v°je predloge. Upamo, da bodo ti 
Predlogi ustrezali potrebam po pre
novitvi vladnih metod in gospodar- 
ske ter družbene politike, kakršno 
zahtevajo socialisti. Glede teh zah- 
;ev je Mariotti poudaril, da zade- 
*?J0 predvsem podporo proizvajal
ci dejavnosti, razvoj izvoza, ohra
nitev ravni zaposlovanja, kredite 
*n investicije kot sredstva za boj 
Proti zaostrovanju recesije. Socia
bili zahtevajo tudi poseg javnih 
oblasti v zvezi s cenami najbolj 
nujnega blaga in za zaščito delav- 
skih dohodkov, predvsem dohodkov 
najbolj šibkih kategorij ter za za- 
Jamčenje najnižjih pokojnin. Socia- 
bitični predstavnik je končno po- 
bdaril potrebo po temeljitem boju 
Proti razsipavanju, proti raznim o- 
bkkam parazitizma in špekulacij 
Jor proti davčnim utajam. Glede 

realnih problemov — je zaklju
čil Mariotti — je potrebno osnovno 
razčiščenje, tako da se bomo lahko 
resno lotili položaja ter da bo vsa- 
ba stranka na najbolj odgovoren 
bačin pojasnila svoje stališče.

Ob zaključku razgovora s sociali

sti je imel mandatar Fanfani krat
ko srečanje s časnikarji, katerim 
je med drugim začrtal program bo
dočega dela. Fanfani se ni hotel 
izreči o perspektivah za obnovitev 
levosredinske koalicije, napovedal 
pa je, da bo na jutrišnji seji vod
stva KD dal svoje predloge za re
šitev krize. Takoj nato bo imel di
rektne stike s štirimi strankami za 
primerjanje stališč, ki bo trajalo 
nekaj dni. Če bo to primerjanje 
pozitivno, bo prišlo do kolegialnih 
srečanj.

Že danes se je medtem sestalo 
vodstvo PSI, kateremu je o trenut
nem položaju poročal tajnik De 
Martino. Ob koncu so sklenili, da 
se bo vodstvo ponovno sestalo v 
četrtek, da bi proučilo predloge, ki 
jih bo dal jutri Fanfani na seji
demokrščanskega vodstva. Nekate
ri udeleženci seje vodstva PSI so
v razgovorih s časnikarji dali kraj
še izjave. Namestnik tajnika Mosca 
je dejal, da obstaja v stranki «ve
liko pesimizma». Senator Gatto pa 
je dodal, da ni mogoče govoriti o 
optimizmu ali pesimizmu, dokler 
ni še konkretnih predlogov, o ka
terih naj bi razpravljali. Tudi mi
nister Giolitti je potrdil, da socia
listi čakajo na predloge, ki jih bo 
sprožil mandatar za sestavo vlade.

Danes so se tudi sestali najvid
nejši predstavniki demokrščanske 
struje «iniziativa popolare», ki je 
najmočnejša struja v KD. Na se
stanku, ki so se ga poleg drugih 
udeležili Rumor, Piccoli, Taviani, 
Ruffini, Bisaglia in Gullotti. so so
glasno potrdili brezpogojno podporo 
naporom mandatarja Fanfanija za 
sestavo nove vlade. Prav tako so 
sklenili prepustiti' mu čimširši man
dat glede izbire članov nove vlade.

Tudi ostale demokrščanske struje 
so zagotovile popolno in iskreno pod
poro naporom mandatarja Fanfanija 
za sestavo nove vlade. Kljub temu 
pa so stališča posameznih struj gle
de osnovnih problemov na dnevnem 
redu dokaj deljena, kar bo verjet
no prišlo do izraza na jutrišnji se
ji strankinega vodstva. Levičarski 
struji «base» in «forze nuove» po
stavljata poudarek na gospodarskih 
problemih, ki so še posebno nujni 
glede na dejstvo, da bo morala no
va vlada dati ustrezne odgovore 
sindikatom. Obe struji menita, da 
stališča PSI in RRI o gospodarskih 
problemih le niso tako deljena, am
pak so nasprotno uskladljiva. Pač 
pa so mnogo teže uskladljiva sta
lišča socialdemokratov, zaradi če
sar levica KD postavlja hipotezo 
sestave vlade v treh, namreč med 
KD, PSI in PRI z izključitvijo 
PSDI. Levičarski struji KD sta prav 
tako mnenja, da je vprašanje kra
jevnih uprav lažno vprašanje, ki je 
bilo dokončno rešeno z nedavnimi 
pojasnili socialistov.

Nasprotno pa je vprašanje kra
jevnih odborov važno za Andreot-

tijevo in Colombovo strujo. Ta stru
ja namreč meni, da je pot za izhod 
iz gospodarske krize ena sama, za
radi česar ne bo težko najti spo
razuma. Težko rešljivi pa so poli
tični problemi: po mnenju omenje
ne struje se morajo socialisti iz-

nasprotuje Tanassijevi zahtevi po 
sklicanju predčasnih volitev. Romi
ta je izrazil zadovoljstvo, da je po 
dolgi negotovosti in po hudih ovi
rah končno prišlo do poskusa ob
novitve levosredinske vlade ter po-* 
zitivno ocenil izbiro predsednik^

jasniti, ali so pripravljeni obnoviti | Leone ja, da poveri mandat sena- 
levosredinske krajevne odbore in j torju Fanfaniju. Romita je tudi iz- 
kakšno vlogo pripisujejo komuni-1 razil željo, da bi bil napor man- 
stični opoziciji. j datarja uspešen, za kar pa sta po-

Republikansko vodstvo se bo se-1 tcebni podpora in konkretna obveza 
stalo proti koncu tega tedna ali j vseh, katerim je pri srcu demokra- 
na začetku prihodnjega. Preden bi tična bodočnost države. Po mnenju 
namreč sprejeli kakršno koli od-1 predstavnika socialdemokratske le- 
ločitev republikanci nameravajo po- | vice bi dokončni propad levega 
čakati na zaključke vodstev KD in ; centra nujno privedel do predčasnih 
PSI. Pač pa še ni znano, kdaj se j volitev, kajti nobena druga vladna 
bo sestalo vodstvo PSDI. Značilno I formula ne bi mogla dolgo trajati, 
je, da so najvidnejši voditelji te 1 Končno je Romita omenil manevre.
stranke, ki so s svojo nepopustlji
vostjo povzročili vladno krizo, danes 
povsem umolknili, kar bi lahko tol
mačili kot željo, da vsaj v tej za
četni fazi še ne mečejo polen pod 
noge mandatarju Fanfaniju. Od 
predstavnikov PSDI se je danes o- 
glasil samo Romita, ki pa pripada 
Saragatovi levi struji in kot tak

ki da so v teku, da bi preprečili 
uspeh Fanfanijevega poskusa: v
tej zvezi je dejal, da se je treba 
tem poskusom upreti, saj obstajajo 
v okviru levega centra zadostne 
sile, ki bi lahko vodile skupno ak
cijo in porazile tiste, ki upajo v 
propad demokratičnih perspektiv 
države.

Evropski zunanji ministri 
o odnosih z državami OAPEC

L, .>43

Bijedic zaključil 
obisk v Iraku

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 15. — V skupnem po

ročilu o obisku predsednika zvez
nega izvršnega sveta Džemala Bi- 
jediča v Iraku in o njegovih raz
govorih s podpredsednikom sveta 
revolucionarnega poveljstva Iraka 
Sadama Huseina se med drugim 
omenja, da so v razgovorih odloč
no obsodili poskuse imperialističnih 
in reakcionarnih sil proti borbi na
rodov za politično in gospodarsko 
neodvisnost ter ugotovili, da je po
litika neuvrščenosti postala po
memben dejavnik v mednarodnih 
odnosih pri reševanju odprtih med
narodnih vprašanj. Bijedic in Hu
sein sta s posebno pozornostjo in 
zaskrbljenostjo proučila krizo na 
Bližnjem vzhodu, ki se po njunih 
ocenah lahko reši samo z umikom 
Izraela z vseh zasedenih ozemelj 
in priznanjem zakonitih pravic a- 
rabskega ljudstva Palestine, in u- 
gotovila, da je neuvrščeni Ciper 
neobhoden element miru in trdnosti 
v svetu.

Na kraju sporočila se omenja, da 
je Husein z zadovoljstvom sprejel 
vabilo, da obišče Jugoslavijo.

Predsednik zveznega izvršnega 
sveta Džemal Bijedic je sinoči pri 
vrnitvi v Beograd izjavil, da je v 
razgovorih prišla do izraza ena
kost oziroma podobnost pogledov 
o vseh vprašanjih, ki so bila pred
met razpravljanja, in da prijatelj
stvo med Jugoslavijo in Irakom 
temelji na skupni privrženosti obeh 
držav politiki neuvrščenosti in na 
skupnem stremljenju po ohranitvi 
miru in borbi za hitrejši družbeni 
in gospodarski razvoj.

B. B.
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PREISKAVA 0 SPODLETELEM DRŽAVNEM UDARU LETA 1970

Pogovor med ministrom Andreottijem 
in sodnikom Violantejem o dosjeju SID

Vloga gozdnih čuvajev in funkcionarjev ministrstva 
za kmetijstvo v ospredju zanimanj preiskovalcev

RIM, ft. — Preiskovalni sodnik 
Filippo Fiore in namestnik rimske
ga državnega pravdnika Claudio 
Vitalone sta danes nadaljevala z 
zasliševanjem oseb, ki so zaplete
ne v spodleteli poskus državnega 
udara, ki ga je organiziral pred 
kratkim umrli fašistični veljak Ju- 
nio Valerio Borghese. Včeraj opol
dne sta se sodnika, po zaslišanju 
Luciana Bertija, bivšega poveljnika 
šole za gozdne čuvaje, podala v 
rimski zapor Regina Coeli, da bi 
zaslišala zdravnika Draga, ki je 
bi! član vodstva fašistične organi
zacije «Fronte nazionale», ki jo je 
ustanovil in vodil Valerio Borghese.

Zasliševanje Salvatora Draga je 
trajalo približno dve uri. Zdravnik 
je odgovarjal v navzočnosti svoje
ga branilca odv. Madie ter je za
nikal sleherno odgovornost v Bor- 
ghesejevem državnem udaru. Ome
niti je treba, da je Drago uradni 
zdravnik policije, moral pa je od
govarjati na vprašanja, ki so za
devala noč med 7. in 8. decem
brom 1970, ko je Borghese skušal 
uresničiti fašistični državni udar. 
Drago trdi, da je bil vso noč v 
svojem stanovanju, saj je prav ta
krat imel napad božjasti.

Preiskovalni sodnik je hotel ve
deti od zdravnika tudi več podrob
nosti v zvezi z izjavami, ki jih je 
rimski odvetnik Orlandini posnel na 
trak, ki ga je potem SID izročil 
sodnim oblastem. Sodnik Fiore ga
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Sovjetsko-egiptovski pogovori v Moskvi

Giulio Andreotti

je vprašal, ali je res, da je vzdr
ževal zveze med zarotniki in njiho
vimi pristaši, ki so vdrli v notra
nje ministrstvo. Drago je jasno vse 
zanikal in dejal, da ni imel z za
rotniki nobene zveze.

Dragovo ime je prvič prišlo v 
ospredje v začetni fazi preiskave 
o državnem udaru; dobili do ga 
namreč na zasebnem telefonskem 
imeniku Sandra Saccuccija, bivše
ga padalskega častnika in današ
njega poslanca fašistične stranke 
MSI, ki je ena najvidnejših oseb
nosti, ki so bile vpletene v Borghe- 
sejevo prevratniško dejavnost. Kljub 
vsemu so dr. Draga začeli zasliše
vati komaj sedaj po izjavah Orlan- 
dinija, ki ga tudi imajo za enega 
od zarotnikov. Kako je prišlo do te 
zamude, še ni jasno.

Medtem ko je bilo v zaporu Re
gina Coeli zasliševanje Draga so 
v sodni palači nadaljevali s pre
iskovalno dejavnostjo. Preiskovalni 
sodnik Gallucci je imel neuradni 
pogovor z dr. Piccolom, generalnim 
inšpektorjem notranjega ministrstva, 
ki bi moral skrbeti za varnost no
tranjega ministrstva in političnih 
mož in od katerega so odvisni lju
dje, ki dan in noč nadzorujejo no
tranje ministrstvo.

Gallucci je hotel vedeti od poli
cijskega funkcionarja, kako so raz-

te, ki sodeluje v preiskavi o črni 
mreži prišel na sedež ministrstva 
za obrambo, da bi se sestal z mi
nistrom Andreottijem. Pogovor je 
trajal približno eno uro, o njegovi 
vsebini pa ni uradnih vesti. Po ne
katerih glasovih naj bi pogovor med 
Andreottijem in Violantem temeljil 
na preiskavi o liberalnem poslancu 
Edgardu Sognu, ki naj bi ga med 
letom 1970 in 1972 agenti SID ne
prestano nadzorovali, da bi skušali 
ugotoviti, ali je v stiku s «črnim 
princem» Valeriom Borghesejem. 
Poročilo o tej preiskavi doslej baje 
ni bilo izročeno sodnim oblastem in 
sodniki bi sedaj hoteli vedeti, kako 
je s to zadevo.

Socialistični podtajnik za kmetij
stvo Salvatore je izjavil, da so ka
rabinjerji izročili ministrstvu za po
ljedelstvo poročilo o akcijah polkov
nika Bertijc v noči med 7. in 8. 
decembrom 1970. Minister za polje
delstvo je bil takrat Natali. Po tem 
poročilu kaže, da je Berti prispel 
v Rim s kolono 14 vozil, v katerih 
je bilo 197 gozdnih čuvajev oboro
ženih z brzostrelkami. Pri sedežu 
radiotelevizije v Ul. Teulada se je 
Berti, kot pravi poročilo karabinjer
jev, srečal z inšpektorjem ministr
stva za poljedelstvo Salerijem, ki 
je bil v tesnem stiku z Borghese
jem. Saleri naj bi ukazal gozdnim 
čuvajem, naj se vrnejo v vojaš
nico.

| LUKSEMBURG, 15. — V Luksem
burgu je bilo zasedanje zunanjih 

j ministrey EGS, na katerem so raz
pravljali predvsem o vprašanjih e- 
nergije ter o odnosu med devete- 

I rico in državami proizvajalkami pe
troleja. Ministri (za Italijo je bil 
prisoten zunanji podtajnik Pedini) 
so poslušali poročilo Simoneta, ki 
je odgovoren za področje energije 
v okviru EGS, o pogovorih, ki jih 
je imel 7. in 8. oktobra z general
nim tajnikom organizacije arabskih 
držav proizvajalk petroleja OAPEC. 
Šlo je, je dejal Simonet. za prve 
stike, ki so omogočili izmenjavo 
mnenj.».. ;

OAPEC je pokazal dokajšen interes 
za strukture in cilje EGS ter poročal 
e\ ropskim predstavnikom o arabskih 
načrtih za investicije tako na pod
ročju petroleja kot na področju indu
strijskega in gospodarskega razvoja. 
V razpravo je posegel tudi podtajnik 
Pedini, ki je v svojem posegu pod
črtal, da je vzdušje sedaj naklonje
no podpisu morebitnega sporazuma 
med državami proizvajalkami petrole
ja in potrošniki.

(Na sliki: prihod nemškega zunanje
ga ministra Dietricha Genscherja na 
zasedanje zunanjih ministrov devete
rice.)
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V OKVIRU PREISKAV 0 SAMOZVANIH «RDEČIH BRIGADAH»

MILAN, 15. — V prvih jutranjih 
urah je prišlo v kraju Robbiano di 
Mediglia do streljanja med skupino 
karabinjerjev v civilu, pripadnikuv 
novoustanovljenega oddelka za boj 
proti terorizmu in članom samo
zvanih «rdečih brigad». V spopadu 
je zgubil življenje 56-letni karabi
njerski podčastnik Felice Maritano. 
Njegovega morilca, čigar istovet
nost je še neznana, so aretirali.

V tiskovni konferenci, ki jo je 
imel po dogodku, je general Dalla 
Chiesa, poveljnik turinske karabi
njerske brigade izjavil, da so bile 
preiskave, ki so privedle do današ
njega streljanja, do smrti podčast
nika Maritana in do aretacije nje
govega morilca tesno povezane s 
preiskavo o ugrabitvi namestnika 
genovskega državnega pravdnika 
dr. Maria Sossija. V teku preiska
ve, po osvoboditvi dr. Sossija, je 
bila pridržana cela vrsta oseb, pri 
katerih so dobili lažne dokumente. 
Na podlagi raznih informacij so 
pred časom lokalizirali stanovanje 
v Robbianu, ki so ga že nekaj dni 
nadzorovali, že od prvih dni prejš
njega tedna so karabinjerji zasli
šali mnogo prebivalcev Robbiana. 
da bi zvedeli kaj več o stanoval
cih poslopja v Ulici Amendola 10, 
v katerem so se že leto dni zbirali 
pripadniki samozvanih «rdečih bri
gad». Ko je bilo jasno, da so na 
dobri sledi, so pripadniki oddelka
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Generalna konferenca 
UNESCO v Parizu

BEOGRAD, 15. — Danes je odpoto
vala v Pariz jugoslovanska delega
cija pod vodstvom člana zveznega 
izvršnega sveta in predsednika 
zveznega komiteja za znanost in 
kulturo Jakovlevskega na 18. za
sedanje generalne konference UNE 
SCO. Jugoslovanska delegacija bo 
na tem zasedanju posvetila poseb
no pozornost dejavnosti UNESCO v 
dražavah v razvoju ter bo v tej 
zvezi predložila ustrezna priporoči
la za sklepni dokument.

Karabinjerski podčastnik 
umrl v oboroženem spopadu
V stanovanju, kjer je prišlo do streljanja, so baje dobili doku* 
mente, ki jih je sodnik Sossi imel v aktovki, ko so ga ugrabili

: > .

DANES
Mandatar za sestavo nove vla

de Fanfani je zaključil prvi krog 
posvetovanj, med katerim je po
slušal mnenja predstavnikov vseh 
strank. Danes bo na seji vodstva 
KD orisal konkretne predloge za 
rešitev vladne krize, nakar pa bo 
začel prava pogajanja s štirimi 
strankami levega centra. Včeraj se 
je sestalo vodstvo PSI, ki pa je 
sklenilo, da se bo ponovno sestalo 
jutri, da bi proučilo Fanfanijeve 
predloge.

____= _________ ______ __ V okviru preiskav o spodlete-
porejeni možje, ki so odvisni od lem državnem udaru leta 1970,___  ___ i_ ■ i l • j_:  i._ __ :_ *^z:i:~l

Vprašanje Bližnjega vzhoda je bilo v ospredju pogovorov med egiptovskim zunanjim ministrom Fahmijem, ki je 
»n obisku v Moskvi in šefom sovjetske diplomacije Gromikom. Poročilo o položaju na Bližnjem vzhodu berite

na 7. strani

njegovega urada in katera je dejav
nost slednjega. Kaže tudi, da je 
preiskovalni sodnik sklenil zahteva
ti od policije, naj ugotovi istovet
nost vseh oseb, ki so bile v službi 
na notranjem ministrstvu v noči 
med 7. in 8. decembrom leta 1970.
Preiskava je v neposredni zvezi z 
obtožnico, ki zadeva zarotnike in še 
z!acti s tistim delom, ki zadeva pri- 
r it- v palači notranjega ministr
stva oborožene prevratniške sku
pine.

V okviru preiskave bodo v krat
kem zaslišali tudi generala Miceli- 
ja, nekdanjega šefa urada D ita
lijanske varnostne službe SID, ki 
ga je Fiore osumil podpiranja pre
vratniške dejavnosti. Miceli je vče
raj obtožil obrambnega ministra An
dreottija, da je izročil sodnim obla
stem nepopolno dokumentacijo SID j tudi sklenil, da bo občni zbor Slo- 
o fašistični prevratniški dejavnosti. | venske kulturno-gospodarske zveze

Pozno popoldne je sodnik Violan- 8. decembra t.l.

ko se je fašistični veljak Borghe
se skušal polastiti oblasti, so pre
iskovalci zaslišali vrsto oseb. Med 
drugimi so skušali ugotoviti, kakš
no vlogo sta imela v prevratniš
kem načrtu Borghesejev sodelavec 
dr. Drago in pa poveljnik šole 
gozdnih čuvajev polkovnik Berti. 
Popoldne se je preiskovalni sodnik 
sestal na sedežu obrambnega mi
nistrstva z ministrom Andreottijem. 
O vsebini pogovorov ni nobenega 
uradnega potrdila.

Glavni odbor SKGZ je svojo po
nedeljkovo sejo posvetil obravnavi 
naših kulturnih in prosvetnih vpra
šanj ter oceni mednarodne konfe
rence o manjšinah v Trstu. Poro
čala sta Miroslav Košuta in dr. 
Karel Šiškovič. Glavni odbor je

NA DNEVNEM REDU PROBLEM SKLICANJA 

VSEEVROPSKE KONFERENCE

Posvetovalni sestanek 
evropskih KP v Varšavi
Delegacija Zveze komunistov Jugoslavije odpotovala iz Beograda

(Od našega dopisnika) 
BEOGRAD, 15. — Danes je odpoto

vala v Varšavo delegacija ZKJ, ki 
«e bo udeležila posvetovalnega se
stanka komunističnih partij Evrope, 
na katerem bodo izmenjali mnenja o 
sklicanju vseevropske konference ko
munističnih partij. V delegaciji, ki 
io vodi član izvršnega komiteja pred
sedstva ZKJ dr. Aleksander Grličkov, 
so član izvršnega komiteja predsed
stva ZKJ Dobrivoj Vidič, načelnik od
delka za mednarodne odnose in sti
ke predsedstva CK ZKJ Vladislav 
Obradovič. načelnik uprave v zvez
nem tajništvu za zunanje zadeve Traj- 
ko Lipkovski in druge osebnosti. Se
stanek, ki je bil sklican na pobudo 
poljske združene delavske partije in 
KP Italije bo, po mišljenju politič
nih krogov v Beogradu, uspešen, če 
se bo dosledno upoštevalo načelo, da 
je nedopustno vsiljevanje tujih sta
lišč in da je vsak poskus zbiranja 
okrog nekega središča nerealen. Spre
membe, do katerih je v zadnjih ča
sih prišlo tako v evropskih odnosih, 
kakor tudi med komunističnimi in

dnavskimi partijami, ki so pripeljale 
do uveljavitve protidogmatskih ten- 
cenc v mednarodnem komunističnem 
gibanju in do spoznanja, da so po
ta. ki vodijo v socializem, različna, 
prtrjujejo upanje, da bc sestanek v 
Varšavi uspešen. Ta sestanek je pri
ložnost za odkrito razpravo udeležen
cev. Če bodo na tem posvetovalnem 
sestanku prišla do izraza različna sta
lišča, bo to normalna posledica se
danje evropske raznovrstnosti. To u- 
gotavlja Tanjug v svojem današnjem 
komentarju. V nobenem primeru bi 
to ne pomenilo slabosti komunistične
ga gibanja, temveč znamenje različ
nih zavzemanj, da se o odprtih vpra
šanjih razpravlja odgovorno in v de- 
molcratičnem ozračju.

B. B.

za boj proti terorizmu vdrli v sta
novanje in pripravili past. Marita
no in drugi podčastniki in karabi
njerji so se skrili v stanovanje in 
čakali na prihod stanovalcev. Prvi 
je padel v past v ponedeljek zvečer, 
včeraj zvečer ob 21. uri drugi, 
tretji pa danes zjutraj ob 4.30.

Proti jutru so karabinjerji sli
šali, da se nekdo bliža stanovanju. 
Podčastnik Maritano se je skril za 
vrata stanovanja in ko je neznanec 
hotel vstopiti, mu je zakričal, naj 
se preda. Moški se je z vso hitrico 
obrnil in stekel po stopnicah. Ma
ritano ga je zasledoval in začelo 
se je streljanje. Neznanec se je 
obrnil in z dvema streloma zadel 
podčastnika. Streljali so tudi drugi 
karabinjerji in moški se je v veži 
zgrudil laže ranjen. Ranjenemu Ma- 
ritanu so priskočili na pomoč, med 
prevozom v bolnišnico pa je iz
dihnil.

V bolnišnici je tudi aretiranec, ki 
še ni povedal svojega imena. Pri 
njem so dobili pet ponarejenih o- 
sebnih izkaznic. V stanovanju so po 
poročilu karabinjerjev dobili večjo 
količino orožja, streliva, ročnih gra
nat ter vrsto dokumentov, ki pove
zujejo stanovalce z ugrabitvijo dr. 
Sossija. Kaže, da so v stanovanju 
dobili nekatere od dokumentov, ki 
jih je Sossi imel v aktovki, ko so 
ga ugrabili.

Kar zadeva povezavo s Sossijevo 
ugrabitvijo je skoraj gotovo, da 
so karabinjerji dobili o njej doka
ze. Kakšni so, bo treba videti v 
prihodnjih urah. Kakršnakoli je 
že politična pripadnost samozvanih 
«rdečih brigad» je treba ugotoviti, 
da se pojavijo v ospredju italijan
skega političnega življenja vsako
krat, ko preiskovalni organi ugo
tovijo odgovornost fašistov pri pre
vratniških dejanjih, o katerih je 
že dalj časa govor. V kakšni pove
zavi so posamezne prevratniške sku
pine med seboj pa bo treba-še pre
veriti.

BEOGRAD, 15. — Nocoj so se v 
Beogradu pričeli uradni razgovori 
med zveznim tajnikom za zunanje 
radeve Milošem Miničem in zuna
njim ministrom republike Singapur 
Radžaratnamom. ki je prispel na 
uradni obisk v Jugoslavijo.

Sestanek na Dunaju 
o nerešenih vprašanjih 
koroških Slovencev

DUNAJ, 15. — Kot poroča agend- 
ča ANSA, se je avstrijski kancler 
Kreisky pogovarjal danes z voditelje
ma socialistične in ljudske stranke, 
z glavarjem koroške deželne vlade 
in z namestnikom glavarja ter z de
želnim voditeljem liberalnacionalne 
stranke o problemih, ki zadevajo slo
vensko manjšino na Koroškem. Med 
drugim je bil govor o postavljanju 
dvojezičnih napisov v skladu s čle
nom 7 avstrijske državne pogodbe. 
Razgovor je trajal dve uri in pol ter 
se je zaključil — kot trdi omenjena 
tiskovna agencija — brez vsakršnih 
sklepov

Glede internacionalizacije problema 
koroških Slovencev so na sestanku u- 
gotovili, da bi do tega lahko prišlo 
preko OZN ali pa preko držav pod
pisnic avstrijske državne pogodbe. 
Vsekakor pa je avstrijska vlada potr
dila pripravljenost, da nadaljuje raz
govore v okviru kontaktnega komi
teja.
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SEJA GLAVNEGA ODBORA SLOVENSKE KULTURNO-GOSPODARSKE IVEZE KRHA DEŽELNE UPRAVE SE BO VERJETNO ZAVLEKLA

Analiza kulturno-prosvetnih vprašanj Odložen današnji sestanek
vseh strank levega centra

Renanti sklicat za torek sejo deželnega sveta ■ KPI 
zahteva obravnavo krize v okviru deželnega sveta

in mednarodne konference o manjšinah
Poročala sta Miroslav Košuta in dr. Kare! Šiško vič - Odločna podpora SSG in G M 
v njunih prizadevanjih za publicizacijo - Več zavzetosti za SPZ - Javna pohvala 
vsem, ki so se angažirali za konferenco - Občni zbor SKGZ bo 8. decembra

V ponedeljek, 14. t.m, se je v Gre
gorčičevi dvorani sestal glavni od
bor Slovenske kulturno - gospodar
ske zveze. Velikemu številu članov, 
ki so poleg izvršnega odbora za
stopali skoraj vse v zvezi včlanje
ne organizacije na Tržaškem, Go
riškem in v Beneški Sloveniji, sta 
po otvoritvenih besedah predsedni
ka Borisa Raceta, poročala načel
nik kulturne komisije Miroslav Ko
šuta o nekaterih najbolj perečih 
vprašanjih s področja kulture in 
prosvete, ter dr. Karel šiškovič, 
ki je podal izčrpno oceno medna
rodne konference o manjšinah v 
Trstu. V zadnji točki dnevnega re
da je glavni odbor sklenil, da bo 
občini zbor SKGZ 8. decembra le
tos v Trstu, še prej pa se bo 18. 
novembra še enkrat sestal glavni 
odbor. Prav tako je glavni odbor 
z zadovoljstvom pozdravil sklep Slo
venskega raziskovalnega instituta, 
da se vključi v SKGZ.

Miroslav Košuta je svoje poročilo 
začel z ugotovitvijo, da naše kultur
no življenje v zadnjem času, našo 
ustvarjalno in življenjsko silo na 
področju umetnosti in kulture pre
cej jasno omejujeta in opredeljujeta 
dva dogodka, ki se mu zdita zaradi 
tega pomembna: prvi je začetek 30. 
sezone SSG, drugi pa je nastop pev
skega zbora Vasilij Mirk na tek
movanju v Mariboru.

«Uprizoritev Cankarjevega dela,» 
je dejal Miroslav Košuta, «je ne
dvomno nov uspeh našega gledali- 
ča, uspeh, ki je tem pomembnejši 
prav zaradi kritičnosti trenutka, v 
katerem je do njega prišlo, saj u- 
pravičeno govorimo o krizi, ka
kršne naše gledališče menda še 
ni doživelo.»

Potem je prikazal razvoj dogod
kov v gledališču od vrnitve z uspeš
ne turneje po Jugoslaviji do pre
klica odpovedi sodelovanja na med
narodnem srečanju Alpe - Adria in 
vzrokov, ki so ga narekovali. V po
govorih predstavnikov gledališča s 
tajništvi vseh strank ustavnega lo
ka, pa tudi s strani dežele, občine 
in pokrajine je gledališče nazadnje 
dobilo dovoljšnje garancije, da se 
je lahko odločilo za začetek se
zone. Vendar pa bo gledališče v 
glavnem prejelo samo nove kredi
te, ki pa še niso redne podpore. 
Dokončna rešitev je samo v Rimu.

Svoj prikaz stanja v gledališču je 
Košuta zaključil z vrsto vprašanj, 
ki gredo od prihodnosti gledališča 
do odnosov v njem.

V nadaljevanju svojega referata 
je govoril o Glasbeni matici in ugo
tovil, da se vprašanje publicizacije 
njene šole v zadnjem času sploh ni

premaknilo z mrtve točke, za kar je 
deloma kriv tudi sam odbor GM. 
Potem je dejal:

Potreba po nujni rešitvi statusa 
šole GM pa je iz leta v leto večja, 
breme, ki se zgrinja nanjo, je vse 
hujše. Čeprav se skuša v svojih 
dejavnostih kar se da omejevati, je 
število njenih učencev od lanskih 
330 naraslo na skoraj 400. Omeje
vanje je namreč mogoče in smi
selno samo do neke mere, čez ka
tero pa bi bilo lahko samomorilsko. 
Le s tem pred očmi lahko razumemo 
izjave o nujnosti skrčenja nekih de
javnosti ali zavračanja novih učen
cev in hkrati porast števila vpisa
nih. Levji delež novega namreč od
pade na Gorico, kjer se je dejavnost 
GM zelo razmahnila, v Trstu pa

so ustanovili Orffov orkester, za 
katerega je takoj zavladalo veliko 
zanimanje. Vprašanje učnega ka
dra je torej še hujše. Vodstvo se 
rešuje s honorarnimi učitelji in ka
kor najbolje zna v tem stanju, ki 
je lahko samo prehodno.»

Mariborski nastop zbora Vasilij 
Mirk je Košuta skušal oceniti v 
nekem širšem kontekstu, kot izraz 
nekega splošnega stanja in pre
majhne skrbi Slovenske prosvetne 
zveze za razvoj naše pevske kul
ture in rast kvalitete naših pevskih 
zborov. «Ne moremo se tolažiti s 
tem, da bi bilo petje v upadu zara
di rasti kake nove dejavnosti v na
ših društvih, zaradi njihove pre
usmeritve k nečemu novemu, vab- 
Ijivejšemu, sodobnejšemu. Res bo

Predsednik deželnega sveta dr. 
Berzanti je sklical, kot določa de- 

prej nasprotno: v pomanjkanju ini- [žalni pravilnik, sejo deželnega sve- 
ciative za tisto «novo, vabijivejše, jta' ài bo v torek, 22. t.m. Na dnev-
sodobnejše» ostajajo pevski zbori 
še vedno adut vsakega društva. Le 
redke so izjeme, ki potrjujejo to 
pravilo... če nočemo biti krivični, 
pa moramo v isti sapi ugotoviti, da 
je ta odbor SPZ sprejel nezavidlji
vo dediščino prejšnjega in prejšnjih, 
da njegova krivda ni v tem, da je 
sprožil plaz, pač pa, da plazu ne 
zna in ne more zaustaviti. Zausta
vitev pa je nujna, saj je od nje 
odvisno naše narodno življenje v 
veliko večji meri, kakor si upamo 
priznati. Prav zato bi bilo treba 
SPZ posvetiti vso našo skrb in ne 
dovoliti, da se meseci stekajo v le

(Nadaljevanje na 7. strani)
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ZARADI ENERGETSKE KRIZE

«Navigazione Alto Adriatico» 
zašla v resno finančno stisko

Delegirani upravitelj ing. Casa pri odborniku Cocianniju

Na sedežu deželne uprave sta se tur, vabijo na razpravo vse kompo-
včeraj sestala deželni odbornik za 
promet Cocianni in ing. Casa, dele
girani upravitelj plovne družbe «Na
vigazione Alto Adriatico». Ing. Ca
sa je predočil odborniku težaven 
finančni položaj, v katerega je za
šla družba «Navigazione Alto A- 
driatico» zlasti po zadnji podražitvi 
goriva. Družba uživa finančno pod
poro ministrstva za trgovinsko mor
narico, ing. Casa pa je v tej zvezi 
naglasil, da ne bo mogla še naprej 
opravljati svoje naloge, če ji mini
strstvo ne bo primerno dvignilo 
finančnega prispevka in ga hkrati 
spremenilo iz triletne v letno pod
poro. Odbornik Cocianni je ing. Ca
si obljubil, da se bo na pristojnih 
mestih zavzel za rešitev vprašanja 
in poudaril zanimanje deželne u- 
prave za turistične in trgovinske 
zveze, ki jih vzdržuje družba «Navi
gazione Alto Adriatico».

• Sindikati železničarjev in šolnikov 
CGIL, C1SL in UIL bodo prirediU v 
v ponedeljek. 21. Oktobra, ob 17.30 v 
kinodvorani Vittorio Veneto javno raz
pravo o delegiranih dekretih za šol
sko ureditev, ki bodo v kratkem sto
pili v veljavo. Zaradi velikega po
mena za demokratizacijo šolskih struk-
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SREČANJE NA DEŽELNI UPRAVI

Kljub 90 milijardam kreditov 
so blagajne bolnišnic prazne
Redno delovanje bolnišnic je v nevarnosti - Država predala 
odgovornost deželam, ni pa jim dala finančnih sredstev

Finančna kriza, ki že kronično ta
re bolnišnice, in nevarnost da bodo 
bolnišnice morale prekiniti redno 
delovanje, sta bili temi srečanja za
stopnikov deželne vlade in uprav 
vseh bolnišnic naše dežele. Deželo 
so zastopali predsednik odbora Co- 
mellj ter odbornika za zdravstvo 
Nardini in za finance Coloni.

Za uprave vseh deželnih bolniš
nic je spregovoril predsednik nji
hovega združenja prof. Floramo, ki 
je deželnim zastopnikom izročil do
kumentacijo o hudi finančni krizi 
bolnišnic v naši deželi. Razne javne 
in zasebne ustanove, v prvi vrsti 
bolniške blagajne, so dolžne bolniš
nicam 90 milijard lir, bolnišnice pa 
so dolžne raznim ustanovam in za
sebnikom skoro 40 milijard lir. Pro
ti aktivu dobrih 50 milijard lir pa 
so vse deželne bolnišnice naše de
žele premogle 10. oktobra letos le 
600 milijonov lir, kar ni niti več 
zadostno za minimalno delovanje. 
Zato je prof. Floramo zahteval, naj 
dežela poseže tako za finansiranje 
najnujnejših gmotnih potreb bolniš
nic kot tudi za uveljavitev vsedr
žavne zdravstvene reforme, ki naj 
prisili bolniške blagajne, da takoj 
izplačajo kredite.

Predsednik deželnega odbora Co- 
melli je med drugim odgovoril, da 
je država z zakonom, ki daje pri
stojnost za zdravstvo deželam, eno
stavno vrgla vse breme bolnišnic 
na ramena deželnih uprav, ne da 
bi jim istočasno nudila potrebna 
finančna sredstva. Vsekakor, je de
jal predsednik Comelli, se je dežel
na uprava stalno zanimala za vpra
šanja finansiranja bolnišnic in, kot 
je pozneje potrdil tudi odbornik Co- 
loni, bo spet posegla pri hranilni
cah, naj nemudoma preskrbijo fi
nančno kritje za delovanje vseh bol
nišnic. Seveda pa take rešitve ni
kakor niso zadovoljive, saj ostaja
jo odprti vsi osnovni problemi. Tudi 
zato se bo deželna uprava zavzela 
za ta vprašanja, o katerih bo de
želni odbor razpravljal na svoji 
prvi seji 22. oktobra.

JUTRI NA POBUDO KPI

V Miljah komemoracija 
Frausina in Kolariča

Jutri, 17. t.m., ob 20. uri bo 
Avtonomna tržaška federacija KPI 
komemorirala ob 30. obletnici njune 
smrti Luigija Frausina in Natala

Kolariča. Oba komunistična vodi
telja so namreč nacifašisti zverin
sko ubili prav v jeseni 1944. leta. 
O njunem delu in smrti bo govoril 
Vittorio Vidali. V slovenščini bo go
voril Pietro Viola, predsedoval pa 
bo tajnik miljske sekcije Vincenzo 
Campagna. Komemoracija bo v milj- 
skem kinu «Verdi».

• V Uradnem listu štev. 264 z dne 
10. oktobra letos so objavili odlok 
ministrstva za šolstvo z dne 30. 9. 
letos o posebnih habilitacijskih izpi
tih za poverjene profesorje za ne
določen čas za telesno vzgojo, ki so 
opravili diplomski izpit po poletnem 
roku akademskega leta 1972-73.

nente šolskega življenja — učno in 
drugo šolsko osebje, starše in di
jake.

V PETEK IN SOBOTO

Na tržaški univerzi 
mednarodno zasedanje 
o zemljiških knjigah

V petek se bo v glavni dvorani 
tržaške univerze pričelo dvodnevno 
mednarodno posvetovanje o proble
mih zemljiške knjige. V okviru za
sedanja bosta podala glavni poro
čili na to temo docenta s tržaške 
univerze prof. Gabrielli in prof. S. 
Bartole, svoj poseg pa je najavilo 
nad trideset strokovnjakov iz naše 
dežele, iz ostalih krajev Italije ter 
iz tujine, ki bodo orisali številna 
specifična vprašanja s tega področ
ja in poslovanje z zemljiškimi knji
gami v tujih deželah.

CGIL za izboljšanje 
javnih prevozov 
med mestom in okolico

Tajništvo tržaške CGIL je prouči
lo kritični položaj javnih prevozov 
na kraškem področju in še posebej 
pomanjkljive povezave nekaterih za
selkov devinsko - nabrežinske, zgo- 
niške, repentabrske in dolinske ob
čine z mestnim središčem in s tr
žaško industrijsko cono. V teh kra
jih, ki so povsem izolirani, vlada 
posebno med študenti in delavci, ki 
so najbolj zapostavljeni, upravičeno 
negodovanje. V prejšnjih tednih so 
po kraških vaseh zbrali na stotine 
podpisov, delegacije občanov pa so 
o tem kritičnem stanju razpravljale 
z odborniki okoliških občinskih u- 
prav.

Tajništvo CGIL v celoti podpira 
upravičene zahteve zapostavljenega 
prebivalstva in se bo zavzelo za 
dosego boljše razporeditve prevozne 
službe v okolici posebno na Ace- 
gatovih progah. Končno rešitev pa 
bodo dosegli le s takojšnjo ustano
vitvijo pokrajinskega konzorcija za 
prevoze, za kar so se zavzele po
krajina in vse občine. Treba bo to
rej nemudoma odpraviti težave in 
se izogniti zamudam, ki smo jih za
beležili v zadnjem obdobju.

Določen širši okvir 
za kraško gorsko skupnost

Deželni svetovalci KPI Lovriha, 
Magrini in Bettoli so včeraj uradno 
zahtevali sklic svetovalske komisije 
za določanje homogenih področij, 
ki pridejo v poštev za sestavo gor-

• Likovni umetniki Furlanije - Ju
lijske krajine, ki bi radi sodelovali 
pri razstavi «Jesen 1974» na pobudo 
deželnega umetniškega združenja mo
rajo dostaviti svoje umetnine najpoz
neje do petka, 18. t.m. Razstava bo 
v galeriji «C. Sofianopulo» od 28. 
oktobra dalje. Umetnine sprejemajo 
v sedežu na Trgu Papa Giovanni 6. 
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ISTOČASNO S STAVKO INDUSTRIJSKIH DELAVCEV

JUTRI DEŽELNA 
STAVKA ŠTUDENTOV

Študentje zahtevajo brezplačne 
prevoze in takojšnje znižanje cen

Zaradi 50-odstotnega poviška stro
škov za izvenmestne avtobusne pre
voze, zaradi visokega poviška cen 
šolskih učbenikov in zaradi pere
čega vprašanja prostora v mnogih 
šolah (preveč vpisanih in premalo 
učilnic) so deželne študentske or
ganizacije iz Trsta, Vidna, Gorice, 
Tržiča in Tolmeča napovedale za 
jutri, v sredo, stavko vseh štu
dentov naše dežele. Pred kratkim

avtobusnih prevozov in brezplačni 
prevoz za študente in delavce ob 
določenih urah. Med drugim so or
ganizacije tudi ostro obsodile uki
nitev 4. razreda tehničnega zavoda 
«Sandrinelli» v Trstu, nazadnje pa 
so opozorile na nujnost enotnega 
nastopa delavcev in študentov. Prav 
v tem smislu bo tudi napovedana 
stavka, ker bo jutri tudi vsedržav
na stavka industrijskih delavcev.

so se namreč sestale deželne štu
dentske organizacije ki so pozorno j • Drevi ob 20. uri bo v krožku 
proučile kritičen položaj italijanske j «Zvezda» zborovanje članov podlonjer

skih skupnosti v Furlaniji - Julij
ski krajini. Po priznanju svojstva 
goratih področij nekaterim delom 
zgoniške in devinsko-nabrežinske ob
čine, imajo namreč ta območje pra
vico, da se vključijo v pristojno, 
to je v deseto gorsko skupnost. 
Pred tem pa je treba vnesti u- 
strezen popravek v besedilo odlo
ka, s katerim je predsednik de
želnega odbora svoj čas odredil 
ustanovitev gorskih skupnosti na 
območju Furlanije - Julijske kraji
ne. šele po ureditvi tega vprašanja 
bo kraška gorska skupnost lahko 
formalno ustanovljena na ustreznem 
ustavnem občnem zboru.

nem redu je izvolitev predsednika 
deželnega odbora, 10 odbornikov in 
4 namestnikov. To je sicer dnevni 
red, toda vse kaže, da volitev no
vega predsednika in odbornikov 
sploh ne bo na tej seji, ker pač 
ni še prišlo do sporazuma med 
strankami levega centra glede ob
novitve dosedanje koalicije. Po dvo
stranskih preliminarnih razgovorih 
bi se morala danes sestati deželna 
prestavništva KD, PSI, PSDI in 
PRI, toda sestanek je bil odložen 
zaradi drugih obveznosti deželnega 
tajnika KD Tonuttija. Morda bo do 
sestanka prišlo ob koncu tega te 
dna, kar pa še ne pomeni, da bi 
se lahko dogovorili glede rešitve 
deželne krize do prihodnjega tor
ka, saj ni še nobenega znaka, da 
se bodo prava pogajanja začela v 
kratkem času.

O vladni in deželni krizi je raz
pravljal tudi deželni komite KPI 
na svoji včerajšnji seji, ki se bo 
nadaljevala v petek. V svojem uvod
nem poročilu je deželni tajnik Cuf- 
faro, kot poroča deželni tiskovni 
urad stranke, podčrtal dvoumno 
ravnanje KD med vladno krizo, ker 
zvrača vso krivdo na dosedanje 
zaveznike ter se noče jasno izra
ziti proti predčasnemu razpustu par
lamenta in novim volitvam. Komu
nisti zavračajo nove volitve, ker bi 
v sedanjih hudih razmerah bloki
rale parlament in še poslabšale po
ložaj ter ogrožale demokratične u- 
stanove. Pri tem je Cuffaro podčrtal 
nujnost nadaljnje in enotne proti- 
fašist.Vne mobilizacije, da se za
trejo črne spletke.

Glede deželne krize je Cuffaro 
kritiziral način, s katerim bi hote
lo demokristjansko vodstvo reševati 
krizo, s pogajanji, ki izključujejo 
deželni svet, v ozkem krogu levega 
centra, brez nobenega stika z de
lavskim gibanjem in KPI. Za za
vlačevanja pri reševanju deželne 
krize nosi torej odgovornost KD, ki

Požar v skladišču 
v Ul. Giuliani 13
Precejšen požar je uničil skladi

šče v Ul. Giuliani 13, kjer krošnjar 
Marcello Nadalisek iz Ul. Castellie- 
re 79 hrani zaboje in druge potreb- 
ščine svoje stojnice za zelenjavo, 
ki jò ima na Trgu Puecher. Požar 
je izbruhnil ob 13.30, kmalu potem, 
ko so v skladišču odložili prazne 
lesene zaboje. Plameni so, verjetno 
posledica odvrženega cigaretnega o- 
gorka. Morali so poseči gasilci, ki 
so v kratkem plamene pogasili.
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V DVORANI ROSSETTIJEVEGA GLEDALIŠČA

STALNO
SLOVENSKO GLEDALIŠČE 

V TRSTU

VAS tudi letos vljudno in pri
jateljsko vabi k vpisu ABON
MAJA za sezono 1974 - 75

VPISOVANJE ABONENTOV 
PRI GLAVNI BLAGAJNI KUL
TURNEGA DOMA OD 8. DO 
14. URE.

JUTRI ZAČETEK MEDNARODNEGA 
SREČANJA 0 CARINSKIH STORITVAH

Med udeleženci tudi predstavnika iz Jugoslavije

Jutri se bo v kongresni dvorani 
Rossettijevega gledališča pričelo tri
dnevno srečanje o vplivu carinskih 
storitev in posrednih davkov na raz
voj mednarodne blagovne izmenjave. 
Pobudniki srečanja, za katero vlada
v našem obmejnem mestu veliko za
nimanje, so deželna uprava, deželno 
združenje trgovinskih zbornic, tržaška 
trgovinska zbornica, Trieste - Consult 
in vsedržavni center za proučevanje 
carin. Med udeleženci, od katerih so 
nekateri že v Trstu, nekateri pa pri
spejo danes, je več slavnih italijan
skih in tujih imen, saj se srečanja 
udeležujejo tudi zastopniki carinskih 
in gospodarskih organizacij iz Jugo
slavije, Avstrije, Zahodne Nemčije, 
Velike Britanije, Romunije, Švice, Ma
džarske in ZDA ter trgovski atašeji 
raznih veleposlaništev v Italiji.

Jugoslavijo bosta zastopala funkcio
nar zvezne carinske uprave iz Beo
grada, Vivod ter direktor ekonomske
ga inštituta na ljubljanski univerzi, 
prof. Lojze Sočan. Zastopniki Avstri
je bodo di'. Karel Ploch, osrednji 
inšpektor avstrijskih železnic dr. Al
fred Zwitting, inšpektor železniške di
rekcije iz Beljaka ter predstavnik 
zvezne trgovinske zbornice. ZDA bo
sta predstavljala M. Cozzi, carinski 
ataše iz Rima ter Rizzo iz milanske
ga ameriškega poslaništva. A. Gat
toni, trgovski konzul, bo zastopal Ve
liko Britanijo, medtem ko bo zastop
nik švicarske trgovinske zbornice 
Camponovo.

Mednarodno srečanje, ki se bo za
ključilo v soboto, se bo pričelo ob
9.30 z raznimi pozdravnimi govori, 
nato pa bo ob 10. uri prvo predava
nje. Govoril bo dr, Eugenio Vatta, 
predstavnik tržaške trgovinske zbor
nice, na temo «Potrebe, vprašanja 
in predlogi o carinskih storitvah za 
izboljšavo izvoznega in uvoznega pro
meta». Zatem bo imel svoje preda
vanje še funkcionar finančnega mini
strstva, dr. Alessandro Licata, nakar 
bo sledila debata. Popoldan bodo s 
pričetkom ob 16. uri govorili trgovski 
atašeji.

no delegacijo, ki bi izražala ne sa
mo mnenje občinskega odbora am
pak vseh strank ustavnega loka.

V Rimu bo 18. oktobra enotna ma
nifestacija, ki jo organizira posve
tovalni odbor med deželami, po
krajinami in občinami, da bi pouda
rili nujnost sodelovanja krajevnih 
in deželnih ustanov v sedanji disku
siji o gospodarski politiki in o vlogi 
omenjenih ustanov na področju jav-šole in italijanske države na splošno j ske sekcije KPI «1 maj». Razpravljali 

Študentje so veliko razpravljali o ! bodo o krizi vlade in levega centra ! nih investicij,
draginji, o bolniških blagajnah in j v krajevnih upravah in na deželi, j V zvezi s tem je načelnik sve-
o velikem številu brezposelnih de- Govoril bo član tajništva federacije tovalske skupine KPI Monfalcon na-
lavcev ter zahtevali takojšnje zni- in občinski svetovalec Giorgio Can slovil na župana pismeno vprašanje,
žanje cen, publicizacijo in ojačenje ciani. 1 ali namerava odposlati v Rim enot-

Užaljenl tatovi 
po drugem ponesrečenem 
tatinskem podvigu

Tatovi so se drugič lotili tovar
ne GTI v industrijski coni, v ka
tero so že vdrli pred dvema tedno
ma. Tudi tokrat so se prikradli v 
urade tovarne embalaž v Ul. Piga- 
fetta 8 tako, da so enostavno dvi
gnili vhodna vrata, ki slonijo na 
tirnicah in jih nato pomaknili od 
vhoda. Gre torej za isto tolpo, ki 
je 4. oktobra že vdrla v urade in 
odnesla 45 tisoč lir potem, ko so 
se zaman lotili železne blagajne.

Tudi tokrat so se lotili blagajne, 
vendar je jeklo stare avstro-ogrske 
tvrdke «Wien» vzdržalo, zaradi če
sar so se vlomilci morali zadovo
ljiti s tem, kar so našli v preda
lih: borih 8 tisoč lir. Preden so 
odšli pa so pustili na vidnem me
stu pismeni «protest», ker so jim 
pustili premalo denarja...

Nočni vandali razbili 
šipo veleblagovnice
Prejšnjo noč so neznanci razbili 

izložbeno okno veleblagovnice Upim 
na Korzu. Vandali pa niso odnesli 
iz izložbe ničesar, čeprav bi lahko 
ukradli več oblek za otroke in lah
ko tudi prišli v notranjost velebla
govnice. Škoda zaradi razbitega ste
kla presega sto tisoč lir.

Med sprehodom 
ga je zadela kap
Med sprehodom po Istrski ulici je 

61-letnemu Giovanniju Škabarju iz 
Ul. Molino a Vento 42 nenadoma 
postalo slabo. Prihitel je rešilni 
avto Rdečega križa, s katerim so 
ga odpeljali v bolnišnico. Žal je 
Škabar izdihnil med prevozom. Ver
jetno je podlegel srčni kapi.

Nesreča mehanika 
med delom

Med delom v tovarni ITI - ITLOC 
pri Dolini se je hudo ranil 37-letni 
mehanik iz Cattolice Cesare Mar- 
cucci: ko je postavljal na mesto 
težak motor, je žerjav popustil, za
radi česar mu je stisnilo levo roko 
ob železen drog. V bolnišnici so mu 
ugotovili kostne poškodbe v nadlaht
nici in roki, zaradi katerih se bo 
moral zdraviti vsaj 50 dni.

hoče na vsak način ohraniti svoj 
dosedanji politični monopol. Osnovni 
problem je torej sprememba v smer
nicah in načinu izvajanja deželne 
politike, za kar so komunisti že ob
javili konkretne predloge. Še pose
bej je Cuffaro poudaril nujnost, da 
gre rešitev krize skozi temeljito 
diskusijo v deželnem svetu, da se 
odločno zavrne vsak poskus odlaga
nja te diskusije brez konfrontacije 
in glasovanja.

Te dni se sestaja tudi pokrajin
ski odbor KD, ki ima na situ in 
rešetu pereča vprašanja, položaj na 
občini in pokrajini, odnose s PSI in 
drugimi strankami, odnose in raz
mere v stranki sami itd. Na seji, 
ki je bila v ponedeljek zvečer, je 
pokrajinski tajnik Rinaldi imel dol
go poročilo, v katerem se je dotak
nil raznih vprašanj in nakazal na
loge stranke v sedanjem položaju. 
Izrazil je zadovoljstvo zaradi izbolj
šanja odnosov med Italijo in Jugo
slavijo, v vzdušju, v katerem po
staja možno in dolžno rešiti odpr
ta vprašanja med obema državama, 
Rinaldi je odločno zavrnil predčas
ne volitve in poudaril, da je tre
ba vsekakor preprečiti poskuse o- 
stre cepitve italijanske družbe na 
dva nasprotujoča si tabora. Rinal
di je tudi zavrnil možnost desni
čarske vlade in se zavzel za na
daljevanje levosredinske koalicije 
tako v vladi kot na krajevni ravni, 
vendar mora KD zahtevati, da so 
levosredinske koalicije zmožne izra
žati enotno usmetitev pri reševanju 
raznih problemov in sposobne ures
ničevati programe.

Rinaldi je tudi sporočil, da so se 
predstavniki petih strank, ki sestav
ljajo levosredinsko upravo na tržaški 
občini, na skupnem sestanku v pe
tek dogovorih o konkretnem progra
mu delovanja za prihodnje mesece, 
da pa še pričakujejo od PSI potr
ditev političnega okvira dosedanje 
koalicije.

Pokrajinski izvršni odbor PSI se je 
sestal včeraj in je odločil, da na 
podlagi sklepov pokrajinskega odbo
ra, sporoči drugim strankam levo
sredinske koalicije svojo pripravlje
nost, da potrdi dosedanji politični o- 
kvir levega centra. Poudarja pa, da 
bo ta okvir veljaven toliko, kolikor 
bo levi center uspel reševati tržaške 
probleme v socialno naprednem smi
slu. Ob koncu tega pregleda moramo 
posebej omeniti vest, ki je vzbudila 
precejšnjo pozornost v tržaških po
litičnih krogih. Na ponedeljkovi seji 
pokrajinskega odbora KD se je po 
poročilu pokrajinskega tajnika stranke 
razvila dolga in zelo živahna disku
sija, v katero je posegel tudi pred
sednik pokrajine dr. Zanetti. Kritič
no je analiziral razmere tako v vse
državnem kot v krajevnem merilu. 
Prikazal je razmere na pokrajini in 
se pritožil, da nima zadostne podpo
re svoje stranke. Zato čuti, da ne 
more več nadaljevati svoje funkcije 
predsednika pokrajine, tudi spričo 
vedno večjih težav, ter izroča svoj 
mandat stranki. O tem bo pokrajin
sko vodstvo KD še sklepalo.

Svevovi hčeri nagrado 
za «Prenovitev»

Režiser Ottavio Spadam, ki se je 
prejšnji teden udeležil 3. kulturne
ga srečanja «Alpe - Adria* v naši 
deželi, je izročil Letizii Fonda Sa
vio nagrado Ištituta italijanskega 
gledališča za najboljšo italijansko 
novost v sezoni 1973-74.

Nagrado so v Saint Vincentu po
delili delu hala Sveva «Prenovitev» 
(La Rigenerazione), ki ga je pred
stavila skupina Tina Buazzellija v 
režiji Edma Fenoglia in sceno ter 
kostumi po zamisli tržaškega sceno
grafa Sergia D'Osma. Hči Itala Sve
va, ganjena zaradi tako pomembne
ga priznanja, se je zahvalila Spa
dam in D’Osmu in pripomnila, da 
se je sreča nasmehnila gledališkim 
delom dolgo let po smrti njenega 
očeta.

Drama «Prenovitev» je bila pov
sod deležna pohval in prav v gle
dališču Rossetti je Tino Buazzelli 
prvič predstavil to delo. Dramo že 
prevajajo v nemščino in angleščino 
in jo bodo aprila prihodnjega leta 
predstavili tudi na Mednarodnem fe
stivalu drame v londonskem gleda
lišču Old Vic.

Razpis III. natečaja 
za filmske amaterje

Tržaški kinematografski krožek 
prireja tudi letos, že tretjič, natečaj 
za kinoamaterje za «Trofejo Trsta», 
ki bo na sporedu pozno jeseni. Pri
reditelji pričakujejo, da bosta tako 
udeležba kot kakovost prikazanih 
del tudi letos na višini preteklih let. 
Natečaja se lahko udeležijo vsi

BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE 
TRŽAŠKA KREDITNA BANKA

S. P. A.
TRST - ULICA F FILZI 1Q - B1-4A0
URADNI TEČAJ BANKOVCEV

Ameriški dolar 669,20
Funt šterling 1559,50
Švicarski frank 230.30
Francoski frank 140,60
Nemška marka 259.—
Avstrijski šiling 36,—
Dinar: debeli 38,—

drobni 38—

MENJALNICA
vse/i tujih valut

kinoamaterji, ne glede na to, če 
so člani Tržaškega kinematograf
skega krožka, vsekakor pa morajo 
v predloženih filmskih delih prika
zati predvsem značilnosti našega po
dročja ter takšno vsebino, ki odra
ža življenje Trsta in dežele Furla
nije - Julijske krajine. K natečaju 
bodo prepuščeni tako barvni kot 
čmobeli filmi na 8 ali 16-milimetr- 
skem traku, ki bo moral biti tudi 
magnetsko ozvočen. Seveda ne bodo 
prepuščena dela, ki so bila pred
vajana že na drugih natečajih. 
Filme je treba poslati skupaj s 
prijavnico in 2.000 lirami vpisnine 
za vsak film vodstvu ENAL v 
Ul. Giulia 1 najkasneje do 15. no
vembra letos.

Gledališča
KULTURNI DOM 
STALNO
SLOVENSKO GLEDALIŠČE - Trst 
Otvoritvena predstava sezone 1974- 

1975: Ivan Cankar — ZA NARODOV 
BLAGOR, komedija v štirih dejanjih 

Danes, 16. t. m., ob 20.30 (Abon
ma mladinski v sredo — Red D) 
— V četrtek, 17. t.m. ob 20.30 (Abon 
ma mladinski v četrtek — Red E) — 
odpade iz tehničnih ovir. Predstava 
bo v petek, 18. t.m. ob isti uri in 
za isti abonma.
Abonmaji in vstopnice so na razpola
go pri blagajni Kulturnega doma vsak 
dan (razen nedelje) od 8. do 14. ure 
ter eno uro pred začetkom predstav.

KONCERTNA SEZONA 
GLASBENE MATICE 
V pisarni Glasbene matice, telefon 

41-86-05, sprejemajo abonente za kon
certno sezono. Lanski abonenti lahko 
svoja mesta potrdijo do 17. t.m.

SIMFONIČNA SEZONA 
Drevi, ob 21. uri bo v gledali

šču Verdi tretji in zadnji koncert 
jesenske simfonične sezone. Tokrat bo 
dirigiral Gian Paolo Sansogno. so
list pa bo kontrabas Mario Ricciutti. 
Na sporedu je tudi novost za Trst: 
Koncert za kontrabas in orkester Ser
gija Kusevitskega. Vstopnice so na 
razpolago pri gledališki blagajni (tel. 
31-848).

VERDI
Pri gledališki blagajni (tel. 31-948) 

sprejemajo nove abonmaje za operno 
sezono gledališča Verdi 1974-75. Lan
ski abonenti lahko svoja mesta pq- 
trdijo najkasneje do 24. t.m. Po 'tem 
roku bodo abonmaje oddali drugim.

Včeraj-danes
Danes, SREDA, 16. oktobra 

JADVIGA
Sonce vzide ob 6.22 in zatone ob 
17.19 — Dolžina dneva 10.57 — Lu
na vzide ob 7.29 in zatone ob 17.32 

Jutri, ČETRTEK, 17. oktobra 
MIRA

Vreme včeraj: najvišja temperatura 
13,7 stopinje, najnižja 9,2, ob 19. 
uri 10,5, zračni pritisk 1009,5 ustaljen, 
nebo jasno, veter 20 km severovzhod
nik, sunki 52 km, vlaga 48 odst., 
morje razgibano, temperatura morja 
17,4 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 15. oktobra so se v Trstu 

rodili 4 otroci, umrlo pa je 14 oseb.
UMRLI SO: 69-letni Giovanni Fa- 

vetta, 68-letna Giovanna Stepancich 
por. Canziani, 83-letna Maria Arman 
vd. Sovich, 63-letna Verta Bassa, 68- 
letna Lidia Sambo por. Erman, 78- 
letna Rosina Belleli por. Blocchi, 65- 
letna Anna Marasso, 83-letna Maria 
Martinčič vd. Svagelj, 85-letna Elia 
Cavaliero, 87-letni Edgardo Sablich, 
72-letni Antonio Marsetti, 52-letna Na
talia Bircio por. Bidoli, 52-letna Nel
la Ravignani por. Marini in 79-letna 
Elsa Piesen por. Canaletti .

STALNO
SLOVENSKO GLEDALIŠČE - Trst 

Kulturni dom

Otvoritvena predstava 
sezone 1974 - 75

IVAN CANKAR

ZA NARODOV BLAGOR
Komedija v štirih dejanjih.

Scena
Kostumi
Režija

DEMETRIJ CEJ 
MARIJA VIDAU 

MARIO URŠIČ

Danes, 16. oktobra ob 20.30 (Abon
ma mladinski v sredo — Red D). 
Predstava za abonma mladinski 
v četrtek — Red E bo v petek, 
18. oktobra ob 20.30.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. nre) 

All’Alabarda, Istrska ulica 7: de 
Leitenburg, Trg S. Giovanni 5; Al S. 
Andrea, Trg Venezia 2.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

A. Barbo, Trg Garibaldi 4: Godina, 
AllTgea, Ul. Ginnastica 6; Chiari — 
Grotti, Ul. Tor S. Piero 2.

LEKARNE V OKOLICI
Boljunec (tel. 228-124), Bazovica (tel.
226 165). Opčine (tel. 211-001). Pro
sek (tel. 225-141), Božje polje — 
Zgonik (tel. 225-596), Nabrežina (tel. 
200-121), Sesljan (tel. 209-197), Žav-
Ue (tel. 213-137), Milje (tel. 271-124).

Mali oglasi
KUPIM kraško hišo i malim vrtom.

Ponudbe na telefon 41-30-00. 
TRGOVINA pohištva Kozman — Ul. 

Castaldi 3, tel. 76-29-66 išče vajen
ko - prodajalko za takojšnjo zapo
slitev.

Stalno gledališče Furlanije - Julijske 
krajine (Teatro stabile del Friuli 
Venezia Giulia) — Abonmaji v se
zoni 1974-75, 8 predstav v abonma
ju: 1) «Avstrija je bila urejena de
žela» (L’Austria era un paese or
dinato): 2) «Sovražnik ljudstva»
(Nemico del popolo); 3) «Dolga P°t 
v noč» (Lungo giorno di viaggio 
nella notte); 4) «Absurdna razvalja» 
(Il vizio assurdo): 5) «Topilnjk»
(Il crogiolo); 6) «Jezuz» (Gesù), 
7) «Proces» (Il processo): 8) «Rem 
zo in Anna». Rezervacije in infor
macije pri: Biglietteria Centrale v 
Pasaži Protti, tei. 36-372 — 38-547.

Ariston I.N.C. 16.30 «Tutto a posto, 
niente in ordine». Rezija Lina Wert- 
miiller. Igra Lina Polito. Barvni 
film.

Nazionale 16.00 «Vivono tutti felici e 
contenti». Barvni film o živalih.

Excelsior 16.00 «Noi due senza d°" 
mani». Nastopata Romy Sehneider 
in Jean-Louis Trintignant. Barvni 
film. „

Grattacielo 16.00 «Il domestico». 
glavni vlogi Landò Buzzanca. Barv
ni film. Prepovedano mladini pod 
14. letom.

Fenice 15.00 16.40 18.30 20.20 •
22.20 «Il giustiziere della notte»- 
Charles Bronson.

Eden 16.00 - 18.00 - 20.00 22.15 «Le
farò da padre...» Igrajo Luigi Pr0' 
ietti, Irene Papas in Teresa Ann 
Savoy. Barvni film. Prepovedano 
mladini pod 18. letom.

Ritz 15.30 - 17.45 - 20.00 - 22.15 «Sta- 
visky il grande truffatore». V gla* * * * v 
ni vlogi igra Jean Paul Beimondo 
Barvni film.

Aurora 16.00 «Per amare Ofelia*; 
Barvni film. Prepovedan mladim 
pod 14. letom.

Capitol 16.30 «Farfalon». Igrata Fran 
co Franchi in Ciccio Ingrassia 
Barvni film.

Cristallo 16.30 «Professore venga ac
compagnato con i suoi genitori» 
Barvni film.

Impero 15.30 «Come eravamo». Robert 
Redford in Barbra Streisand. Barv
ni film. - ..

Filodrammatico 16.30—22.00 «Malizio" 
samente». Barvni film. Prepoveda
no mladini pod 18. letom.

Moderno 16.30 «Come divertirsi con 
Paperino e company». Barvna ri
sanka Walta Disneya.

Ideale 16.00 «L’affare Dominici». 
grajo Jean Gabin, Gerard Darieu P 
Genevieve Fontanel. Barvni film-

Vittorio Veneto 16.30 «L'ultima neve 
di primavera». Igrata Bekim Een 
miu in Agostina Belli. Barvni film-

Astra 16.30 «Trappola per un iuno»- 
Barvni film. Igrata Jean Paul Be - 
mondo in Laura Antonelli Prepove
dano mladini pod 14. letom.

Abbazia 16.00 «Il ladro che venne a 
pranzo». Barvni film. Igrata Rvan 
O’Neal in Jacqueline Bisset.

Radio 16.00 «Nicola e Alessandra»- 
Barvni zgodovinski film, ki ga 1e 
režiral Franklyn Shaffner.

Mignon 16.00 «La terra contro i dischi
volanti». Barvni znanstvenofantastič
ni film.

Volta - Milje 16.00 «L'ammazza gigan
ti». Barvni film. Igrata Herwin Ma- 
theus in Judy Meryditk. Zabavna 
pravljica.

Šolske vesti
Združenje staršev osnovne šole I* 

Bazovice vabi na občni zbor, ki bo 
danes, 16. t.m. ob 20. uri v prosto
rih osnovne šole.

Razstave
V galeriji «La Lanterna» v Ul- 

Nikolaja štev. 6 razstava del Debs 
Schwertbergerja. Razstava bo traja a 
do 8. novembra.

Razna obvestila
Baletna šola škedenjskega Doma

vabi baletke 2.. 3. in ostalih letni
kov na sestanek, ki bo v Domu v 
sredo, 23. oktobra, ob 15.45.

Smučarski klub Devin priredi v so
boto, 19. t.m., ob 16. uri v sesljan- 
ski slovenski osnovni šoli predavanje 
o smučarstvu. Dolgoletni jugoslovan
ski zvezni smučar trener Janez Pav
čič bo praktično in teoretično pona
zoril vadbo smučarjev. Vabljeni!

Prispevki
Namesto honorarja daruje dr. Vera 

Sardoč 10.000 lir za sklad Sergija 
Tončiča in 10.000 lir za pomoč inva
lidu Vidmarju.

V pomoč invalidu Brunu Vidmarju 
daruje družina škrap 3.000 lir.

Dne 14. oktobra nas je nenadoma zapustil naš dragi

VANK0 ŠKABAR
Pogreb bo jutri, 17. t.m., ob 15.15 iz mrtvašnice glavne bolniš

nice naravnost na Repentabor.
Žalostno vest sporočajo: oče Ivan, 
hrat Drago, sestra Marija in drago 

sorodstvo
Repentabor, 16. oktobra 1974 
Pogrebno podjetje Zimolo
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ŠE DANES V PORTOROŠKEM AVDITORIJU

Prvo jugoslovansko posvetovanje 
o vlogi in vplivu standardizacije
Zasedanja se udeležuje nad 300 strokovnjakov - V pripravi nov zakon o standardizaciji v SFRJ

V portoroškem Avditoriju se je 
včeraj začelo 1. jugoslovansko po
svetovanje na temo «Vloga standar
dizacije v novih pogojih gospodar
jenja», ki bo trajalo še danes in ki 
ga organizirajo Gospodarska zbor
nica Slovenije, Gospodarska zborni
ca Jugoslavije, Jugoslovanski za
vod za standardizacijo. Zveza inže
nirjev in tehnikov Jugoslavije, Zve
za inženirjev in tehnikov Slovenije, 
Elektrotehniška zveza Slovenije in 
Zveza ekonomistov Slovenije. Posve
tovanja se udeležuje nad 300 stro
kovnjakov iz vse Jugoslavije, pri
sotni pa so tudi nekateri predstav
niki mednarodnih organizacij, ki se 
ukvarjajo z vprašanji standardiza
cije.

Na tiskovni konferenci, ki je bila 
pred začetkom zasedanja, je pred
sednik komisije za standardizacijo 
pri Gospodarski zbornici Slovenije 
dipl. ing. Stane Slapšak naglasil, da 
ima to prvo jugoslovansko posveto
vanje namen prikazati politikom in 
gospodarstvenikom pomen standardi
zacije v sodobnem gospodarjenju in 
zlasti v mednarodni delitvi dela, na
četi javno razpravo o osnutku bo
dočega jugoslovanskega zakona o 
standardizaciji in sestaviti niz kon
kretnih predlogov za napredek stan
dardizacije v Jugoslaviji in v sve
tu sploh.

O pomenu standardizacije v so
dobnem življenju so nato spregovo
rili glavni tajnik Mednarodne orga
nizacije za standardizacijo (ISO) 
Olle Sturen, glavni inženir Medna
rodne elektrotehniške komisije (IE 
C) Jean Blanc in predstavnik Go
spodarske zbornice SR Slovenije dipl. 
ing. Rudi Babič. Standardizacija je 
pojem, ki pomeni poenotenje mer, 
razsežnosti in kakovosti določenih 
izdelkov in storitev v širšem pro
storu (v posamezni državi ali — kar 
je danes že splošno v rabi — v sve
tovnem merilu), tako da so si iz
delki ali storitve med seboj homo
geni. Spomnimo se na primer na 
mere za obleke in obutev, na pale
te, kontejnerje, na najenostavnejše 
elektrotehnične pripomočke kot so 
na primer razne vtičnice, dejanski 
in virtualni t/km v prometu, itd.

Brez standardizacije si torej ne 
moremo zamisliti sodobne industrij
ske proizvodnje, kakor tudi ne med
narodne trgovine in delitve dela. 
Prav zato se je Mednarodna orga
nizacija za standardizacijo v zad
njih letih tako okrepila, da šteje 
danes kar 73 včlanjenih držav in je 
doslej izdelala množico mednarodno 
veljavnih «standardov». Jugoslavija, 
ki je tudi članica mednarodne orga
nizacije ISO, ni doslej povsem ure
dila vprašanja standardizacije v o- 
kviru notranje zakonodaje. Prvi za
konski predpisi s tega področja so 
bili sprejeti leta 1951, pozneje pa so 
jih izpopolnili še z vrsto drugih 
norm, od katerih je zadnja stopila 
v veljavo 9. februarja letos, vsak
danja praksa pa narekuje ponovno 
temeljito preučitev celotne zakono
dajne problematike na področju stan
dardizacije. Pred časom je bila se
stavljena posebna delovna skupina 
z nalogo, da pripravi osnutek tez 
za novi zakon o standardizaciji. Ju
goslovanski zavod za standardiza
cijo je na osnovi izdelanih tez se
stavil anketni vprašalnik in ga raz
poslal številnim podjetjem in posa
meznikom, ki so s predlogi in do
datki izpopolnili izvirne predpostav
ke. Pri tem so se teze razširile tudi 
na področja, ki imajo na prvi po
gled le malo skupnega s kakovost
jo proizvodov ali storitev, to je na 
primer na področje varnosti, zdrav

ja in zaščite okolja. Izpopolnjene 
teze predvidevajo tudi uvedbo pred
meta «standardizacija» v srednje 
strokovne šole in tehnične fakulte
te. Izpolnjenih vprašalnikov pri Ju
goslovanskem zavodu za standardi
zacijo se je doslej nabralo nad pet
deset in novi še vedno prihajajo. V 
okvir stremljenj za izboljšanje stan
dardizacije v Jugoslaviji sodi tudi 
obsežna zbirka aktov o standardiza
ciji doma in v svetu, ki jo je prav
kar izdala Gospodarska zbornica Slo
venije v sodelovanju z Elektroteh
niško zvezo Slovenije.

Na včerajšnjem delu zasedanja je 
nastopilo deset poročevalcev, ki so 
osvetlili problematiko standardiza
cije iz raznih zornih kotov. Danes 
bo na vrsti nadaljnjih šest poročil, 
od tega dve o bodočem zakonu o

standardizaciji. Po poročilih bo raz
prava, na koncu pa povzetek ustrez
nih sklepov in predlogov.

Nov enoten urnik 
za cvetličarne

Tržaški župan je s posebnim odlo
kom odredil nov enoten urnik za vse 
cvetličarne, tudi za cvetličarne iz 
Ul. della Pietà (blizu mrtvašnice), 
ki bo stopil v veljavo s 1. novem
brom letos. Po novem umiku, ki 
bo veljal tako pozimi kot poleti, 
bodo cvetličarne odprte od 8. do 13. 
ter od 16.30 do 19. ure, zaprte pa 
bodo bo ponedeljkih in sredah po
poldan.
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IZ TRŽAŠKIH SODNIH DVORAN

DESNIČARSKI SKRAJNEŽ OBSOJEN 
KER SE JE UPIRAL IN ŽALIL AGENTE

Osumljen je tudi sodelovanju s tero
ristično organizacijo «Ordine Nero»

Pred kazenskim sodiščem (pred
sednik Gervasi, sodnika Cola in 
Griselli. tožilec Brenči) se je 
včeraj moral zagovarjati 22-letni 
Remo Viezzoli iz Ul. Fabbri 11 
(tisti, ki je tožil neki tržaški ted
nik, ker ga je imenoval «fašista»). 
Obtožen je bil žalitve, upora in 
groženj proti javnemu funkcionarju 
in sicer proti dvema agentoma po
litičnega oddelka tržaške kvesture. 
Letos poleti sta namreč prišla k 
njemu domov in ga povabila na 
kvesturo: osumljen je bil sodelova
nja pri zločinski organizaciji «Or
dine Nero», ki si med drugim lasti 
atentat na slovensko šolo. Namesto 
da bi jima sledil, pa se jima je 
uprl, ju psoval z «zločinci» in po
dobno. Seveda so ga odvedli na 
kvesturo, od tod pa pod obtožbo 
sodelovanja pri «Ordine Nero» v 
zapor. Pred kratkim se je Viezzoli 
tudi izkazal pri uporu v oddelku za 
mladoletne v koronejskem zaporu.

Včeraj so ga pripeljali pred sod
nike uklenjenega in njegov bra
nilec znani desničarski odvetnik iz 
Benetk Alberini, je takoj skušal 
prekiniti proces tako, da je pre
dlagal združitev procesa z drugi
mi. ki čakajo Viezzolija. Seveda 

sodni' zbor zavmiT njegovo zahte
vo in tako so najprej zaslišali 
Viezzolija, ki je seveda zanikal 
vsakršno krivdo, nato pa še poli
ciste, ki so seveda vse potrdili. To
žilec je zahteval 5 mesecev zanora, 
branilec oprostitev, češ da se je 
upravičano uprl protizakonitemu po
stopku policistov, sodni zbor pa je 
po krajši razpravi obsodil Viezzo
lija na 4 mesece in 15 dni zapora 
zaradi žalitve in upora, obtožbe gro
ženj pa so ga oprostili. Kazen ni 
pogojna: ker je bil že obsojen, jo 
bo moral odsedeti. Seveda bo moral 
tudi plačati sodne stroške.

Prizadevanja dežele 
za večjo varnost v gorah

Na posebnem sestanku v Vidnu, 
ki sta ga organizirala trgovinska

zbornica in deželno ravnateljstvo 
za gozdove, so strokovnjaki včeraj 
obravnavali delovanje deželne slu
žbe za ugotavljanje snežnih razmer 
in nevarnosti plazov. Sestanek je 
vodil deželni odbornik za kmetijstvo 
Tripani, ki je uvodoma poudaril 
pomen te službe in prispevek šte
vilnih vojaških in civilnih organi
zacij ter službe za ugotavljanje 
plazov iz sosedne Koroške. Odbornik 
Tripani je nadalje dejal, da postaja 
ta služba tudi v Furlaniji - JulijsRi 
krajini čedalje bolj pomembna, ker 
se tudi v višinskem svetu, kjer je 
nekdaj v zimskih mesecih vladalo 
mrtvilo, uresničujejo razne pobude, 
predvsem turistične, a tudi kmetij
ske narave, ki narakujejo stalno 
nadzorstvo nad snežnimi razmerami.

Ta služba deluje v naši deželi od 
zime 1969/70 dalje. Pod stalnim nad
zorstvom je sedaj enajst obsežnih 
področij v Julijskih Alpah in Pred- 
alpah, širša javnost pa je redno 
obveščena o dogajanju v gorah s 
tedenskimi poročili.

Deželni ravnatelj za gozdove 
Querini je nato dejal, da bo de
želna upra.va še .znatno.. izboljšala 
ustrezne storitve, hkrati s tem pa 
poskrbela za strokovno in fizično 
usposabljanje, zaposlenega osebja s 
prirejanjem posebnih tečajev vi
sokogorskega smučanja in alpske 
meteorologije. Stalno nadzorstvo 
nad snežnimi razmerami v gorah 
bo zagotavljajo večjo varnost za 
gorsko prebivalstvo in za turiste 
ter pravočasno ugotavljanje nevar
nosti plazov v gorah in povodnji v 
dolinskem svetu.

OB ODSOTNOSTI OPOZICIJSKIH SVETOVALCEV DEŽELNA GOSPODARSKA KONFERENCA KPI

Men s pim Miom smisli glasov
Medtem ko se Gorica na področju psihiatrije zapira, ubira Trst druga 
pota ■ Del pripadnikov «forze nuove» se bo pridružil bazistom

S pičlo večino je pokrajinski svet 
v ponedeljek zvečer na tajni seji iz
volil prof. Domenica Zampare za no
vega ravnatelja goriške psihiatrične 
bolnišnice. S tem se morda zaključu
je dolga faza zapletov na tem pod
ročju, ki jih je goriška krščanska de
mokracija pred nekaj leti povzročila 
z ostro akcijo proti skupini psihia
trov, ki so se prištevali k šoli prof.
Basaglie in ki so takrat upravljali 
goriško bolnišnico. 20. oktobra 1972 
so namreč tedanji psihiatri podali o- 
stavko in mesec kasneje so prišli v 
goriško bolnišnico novi zdravniki, ki 
pa so ostali osamljeni in skoro brez 
pomoči, saj jih je do danes v go- 
riški psihiatrični bolničnici ostalo ze
lo malo, preostali zdravniki pa v se- grad. Postal 
danjo goriško psihiatrično bolnišnico 
nočejo priti. Medtem ko prirejajo v 
bližnjem Trstu evropsko srečanje psi
hiatrov se Goriška počasi spet zapira 
sama vase. To se dogaja po krivdi 
krščanske demokracije, strank, ki jo 
v tej njeni akciji podpirajo, in ne
katerih padovanskih zdravnikov. Brez 
dvoma se polemike, ki smo jih ti 
dve leti bili vajeni in ki so privedle 
tudi do razbitja levosredinske koalici
je ter do zaostritve odnosov med po
litičnimi silami večine in opozicije, 
niso zaključile.

Na seji v ponedeljek so po treh 
urah polemik na javnem zasedanju 
prešli na tajno sejo. Tu so zelo na 
široko govorili o delu izpitne komi
sije, v kateri so bili samo člani, 
predlagani od sredinske večine. Za
stopniki opozicije so nasprotovali toč
kovanju, po katerem je prof. Zampa
no dobil več točk kot prof. Pirella, 
ki ima daljši vodilni službeni stalež.
Ker ni večina hotela pregledati toč
nosti računov, so socialistični, komu
nistični in liberalni svetovalci v znak 
protesta zapustili sejno dvorano. Ne
kaj časa kasneje je iz dvorane odšel 
tudi misovski zastopnik. V dvorani je 
cstalo samo devet demokristjanov 
(svetovalec Zaccai iz Tržiča je od
šel že med sejo), dva socialdemokra
ta in svetovalka Slovenske demokrat
ske zveze. Svetovalcev je bilo dva
najst, kar komaj zadošča, da je bila 
seja veljavna. V glasovanju pa je 
prof. Zampano dobil samo deset gla
sov, dve glasovnici sta bili beli. Naj
brž gre za glasovnici demokristjan- 
skih svetovalcev Ciana in Cosanija, 
dveh pristašev struje «forze nuove».
Glasovala sta sicer proti Zamparu. 
a s svojo prisotnostjo na seji sta 
omogočila, da je bila seja veljavna 
in da je njegova kandidatura pro
drla. Prof. Zampano je bil tako ime
novan za ravnatelja goriške umobol
nice z glasovi 40 odstotkov pokrajin
skih svetovalcev. Sredinska večina v 
pokrajinskem svetu je svoj posel o- 
pravila.

tovo pa se bo kasneje pridružila ba
zistom.

Načelnik UJV iz Nove Gorke 
na poslovilnem obisku 
pri kvestorju Zapponeju

Načelnik uprave javne varnosti v 
Novi Gorici, kjer je sedež za vso 
severno Primorsko, Jože Štrumbelj, 
je včeraj obiskal goriškega kve- 
storja dr. Pasquala Zapponeja ter 
se poslovil, ker odhaja na novo 
pomembno službeno dolžnost v Beo- 

~ ‘ bo načelnik oddelka

za mejne zadeve, potne listine in 
tujce v ministrstvu za notranje za
deve SFRJ. Z njim je bil vršilec 
dolžnosti novega načelnika uprave 
javne varnosti v Novi Gorici Zmago 
Vrtovec, ki je bil doslej šef služ
be milice v UJV.

Poslovilni obisk je potekal v pri
srčnem vzdušju, med katerim je bi
la poudarjena skupna obveza obeh 
služb zlasti pri odkrivanju kaznivih 
dejanj in njihovih storilcev.

Na občinskem zdravstvenem ura
du v Ulici Mazzini 7 deluje vsak 
dan od 10. do 12. ure zdravniška 
služba za cepljenje proti gripi. 
Kdorkoli želi biti cepljen, naj se 
prijavi,

Smernice gospodarskega razvoja 
določati z demokratičnim soočanjem

Način, kako se pristopa k izgradnji plinskega 
terminala v Tržiču, je skregan z načrtovanjem

Problemi pristanišča v Tržiču so 
bili, poleg vprašanj razvoja pri
stanišča v Trstu, v ospredju ne
davne konference, ki jo je sklicala 
gospodarska komisija pri deželnem 
odboru KPI. V svojem poročilu se 
je deželni svetovalec Zorzenon ob
sežno zadržal pri delovanju SIOT, 
pri upravi pristanišča Portorosega 
ter zlasti izgradnji plinovoda. V 
obsežni razpravi so osvetlili pred
vsem zvezo med plinovodom in vse
državnimi ter krajevnimi koristmi, 
med deželnim in širšim načrtova
njem. Pogovarjali so se tudi o 
delovanju tržiškega pristanišča in 
zlasti o posledicah ki jih bo pov
zročilo ponovno odprtje Sueškega 
prekopa.

Razpravljale! so ugotovili, da se 
je ponovno zgodilo to, kar se ne

pomembna pobuda kot je plinovod, 
mimo deželne uprave ter brez po
svetovanj z njo. Na zborovanju so 
obsodili takšen nedemokratičen pri
stop ter ga primerjali z nedemokra
tičnim odločanjem v zvezi z elek
trično centralo ENEL, naftovodom 
in rafinerijo v Lugugnani, o katerih 
sploh niso vprašali za mnenje kra
jevnih ustanov in organizacij de
lavcev.

Na konferenci so zavrnili takšno 
prakso, ki je skregana z načrto
vanjem ter ne upošteva avtonomnih 
krajevnih ustanov. Z namenom da 
bi se takšne napake ne ponavljale 
več, so pooblastili parlamentarce in 
deželne svetovalce KPI, naj s svoji
mi posegi opozorijo na takšno ne
sprejemljivo delovanje.

Čeprav je deželna vlada v krizi,
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NA POZIV OSREDNJIH VODSTEV TER SINDIKALNIH STROK

Jutri tudi po vsej Goriški ustavitev dela 
zaradi štiriurne splošne vsedržavne stavke

Boju industrijskih delavcev za ocuvanje kupne moči mezd ter ohranitev 
delovnega mesta se pridružujejo tudi šolniki in delavci v trgovini

bi smelo, da se namreč uresničuje so se vseeno odločili za korak pri
pristojni stalni komisiji ter so pred
sedniku komisije Volpeju predlagali 
pogovor s predstavniki konzorcija

Jutri, v četrtek 17. oktobra bodo arh. Piccinato v prostorih trgovin- 
v okviru vsedržavne stavke, ki so ske zbornice.
jo oklicala vodstva CGIL, CISL, | -----------
UIL, sodelovale tudi strokovne zve-1 . ... , . , ..
ze v goriški pokrajini. Stavko so N;t VISja lOtCN Ska preiUl A 
sindikati oklicali zaradi nesog'a«" ' * ‘ * 1 ‘

Nalezljive bolezni
Občinski zdravstveni funkcionar 

je sporočil, da so v tednu od 7. do 
13. oktobra 1974 zabeležili nasled
nje primere nalezljivih bolezni: 
5 primerov ošpic, 1 primer šena, 
2 primera vnetja priušesne mrene, 
1 primer rdečk, 5 primerov srbe
čice (od katerih 3 izven tržaške ob
čine) ter 4 primeri nalezljivega vne
tja jeter.

V zvezi s tem velja omeniti še to, 
da je tik pred tem glasovanjem na
stal spor v socialdemokratski stran
ki in tudi v demokristjanski skupini 
«forze nuove». Pokrajinski tajnik PS 
Dl prof. Zucalli je skušal prepričati 
oba socialdemokratska svetovalca. 
Tacchinardija in Zorzenona, da ne 
bi glasovala za prof. Zampara, ven
dar ta njegov pritisk ni uspel. V 
skupini «forze nuove» pa se je od 
jedra oddaljila skupina, v kateri so 
pokrajinski podtajnik KD Saracino, ki 
je pokrajinski uslužbenec, bivši občin
ski svetovalec Colella, ki so ga pred 
kratkim predlagali za podpredsedni
ka IACP, sindikalist Colautti in po
krajinski svetovalec Dessenibus. Pra
vijo, da bo ta skupina začasno usta
novila novo strujo v KD, skoro go-

KOMPAS HOTELI

HOTEL KOMPAS Kranjska gora, novozgrajeni objekt visoke A kategorije, vam ponuja

VTKčNDPAKrr
270 din na oseboPolni penzion po izredno 

ugodni ceni
od petka (začetek z večerjo) 
do nedelje (po kosilu)

v dvoposteljnih sobah. Sobe so najsodobneje opremljene; imajo kopalnico (bide), WC, balkon, telefon in 
radijski sprejemnik.

V ceno paketa so še vključeni: 
kopanje v ogrevanem pokritem bazenu 
4 žetoni za podvodno masažo v bazenu 
4 žetoni za kegljanje na avtomatskem kegljišču 
3-dnevno garažiranje avtomobilov v pokriti garaži

ali pa se napotili v iceV družabnih prostorih se boste lahko razvedrili z biljardom in barvno televizijo 
bar na okrepčilo. Na voljo so vam še savna, masaža in frizerski salon.
Kompasov hotel bo s svojimi storitvami ustregel še tako zahlevnemu gostu, ljubitelji tišine in miru bo
do po našem vikendu kot prerojenil Hotel, ki ga je dnevni tisk krstil za GORSKEGA LEPOTCA, bo za 
vas doživetje.

REZERVACIJE: vse poslovalnice KOMPAS ali direktno na 
HOTEL KOMPAS v Kranjski gori, telefon 88-480 ali 
telex 34-611 YU KOM KRG

oglasij
z vlado v zvezi z draginjsko dokla
do, očuvanjem kupne moči mezd in 
plač itd. Stavka bo trajala štiri ure 
ter jo bodo izvedli ob zaključku 
vsake izmene.

S tem v zvezi se je sestal dežel
ni aktiv šolskega sindikata CGIL 
ter se sklenil pridružiti bojem, ki 
jih kategorije vodijo na deželnem 
in vsedržavnem nivoju za obrambo 
kupne moči prejemkov, za obram
bo delovnih mest in popolno zapo
slitev. Šolski sindikat CGIL zato po
ziva svoje člane, naj sodelujejo v 
stavki.

Sindikalna zveza FULTA, ki zdru
žuje delavce v trgovini, turizmu in 
v sorodnih dejavnostih, prav tako 
poziva svoje člane na štiriurno stav
ko, ki bo 17. oktobra, ker Confcom- 
mercio ni pripravljena na pričetek 
pogajanj o vprašanju draginjske do
klade. Delavci trgovskega sektorja 
se na takšen način vključujejo v 
boj industrijskih delavcev, da obra
nijo svoje pridobitve ter preprečijo 
težnje gospodarjev, da bi delavci 
morali nositi največje breme pri od
stranjevanju sedanje gospodarske 
krize.

Ob jutrišnji vsedržavni stavki se 
bo osebje splošne bolnišnice zbralo 
na skupščini v veliki avli, na ka
teri bo ob 12.30 govoril predstavnik 
enotne sindikalne federacije Aldo 
Colleoni.

Študenti zavoda ITI prirejajo ju
tri, med splošno stavko, sprevod, 
ki bo ob 8.30 krenil izpred šole. Štu
dentje se s tem pridružujejo sploš
ni stavki ter hočejo s svojo prisot
nostjo opozoriti na težave, ki jih 
preživljajo s 50-odstotno podražitvi
jo javnih prevozov, 30-odstotno po
dražitvijo učbenikov, pomanjkanjem 
šolskih zgradb ter splošno šibitvijo 
kupne moči mezd in plač. študentje 
zlasti opozarjajo na posnemanja 
vredno odločitev delavcev in dija
kov v Tolmeču in Pordenonu, ki 
niso plačali dražjih vozovnic.

od 20 na 100 milijonov
Loterijski urad finančne intendan- 

ce v Gorici nam je včeraj sporočil, 
da so s členom 1 zakona 318 od 6. 
junija letos dvignili znesek, ki ga 
lahko prejme dobitnik loterije, od 
20 na 100 milijonov lir. To je naj
višji znesek, ki ga lahko dobi last
nik zmagovitega loterijskega listka.

V Gorici odprli razstavo 
češkoslovaške arhitekture

Pod pokroviteljstvom ustanove za 
srednjeevropska kulturna srečanja 
so včeraj zvečer v dvorani Petrar
ca odprli razstavo o obnovljenih 
središčih in zgodovinskih zgradbah na 
češkoslovaškem. Svečanosti so se 
poleg predsednika ICM sen. Michela 
Martine udeležili češkoslovaški ve
leposlanik v Italiji Vladimir Berger, 
predsednik dežele Comelli, župan 
De Simone in drugi visoki pred
stavniki goriškega ter deželnega 
javnega življenja. Preden je vele
poslanik prerezal simbolični trak, 
je župan De Simone v« kratkih be
sedah hpredelil odprte namere Gori
ce kot obmejnega mesta.

Popoldne se je veleposlanik ude
ležil sprejema v Beli dvorani na 
županstvu, popoldne pa je prisostvo
val prikazovanju diapozitivov o če
ški arhitekturi, ki jih je pripravil

.zlasti poudarjajo njeno odprtost za 
demokratično sodelovanje s šolskim 
osebjem, z dijaki in njihovimi dru
žinami ter ugotavljajo, da je bila 
s svojim človeškim pristopom pred
hodnik nove demokratične šolske u- 
prave. Podpisniki še zlasti solidari
zirajo z njo v sedanjem težavnem 
položaju, v katerem se je znašla za
radi protislovij, ki izvirajo iz po
gumnega in odprtega soočenja z 
novo šolsko stvarnostjo ter poudar
jajo, da se je vedno demokratično 
podrejala skupno sprejetim odločit
vam šolnikov.

IZGUBLJENO - NAJDENO
Na sedežu mestnih redarjev v Ul. 

Mazzini imajo na razpolago lastnikov 
naslednje predmete: kolo vrste «a- 
mericano», kolo vrste «graziella», 
moško kolo, tri mopede, ženski dež
nik, moški dežnik, aparat za filma- 
nje, osem denarnic z vsotami denar
ja, kompas, moško torbico, štiri pa
re očal za vid, prstan, več vsot de
narja, žensko zapestno uro, moško 
majico, žensko krilo, kolekcijo znamk, 
več šopov ključev.

za industrijski razvoj Tržiča, de
lavskimi sindikati ter morebitnimi 
drugimi prizadetimi kategorijami.

Claudio Cernogoi 
razstavlja v «Il Torchio»

Danes, ob 18.30, bodo v slikarski 
galeriji «11 Torchio» v Ul. Mameli 6 
odprli razstavo slik tržaškega umet
nika Claudia Cernigoia. Svojo sli
karsko pot je Cernigoi začel že 
zelo mlad z uspešnim nastopom v 
Pragi 1947. leta. Po sodelovanju 
na Bienalu v Benetkah je odpotoval 
v svet ter živel v Švici, Franciji. 
Nemčiji, na Holandskem ter v 
vseh skandinavskih državah. Nje
govi ustvarjalni napori izžarevajo 
mediteransko toplino in zimo se
vernih dežel. Po večletnem popoto
vanju se je vrnil v rojstni kraj, 
kjer se uspešno uveljavlja. Cernigoi 
je takoj po vojni študiral v Ljub
ljani in na Dunaju.

Široka podpora
« ■ .«M« Ji***ravnateljici
Profesorji in osebje italijanskega 

tehničnega zavoda «Fermi» v Gori
ci, skupno 84 oseb, je podpisalo so
lidarnostno izjavo s profesorico Bon- 
nes, v kateri navajajo njen prispe
vek k življenju šole v času dvelet
nega ravnateljevanja. Podpisniki
niiHiitimti lini n iiiiliiui i il m n i um itiiiimuiiitiiiuiiii ululili n n im ii m m iiiii mil it ul m im

VSAKOLETNI JESENSKI OBRAČUN NA KRASU

Letošnji pridelek na splošno 
zadovoljil naše kmete

Zadovoljiva letina krme za živino, krompirja in sadja 
Kmetje se že pripravljajo na jesensko žitno setev

Ko se jesen nagiblje h kraju, ta- moglo mnogim rastlinam. Tako se
ko se poljska dela zaključujejo. Tr
gatev je že mimo, na polju ostaja 
le še nekaj koruze, pese in malo 
poznih jesenskih pridelkov. Posebno 
v laških močvirnatih predelih od 
Škocjana ob Soči do odtočnega ka
nala Brancolo se že vidijo širše po
vršine razoranih njiv, ki so jih 
kmetje že pripravili za jesensko se
tev pšenice. Tudi sv. Martin je bli
zu, čas, ko kmetje po starih nava
dah obnavljajo ali odpovedujejo na
jemniške pogodbe zemljišč in trav
nikov. Ko je pridelek na gotovem 
na podstrešju, v srambi ali seniku, 
si gospodarji naredijo skrben inven
tar letine in primerjajo s pridel
kom prejšnjih let.

Na našem področju letošnja le
tina sodi med srednje. Zgodnja po
mladanska košnja trave in drugih 
boljših krmil je bila letos dobra, le 
čez poletje je zaradi suše druga 
košnja bila slabša za dobro tret- 

no. Tudi stelje za pod živino je 
lo še kar dovolj, vendar je ne 
ipravljajo, ker je delo preveč na- 

orno in uporabljajo raje pšenič
no slamo, ki so jo nekoč prodajali 
v Laško. O vinskem pridelku se je 
že dosti pisalo. Letošnji pridelek ne 
bo vrhunski, iz prvih ugotovitev pa 
bo vino boljše in tudi bolj močno. 
Zelo dobro pa so bila obložena sad
na drevesa, saj je večji del vrhov 
pod težo pridelka omahnil in kjer 
ni bilo podlage, se tudi prelomil. 
Avgustovsko deževje je tudi pripo-

je zelo popravila koruza, ki je pr 
votno na Krasu kazala znake slabe 
obroditve. Dobro kaže tudi pridelek 
repe in živalske pese, morskih in 
vrtnih buč, ki predstavljajo podla
go živalske, posebno prašičje kr
me. Pšenica je obrodila za silo, 
krompir za nekaj več. V gir "nem 
se lahko ugotovi, da so kmetje le
tos zadovoljni s pridelkom. Sedaj bo 
vsekakor prišel v poštev donos ži
vine v hlevu. Kot smo že omenili, 
bo živalske krme dovolj, treba bo 
le dodati umetnih krmil, ki posta
jajo iz let., v leto dražja in ne krije
jo skromne cene mleka in mlečnih 
izdelkov.
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V SKLADU Z DEŽELNIM ZAKONOM

Živinorejcem, ki so utrpeli sušo 
bodo razdelili močna krnila

V poštev pride 150 kmetij iz občin Doberdod, Sovodnje in Zagraj

Glasbena šola iz Ljubljane 
v soboto na obisku 
pri glasbeni šoli v Gorici

Goriška glasbena šola bo v so
boto gostila glasbeno šolo šiška- 
Bežigrad iz Ljubljane. Vzgojitelji in 
učenci se bodo opoldne prek mejne
ga prehoda Rdeča hiša pripeljali 
v Gorico ter se v pogovoru s slo
venskimi glasbenimi pedagogi sezna
nili z našimi napori za glasbeno 
vzgojo slovenske mlade generacije, 
potem pa se bodo odpeljali v So
vodnje, kjer bodo popoldne ob 16.30 
nastopili v Kulturnem domu.

V pritličnem stanovanju v Ul. 
Cappuccini 3 so agenti letečega od
delka goriške kvesture našli včeraj 
zjutraj truplo 53-letnega Radislava 
Temovca. Po pregledu zdravnika 
naj bi Temovčeva smrt nastopila 
že pred približno dvema tednoma.

Radislava Temovca, ki je bil pre
cej znan v tem delu mesta, je 
prva našla sostanovalka, ki ga že 
več časa ni videla priti iz hiše. 
Včeraj zjutraj je iz dvoriščnega 
okna pogledala v stanovanje in vide
la truplo na tleh.

Kmetijsko nadzorništvo je sporo
čilo Kmečki zvezi, da bo razdelilo 
močna krmila živinorejcem, ki jih 
je prizadejala suša v poletju leta 
1973. V Sovodnjah bodo razdeljevali 
krmila dne 16. in 17. oktobra, na 
Peči 17. in 21. oktobra, v Gabrjah 
21. in 22., na Vrhu 22. in 24. v Do
berdobu 25., 29. in 30. oktobra, v 
Dolu 30. oktobra in 6 novembra ter 
v Jamljah 6, novembra. Krmila v 
navedenih krajih bodo razdeljevali 
med 10.30 in 11. uro.

Ugodnosti, ki jih bodo deležni ži

vinorejci, predvideva deželni zakon, 
po katerem bo vsak živinorejec pre
jel po 3 stote močne krme: 80 od
stotkov vrednosti bo prispevala de
žela, preostalih 20 odstotkov pa bo 
plačai sam. Zakon je veljaven sa
mo za kmete v občinah Zagraj, So
vodnje in Doberdob, kjer je suša 
v mesecih julij in september ob
čutno prizadela živinsko krmo, pred
vsem pa je zmanjšala pridelek se
na. Na območju omenjenih treh ob
čin bo deželnega prispevka deležnih 
okoli 150 kmetij.

V pelek občni zbor 
Mladinskega krožka

Mladinski krožek Gorica stopa v 
četrto leto obstoja. Po začetni pri
pravljalni fazi je delovanje te or
ganizacije zaživelo predvsem v 
mestnem središču. Ustanovitev MK 
je odpravila večletno vrzel, ker je 
primanjkovala mladinska organiza
cija, ki bi nudila študentom in de
lavcem pogoje za vsestransko raz
vijanje ter jih neposredno seznani
la s problematiko naše narodnostne 
skupnosti. V tem je krožek tudi 
uspel. Priredil je vrsto predavanj, 
filmskih večerov, bil je pobudnik 
za prirejanje slikarskih razstav ter 
kulturnih večerov. Najvažnejše de
lovanje krožka pa je bila organi
zacija mladinskega seminarja v Bo
hinju, ki so ga letos priredili že 
tretjič. Ob teh seminarjih je MK 
nudil mladim udeležencem idejno - 
politično podlago za nadaljnje delo.

Bodoče delovanje te organizacije 
bo še zahtevnejše in bo terjalo pod
poro vedno večjega števila mladih 
ljudi, da bodo žrtvovali tudi svoj 
prosti čas v korist skupnosti.

V petek, 18. t.m. bo mladinska 
organizacija imela svoj letni občni 
zbor, ki bo ob 20.30 v Gregorčiče
vi dvorani na Verdijevem korzu 13. 
Dnevni red predvideva poročila 
predsednika, blagajnika ter načelni
kov politične, kulturne in rekreacij
ske skupine. Sledila bo razrešnica 
staremu odboru, izvolitev novega 
odbora ter razno.

Kino

Razna obvestila
Komisija za doraščajočo mladino pri

SKGZ obvešča, da se je že pričela 
telovadba za predšolske otroke, ki 
je v Prosvetni dvorani, Verdijev kor- 
zo 13. Učila bo, kot običajno, g. če- 
ščutova. Dvorana bo ogrevana.

Goriška občina razpisuje javni na
tečaj za mesto ravnatelja mestnih 
trgov. Interesenti lahko pošljejo proš
njo na urad za osebje na županstvu 
najkasneje do 10. decembra letos.

Gorica
VERDI 16.38—22.00 «Il fiore delle mil

le e una notte». Barvni film reži
serja Pier Paola Pasolinija.

CORSO 16.45—22.00 «Il bestione». G. 
Giannini in M. Constantini. Barvni 
film. Prepovedano mladini pod 14. 
letom.

MODERNISSIMO 17.30-22.00 «La Ci
na è vicina». Barvni film režiser
ja Marca Bellocchia. Prepovedano 
mladini pod 18. letom.

VITTORIA 17.00-22.00 «Arancia mec
canica».' M. McDowell in P. Maa- 
ge. Barvni film. Prepovedano mla
dini ood 18. letom.

CENTRALE 17.15-21.30 «Ringo: il
volto della vendetta», A. Steffen in 
F. Wolff. Barvni film.

Tržič
AZZURRO 17.30—22.00 «La ragazza 

dell'autostrada». Barvni film.
EXCELSIOR 17.30-22.00 «Champagne 

per due dopo il funerale». Barvni 
film.

PRINCIPE 17.30-22.00 «Sfida all’O.K. 
Corrai». Barvni western.

Nova Gorica
SOČA «Skrivnostni vikend», italijan

ski barvni film ob 18.00 in 20.00.
SVOBODA «Tarzan in sirene», ame

riški film ob 18,00 in 20.00
DESKLE «Chatova dežela», ameriški 

barvni film ob 17.00 in 19.30.
RENČE Prosto.
PRVACINA «87. policijska postaja», 

ameriški barvni film ob 20.00.

Včeraj-danes
iz goriškega matičnega urada
ROJSTVA: Manuel Bernardi, Al 

sandro Pasquali, Fabio Rodaro, 1 
berto Ziani, Ilaria Padoan, Ma 
Laura Loso.

SMRTI: 76-letni upokojenec Adalb 
to Valentini, 67-letni upokojenec A 
lio Mion, 76-letna upokojenka Ma 
Cerrella vd. Chiaudani.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je v Go

rici dežurna lekarna Provvidenti, 
Travnik 34, tel 29-72.
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ŠPANIJA NA ZGODOVINSKEM KRIŽPOTJU

Vloga in naloge opozicije 
in fronta naprednih sil

Komunisti se zavzemajo za «postopno revolucijo» ■ Moč «delavskih komi- 
sij» ■ V zaporih nekaj tisočev političnih kaznjencev

VISOKO KVALITETNA GLASBENA PRIREDITEV

Festival komorne glasbe 
XX. stoletja v Radencih

Zagrebški godalni kvartet je med drugimi skladbami izvajal tudi lirično nastrojeno 
skladbo našega tržaškega skladatelja Pavla Merkuja

Španiji, kakršen je, ter izhaja
joč iz španske realnosti, se komu
nisti v tem trenutku zavzemajo za 
to, da bi stopili «po poti postopne 
revolucije». To pa pomeni združeva
nje vseh naprednih ter revolucio
narnih sil v enotni fronti, ki bi 
predstavljala neko vrsto «pakta za 
svobodo» ter bila predhodnica revo
lucije.

Pred nekaj meseci, neposredno 
po dogodkih na Portugalskem, so 
te sile ustanovile «Demokratsko 
hunto Španije», neko vrsto široke 
politične fronte, ki v svojih vrstah 
zbira vse napredne sile dežele v ci
lju, da bi v primernem trenutku 
sedanjemu režimu odvzele oblast.

Seveda poteka vse to delovanje 
ilegalno, ker je v Španiji prepove
dano sleherno politično zbiranje in 
delovanje. V španskih zaporih se 
nahaja več tisočev političnih jet
nikov.

Prav v teh in takih pogojih so 
nastale tako imenovane «delavske 
komisije», v tem trenutku morda 
najmočnejša in najbolj organizira

na politična sila v deželi. Spočetka 
so te komisije nastajale, da bi šči
tile interese delavcev, ker se urad
ni in skorumpirani sindikati za to 
niso brigali, kasneje pa so prera
sle v široko, dobro organizirano in 
povezano politično silo. Najprej so 
se pojavile v posameznih tovarnah, 
potem so se začele povezovati na 
osnovi stroke, občine, pokrajine in 
na koncu na državni ravni. V teh 
komisijah imajo španski komunisti 
in nasploh levica najširšo in najza
nesljivejšo oporo, ki se od dne do 
dne krepi.
_ Tu gre tudi iskati resnične sile 
španske bodočnosti, bodočnosti, ki 
je prav na tem, da se prične. «Špa
nija stoji pred resnimi in neogib
nimi spremembami,» je nedavno iz
javil generalni sekretar CK KP Špa
nije Santiago Carillo. «Te spremem
be in preobrazbe, pa bodo poteka
le v skladu z našimi možnostmi, 
okoliščinami ter našimi posebnost
mi. Vsekakor pri nas revolucija ne 
more začeti z zavzetjem Zimskega 
dvorca».
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Požig brkinske vasi Podbeže 
in pokol podbeških vaščanov
Po vojni je bila vas obnovljena, marsikaj je bilo napravljenega - Urediti bi 
bilo še treba cestne povezave, izgraditi industrijske objekte ter vodovod

Španija je na razpotju. Dolgo 
obdobje Francove diktature odha
ja in težko se bo kdo našel, ki bi 
za njim potočil solzo.

Španska bodočnost, pravzaprav, je 
šele na tem, da se začne. Toda, 
kam se bo Španija napotila po
tem, ko bo politično prizorišče za
pustil «grobar španske republike», 
katere bodo tiste sile, ki bodo pri
šle na površje in bodo dale svoj 
pečat nadaljnjim tokovom politič
nega razvoja v tej deželi?

S tem vprašanjem se v Španiji 
zdaj vsi ukvarjajo, a odgovori na
nje se v glavnem gibljejo v treh 
smereh.

Španija bo ostala, kakršna je, 
to pomeni, da bo frankizem pre
živel Franca, da bo bodoči kralj 
Španije, Juan Carlos Burbonski, za
gotovil «kontinuiteto frankizma», o- 
pirajoč se predvsem na staro fa
lango in «caudillove» generale. Ra
zen manjše skupine falangistov, pe
ščice «plaviti generalov» in Fran
cove številne družine, pa v tako 
bodočnost Španije nihče v deželi ne 
verjame.

Mnogo več je tistih, ki menijo, 
da bo Španija po Francu radikal
no stopila po poti določenih poli
tičnih reform, da bo dovoljeno de
lovanje političnih strank in fukcio- 
niranje sindikatov in da bo v deže
li zaživela buržoazna demokracija, 
podobna tisti, ki obstaja v deželah 
zahodne Evrope.

Kolikor se ne b^ stopilo po tej po
ti, menijo nekateri, bi v Španiji u- 
tegnilo priti do resnih pretresov in 
spopadov, do silnih revolucionarnih 
izbruhov in sprememb. V tem pri
meru bi napredne sile španske voj
ske in dokaj organizirana levica 
morale odigrati odločilno vlogo.

Frankizem brez Franca nima bo
dočnosti. Odhaja s španskega poli
tičnega prizorišča ne samo zaradi 
moči opozicije, ampak predvsem za
radi svoje nemoči in absurdnosti.

Falanga, stara fašistična organi
zacija, je od vedno bila glavni te
melj Francove diktature. V času 
državljanske vojne in neposredno 
po njej je falanga imela nad mi
lijon članov. Danes, ko Španija šte
je kakih 10 milijonov prebivalcev 
več, je to število padlo na nekaj 
tisoč članov.

Podobno je z drugim opornim ste
brom frankizma — z vojsko. Šte
vilo stare garde generalov in dru
gih oficirjev, ki so na Francovi 
strani bili v času državljanske voj
ne ter mu zvesto sledili tudi, ko 
je sklenil zavezništvo s Hitlerjem in 
Mussolinijem, se je razredčilo.
Vzrasla je nova, mlada generacija 
španskih vojakov, ki bi raje sto
pila po poti svojih kolegov na Por
tugalskem, kakor pa ostala zvesta 
generalisimu.

Vtem je Franku obrnila hrbet tu
di močna Katoliška cerkev, ki mu 
je v preteklosti krepko pomagala.
Zdaj se zavzema za nekakšno svo
bodnejšo in bolj demokratsko Špa
nijo. Nekatere napredne struje v 
katoliški cerkvi, pa tako naspro
tujejo frankizmu, da so jih obla
sti začele preganjati, številne na
predne duhovnike pa so zaprle.

Celo sam princ Juan Carlos Bur
bonski predstavlja nezanesljivo 
Francovo karto. Predvsem je to 
mlad človek, dokaj slabotna in po
litično neizkušena osebnost. Če je 
Franco za falango lahko bil lider 
in njen idol, pa bodoči kralj to ne 
bo mogel biti, ker ga nihče kot ta
kega ne bi sprejel. A brez podpore 
on v tej deželi ne predstavlja nič 
ali zelo malo.

Opozicija je v Španiji močno ne
povezana. Obstajajo tudi opozicij
ske skupine, ki so zelo blizu reži
ma, a Franco je njihov obstoj to
leriral. Ena teh skupin so tako ime
novani «kolaboracionisti». Gre za 
levo krilo falange ter posamezne 
skupine monarhistov, ki kritizirajo 
režim zaradi tega, ker zavira ka
kršnekoli družbene in ekonomske 
reforme in ker je povsem zausta
vil sleherno družbeno - politično 
.življenje Španije. Vendar te sku
pine to ne ovira preveč, navzlic 
temu sodelujejo z režimom.

Iz istih razlogov so v opoziciji 
tudi nekatere skupine krščanskih 
demokratov, vendar so njihove kri
tike na račun režima take narave, 
da jih je Franco prav tako toleri
ral, uživale so status pollegalne o- 
pozicije.

Poglavitna, najmočnejša in naj
bolj razširjena opozicija prihaja od 
levice. To so predvsem komunisti, 
tako imenovane «delavske komi
sije», študentovsko gibanje, števil
ne skupine socialistov, zatem dolo
čene struje v vojski, v cerkvenih 
krogih ter med intelektualci, ka
kor tudi nekatere ekstremne leve 
skupine in organizacije.

V tem delu opozicije imajo ko
munisti solidno in strnjeno orga
nizacijo tudi znotraj same dežele, 
navzlic preganjanjem in represa
lijam, tako da bi v tem svojstvu .
lahko odigrala vlogo kohezijskega Spominska plošča padlim Podbeža nom v NOB in ustreljenim ter za-
dejavnika Sprejemajoč položaj v žganim v Štefanovem skednju. Plošča je vzidana na skednju
......................................................................................................................................■■■■mn......■■■lini.... .................................

uspeh, morate pa paziti, da bi 
se ne zmanjšal vaš ugled. Rešite 
neki spor.

STRELEC (od 22.11. do 20.12.) 
Skušajte ohraniti položaj, ki ste 
si ga tako težko priborili. Bo
dite zmernejši v svojih sodbah.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Dobre gospodarske možnosti, 
kljub nekaterim zaprekam. Ne 
smete obupati pri prvem negativ
nem odgovoru.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) 
Najprej si izberite nove sodelav
ce, potem pa skušajte rešiti neko 
neprijetno vprašanje. Srečali bo
ste svojo staro ljubezen.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Ne 
rešujte vseh vprašanj naenkrat. 
Bodite bolj kritični in popravite 
napake, ki ste jih storili.

V Radencih je bil konec prejš
njega meseca že tradicionalni fe
stival komorne glasbe, ki je no
sil naslov «Komorna glasba XX. 
stoletja». Na štirih koncertih so 
sodelovali Zagrebški godalni kvar
tet, ki ga sestavljajo Josip Klima 
in Ivan Kuzmič - violina, Ante Živ
kovih - viola in Josip Stojakovič - 
violončelo; pri izvedbi Merkuje- 
vega dela «Qui od altrove» je so
deloval baritonist Vladimir Ruž- 
djak; svoj recital sta imela obo
ist Božo Rogelja in pianist Aci 
Bertoncelj; na tretjem je nasto
pil, prav tako ob sodelovanju A- 
cija Bertonclja, violončelist Hein
rich Schiff, medtem ko je zaključ
ni koncert izpolnila skupina The 
Five Centuries Ensemble - Skupi
na petih stoletij; vodi jo znana 
pevka Carol Plantamura, ki smo 
jo pred dvema letoma spoznali na 
festivalu v Radencih.

Kar se tiče celotnega sporeda, 
moramo poudariti, da je bila tret
jina del posvečena jugoslovanskim 
avtorjem, kar predstavlja potrdi

tev nemalih dosežkov na tem u- 
stvarjalnem področju. V tem po
gledu moramo dati vse priznanje 
sestavljavcev programa, ki nam je 
nudil določen vpogled v domače 
komorno snovanje.

Naglasiti moram, da so bili vsi 
koncerti na izredno visoki kvali
tetni ravni, da bi boljše skoro ne 
mogli pričakovati. Spored prvega 
koncerta je ponovno potrdil tako- 
rekoč odločujočo vlogo Zagrebške-

BERITE V DANAŠNJI ŠTEVILKI

TV-15
Str. 5 Franci Strle:

Slovenski izgnanci - glas
niki bratstva

Str. 15 TV - 15 za mladino
Zdravko in Stanoje Ilič: 
NEMCI
PROTI NEMCEM 
(podlistek)

(Nadaljevanje in konec)
Zdi se, da je bil istočasni po

žig vasi Podbeže, Tomenje, Lum
povega mlina, vasi Zajelše ter 
deloma vasi Pregarje, iz mašče
vanja, ker so partizani dan ali 
dva dni prej napadli Nemce pri 
vasi Starod, kjer so imeli Nemci 
velike izgube. Partizani so se 
umaknili skozi Podbeže, kar pa 
so Podbeščani, kot že rečeno, 
zanikali in trdili, da partizanov 
niti videli niso.

V naslednjem naj navedem ka
tere domačije so bile požgane in 
kateri njihovi gospodarji so bili 
usmrčeni. Kakor sem že omenil, 
so Podbeže mala vas, saj so ob 
požigu štele komaj 35 hiš, večina 
kritih le s slamo. Naj poudarim, 
da je bilo zaselku Zaljčevi. ki 
spada v Podbeže, prizanešeno; 
morda zaradi tega, ker leži ne
koliko izven vasi na cesti, ki vodi 
v Harije.

Ko omenjam požig hiše je pri 
tem razumeti tudi požig pripada
jočih gospodarskih poslopij t.j. 
skednjev, hlevov, senikov in dru
gih objektov:

1. pri Mežnarjevih - Barba Tone, 
požgana hiša, gospodar ustreljen 
in zažgan, 2. pri Belinovih - Barba 
Tone, požgana hiša, gospodar u- 
streljen in zažgan, 3. pri Rejče
vih - Janez Valenčič, požgana hi
ša, gospodar ustreljen in zažgan, 
4. pri Blaževih - Baša Tone, pož
gana hiša, gospodar ustreljen in 
zažgan, 5. pri Vardjankinih - Čuš 
Rude, požgana hiša, 16-letni sin 
ustreljen in zažgan, 6. pri Raiče
vih - Mavrič ..Jože, požgana hiša, 
gospodar ustreljen in zažgan, 7. 
pri Lovrinovih - Gustinčič Tone, 
požgana hiša, gospodar ustreljen 
in zažgan, 8. pri Bucinovih - Va
lenčič, požgana hiša, 9. pri Lako- 
tovih - Možina Janez, požgana hi
ša, gospodar ustreljen in zažgan,
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Horoskop
OVEN (od 21.3. do 20.4.) Dokaj 

razburkano poslovno vzdušje v 
teku jutra. V čustvenem pogledu 
sprejmite neki sklep, ki ga za
tem pogumno izpolnite.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Danes 
ne pričakujte nobenih novosti, 
razen običajnih nevšečnosti s 
svojimi predstojniki. Ne žalite 
osebe, ki vas ljubi.

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) 
Nudi se vam več ugodnih prilož
nosti, toda izberite samo eno. 
Za izvedbo svojega čustvenega 
podviga se oprite na nekatere 
prijatelje.

RAK (od 22.6, do 22.7.) Upora
bite svojo intuicijo za sestavo

nekega spremenjenega načrta. Po
zabite na storjene vam krivice.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Zave
dajte se, da niste nepogrešljivi. 
Skušajte odločno zmanjšati števi
lo svojih prijateljev.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Bo
dite budni v vsakem trenutku, 
če nočete doživeti neprijetnih 
presenečenj. Novica vas bo raz
veselila.

TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.) 
Spor, ki se je zdel že poravnan, 
je spet v ospredju. Če je le moč, 
se ognite nekemu sporu v družini.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 2U1.) 
Dosegli boste dokajšen finančni

10. pri Klančarjevih - Barba, po
žgana hiša, 11. pri Jagrovih - 
spodnji - Vičič Tone, požgana hiša, 
gospodar ustreljen in zažgan, 12. 
pri Jagrovih - zgornji - Čuš, požga
na hiša, 13. pri Žnidarjevih - Šaji- 
na Jože, požgana hiša in nečak 
Ivan ustreljen in zažgan, 14. pri 
Bucinovih - Jursinovič, požgana 
hiša, 15. pri Kuhtovih - Fabjančič 
Janez, požgana hiša, gospodar u- 
streljen in zažgan, 16. pri Kuhto
vih - Škrap, požgana hiša (pri 
hiši samo ženske in mali otroci). 
17. pri Firmovih, -Križman Tone, 
požgana hiša, oče in trije sinovi 
Tone, Jože in Rudolf ustreljeni 
in zažgani, 18. pri Kapralovih - Za
del Janez, požgana hiša, gospo
dar ustreljen in zažgan, 19. pri 
Matevževih - Mršnik Peter, požga
na hiša, gospodar ustreljen in 
zažgan, 20. pri Mršnikovih - od 
Lumpovih - Jože Primc, požgana 
hiša, gospodar ustreljen in zažgan, 
21. pri Linkovih - Zadel Tone, po
žgana hiša, 22. pri Brcajevih Šir
celj Peter, požgana hiša, gospo
dar ustreljen in zažgan, 23 pri 
Bebovih zgornji - Lakota Tone, 
požgana hiša, gospodar ustreljen 
in zažgan, 24. pri Bebovih - sred
nji - Lakota Jože, požgana hiša, 
gospodar ustreljen in zažgan, 25. 
pri Bebovih - spodnji - Možina Jo
že, požgana hiša, stric ubit na 
begu v Hrušici, 26. pri Tišlarje- 
vih - Čuš Tone, požgana hiša. go
spodar ustreljen in zažgan, 27. pri 
Štefanovih - Fabjančič Jože. po
žgana hiša, gospodar ustreljen na 
hribu pri Hrušici, ko je moral 
nositi razstrelivo za Nemce, 28. 
pri Palterčnih - Mavrič, požgana 
hiša in ranjeni sin Rude ušel iz 
gorečega skednja ter na begu u- 
streljen, 29. pri Fitnikovih - Čuš 
Franc, požgana hiša, gospodar 
ustreljen in zažgan.

Razen navedenih 24 žrtev naci- 
fašističnega zločinstva, je bilo iz 
vasi Podbeže še veliko partizanov,

od katerih jih je v borbi padlo 7, 
nekateri še zelo mladi, saj so 
imeli komaj po 18 let. Med padlimi 
partizani so; Kuhtovu Milče - Fa
bjančič, star komaj 18 let, Kapra- 
lov Ivan 18 let, Bebov - Možina 
Ivan 18 let. Nato so kot borci iz 
Podbež padli še Čuš Rudi - Ti- 
šlarjev. Barba Jože - Mežnarjev, 
Barba Ivan - Belinov in Čuš Stan
ko - Verdjankin.

Do kraja porušeno in uničeno 
vas Podbeže je po vojni za silo 
obnovila «Obnova», ki je imela 
nalogo obnoviti porušene brkinske 
vasi. Pravim • za silo, -kajti še 
mnogo bi bilo treba napraviti v 
tem oddaljenem brkinskem pre
delu, kjer manjkajo za sodobni 
promet predvsem ustrezne poti. 
Električna luč je bila po vojni 
napeljana, pa tudi razni industrij
ski obrati so bili v bližini zgra
jeni, kot na primer tovarna sinte
tičnih izdelkov PLAMA v Podragu 
ter drugi industrijski objekti v 
bližnji Ilirski Bistrici. Vse to je 
pripomoglo, da brkinskemu člo
veku ni treba več s trebuhom za 
kruhom, kakor nekoč, ko je bil 
primoran v daljno Ameriko in v 
temne nemške rudnike. Navzlic 
temu je vse premalo za še vedno 
revnega Brkina. Potrebna je nuj
na ureditev cestne povezave ter, 
kakor sem že rekel, zgraditev še 
nekaterih industrijskih objektov 
ter prepotrebni vodovod, da bodo 
s tem poplačane številne in nad
človeške žrtve Brkinov za resnič
no boljšo bodočnost današnje mla
de generacije, ki v znak hvale
žnosti prihaja od vsepovsod, zlati 
šolska mladina, v Podbeže, da 
vsako leto na obletnico fašistične
ga pokola in požiga vasi v cve
tjem zasuje na novo zgrajeni Šte
fanov skedenj, na katerem je 
sedaj vgrajena spominska plošča 
v spomin na tako nečloveško umo
rjene podbeške vaščane.

Milko Škrap
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Nerazviti najbolj prizadeti
Na letni skupščini Svetovne ban

ke in Mednarodnega monetarnega 
sklada so finančni ministri in gu
vernerji centralnih bank iz 126 de
žel preučevali stanje svetovnega 
gospodarstva, ki ga ogrožajo in
flacija, močno zvišane cene nafte, 
kakor tudi pomoč najmanj razvi
tim deželam, kjer živi milijarda 
najrevnejših prebivalcev sveta. 
Članom upravnega sveta Svetovne 
banke je bil predložen novi pet
letni plan 1975-1979: za dežele v 
razvoju je potrebnih 36 milijard 
dolarjev.

Dejstvo je, da nihče ne more jas
no predvideti, koliko časa uteg
nejo trajati motnje v svetovnem 
gospodarstvu. V takšnih pogojih so 
takale predvidevanja bodočnosti 
lahko samo negotova. Razvite de
žele, kot je znano, so doživele res
no povečanje inflacije, ki se je 
začela, in močan skok cen za naf
to ter ostale osnovne proizvode v 
svetu.

Mednarodne cene opreme in dru
gih proizvodov v glavnih razvitih 
deželah so se povečale od 1. 1958 
do 1968 za 6 odstotkov, a letna 
stopnja je od 1. 1968 do danes zna
šala okrog 10 odstotkov. Letna 
stopnja inflacije je letos dosegla 
14 odstotkov; Vendar predvideva
jo, da bi srednja letna stopnja in
flacije do 1. 1980 utegnila znašati 
tudi sedem odstotkov.

Inflacija zlasti težko prizadeva 
domala vse dežele v razvoju. Pri
vedla pa je vrhu tega do zmanj
šanja pomoči, ki jo te dežele pre
jemajo. Pomoč deželam v razvo

ju je 1. 1972 znašala 0,34 odstotka 
bruto nacionalnega proizvoda raz
vitih dežel OECD. Bila pa je lani 
zmanjšana na 0,30 odstotka in ver
jetno se bo zmanjševala še naprej.

Podražitev nafte, umetnih gno
jil, žitaric, kakor tudi zmanjša
nje povpraševanja v razvitih deže
lah po proizvodih, ki prihajajo iz 
tretjega sveta, in pa inflacija 
stvarne vrednosti pomoči deželam 
v razvoju, so najtežji udarec za
dali najrevnejšim deželam - člani
cam Svetovne banke, kjer je letni 
dohodek manjši od 200 dolarjev na 
prebivalca. Med temi so Indija, 
Bangladeš, Sri Lanka, Nigerija, 
Gornja Volta, Senegalija, Mavre
tanija, Mali.

Dolgo
potovanje
okrog
sveta

David Kunst, ki je peš prepoto
val svet, se je pred kratkim vr
nil v domači kraj Waseco v Min
nesoti, ki ga je zapustil pred do
brimi štirimi leti. Pred njegovo 
hišo so ga dočakali žena, trije o- 
troci in 2500 ljudi. V Janesvillu, 
kake štiri ure hoda od njegove
ga domačega kraja, je David na 
dražbi tudi prodal svoje pošvedra- 
ne popotne čevlje, levega za 150, 
desnega za 170 dolarjev.

ga godalnega kvarteta, ki z ena
kim prizadevanjem in vlaganjem 
umetniškega entuziazma v dela do
mačih avtorjev, kakor v dela iz 
svetovne literature, neposredno po
maga razvoju jugoslovanske ko
morne ustvarjalnosti, tako tudi 
slovenske. Saj je od petih imel 
kar tri slovenske skladbe, to je L 
godalni kvartet Karla Pahorja, 
Qui od altrove — tri pesmi pa na 
besedilo Carla Becchija — za ba
riton in godalni kvartet sklada
telja Pavla Merkuja in Pop art 
lil. Darijana Božiča — poleg še 
II. godalnega kvarteta Mihaila 
Vukdragoviča in Godalnega kvar
teta Mila Cipre. Na ta način smo 
lahko z enako visoke interpreta
tivne ravni spoznavali in primer 
jali umetniške vrednote domačih u- 
stvarjaleev in poizkušali razsoditi 
razsežnosti le-teh pri posameznih 
avtorjih. Tako smo se razvneli ob 
muzikalni razodetosti Pahorjevega 
dela pa ob topli izpovednosti Mer- 
kujevih liričnih trenutkov, duh 
ljudske glasbene govorice se je 
odzival v Vukdragovičevem kvar
tetu, klenost v Cipro vem delu, ne
mir novih iskanj v Božičevem.

Zagrebški godalni kvartet je po
trdil svojo virtuozno obvladanost 
in globoko muzikalno prežetost ter 
enakovreden odnos in pristop do 
domačih del; v tem je teža njego
vega pomena za afirmacijo dose
ženega. kakor za napredek v smi
slu sodobnih prizadevanj pri nas.

Skoro nepotrebno bi bilo ponov
no naglašati vedno rastočo krea
tivno moč pianista Acija Bertonc
lja, ki nas osvaja s svojimi pro
nicljivostmi in novimi dognanji; 
brez dvoma ga lahko štejemo med 
najodzivnejše interpretatorje sodob
ne glasbe, kar je izkazal kot so
list v Messiaenovih «Treh prelu
dijih» in v sodelovanju z oboistom 
Božom Rogeljo, kakor tudi na tret
jem koncertu v sodelovanju z vio
lončelistom Heinrichom Schiffom.

Božo Rogelja se je v delih Hen
rija Dutilieuxa, Paula Hindemitha, 
Makota Shinohara, Uroša Kreka 
in Vinka Globokarja predstavil kot 
tehnično dovršen oboist in visoko 
kultiviran interpretator, ki osva
ja z lepim, toplim tonom in no
tranjim žarom.

Po svoji izraznosti izredno na
zorno učinkuje violončelist Hein
rich Schiff, ki je na tretjem kon
certu. bodisi kot solist, bodisi v 
sodelovanju s pianistom Acijem 
Bertoncljem, izoblikoval v svojem 
muzikalno razboritem nagibu, od 
svojih najtankočutnejših notranjih 
vibracij do najučinkovitejše svoj
sko pogojene prodornosti ogreva- 
joče trenutke tudi v tistih sklad
bah, ki jim ni dana vseobsega
joča napetostna moč. Škoda je bi
lo tolikega truda in čuta umetni
ške odgovornosti do Zimmerman- 
nove «Intercomunicazione» za če
lo in klavir, ki se je razodela 
v vsej svoji dolgovezni monoto
nosti. živa muzikalna iskrivost u- 
metnika se je sprostila v Koda 
lyijevi Sonati za violončelo, op. 8. 
v nazorno izvedeni skladbi japon
skega skladatelja Toshira Mayu- 
zumi («Bunraku») ter v briljant
no izvedenem, izredno pričujočem 
Martinujevem delu «Variacije na 
Rossinijevo temo». Izvr.stno je bila 
izvedena tudi skladba Jakoba Je
ža «Nomos IV» za violončelo in 
klavir, ki pa ni vzdržala do kon
ca enakovredne napetosti. Spozna
li smo osebnost izredne muzikalne 
vrednosti, ki ji je Aci Bertoncelj 
enakovredno stal ob strani.

Na zaključnem koncertu je na
stopila «Skupina petih stoletij» pod 
vodstvom Carol Plantamure, iz
vrstne pevke in interpretatorke so
dobne glasbe. Toda svoj talent in 
gorečo privrženost do glasbene u- 
metnosti sploh, stremljenje in pri
bliževanje k virom umetniške res
nice, k stvarnemu, iz notranje nu
je pogojenemu veselju, radosti in 
zadovoljstvu do oblikovanja, ki iz
raža občutja sproščenega doživ
ljanja, je izkazala v interpreta
cijah starih del. Tak je tudi njen 
ansambel. Že sam naslov ozna
čuje, da se skupina navdušuje za 
staro in novo glasbo, ki jo tudi 
temeljito proučuje ter se tako stil
no kakor občutenjsko poglablja v 
njene posebnosti in umetniške vre
dnote. To so umetniki potrdili pri 
prečiščeno in iztanjšano izobliko
vanih skladbah Lukasa Fossa, 
Johna Cagea, Carlosa Alsine, Mor
tona Feldmana in Jeana - Yvesa 
Bosseura. Naravnost presenetili so 
nas pa s tako imenovano lepljen
ko, v kateri so zajeli pristen stil 
in duha ustvarjalnosti Claudija 
Monteverdija in Henrija Purcella, 
uvrščena in z improvizacijami po
vezana v niz s sodobniki Maria 
Davidokskega (Synchronlsm III) in 
Sylvana Bussottija (Branje Brai- 
bantija).

Vsakoletno glasbeno manifesta
cijo v Radencih lahko imamo za 
pomembno z več vidikov: da spo
znavamo lastno ustvarjalno moč 
in jo obenem primerjamo s toko
vi in njenim prečiščevanjem v 
svetu ter si tako lahko pomagamo 
zlasti v sodobnem trenutku čim 
bolj približati se do njenih živih 
in pristnih izvirov. IVAN SILIČ

POPRAVEK
V poročilu o tekmovanju pev

skih zborov v Mariboru (objavlje
no je bilo v včerajšnji številki na 
zadnji strani) so nekatere po
manjkljivosti. V prvem odstavku 
bi moralo biti pojasnjeno, da gre 
za tekmovanje slovenskih pevskih 
zborov. V predzadnjem odstavku 
pa je izostalo naslednje: V sku
pino zborov, ki so dosegli nad 
70 odst. možnih ocenjevalnih točk, 
se je uvrstil tudi moški zbor Mir 
ko Filej iz Gorice. Zbori te sku
pine so prejeli bronasto plaketo 
mesta Maribor. Cenjene bralce 
prosim za razumevanje.

M. Kapelj
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ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
PRVI KANAL

12.30 Poljudna znanost:
12.55 Anketa o poklicih: MARKETING
13.30 DNEVNIK

Danes v parlamentu 
14.10 VZGOJNI PROBLEMI

Drugega oktobra se je začelo deveto nadaljevanje oddaje, po
svečeno vprašanju učnega kadra. Pripravila sta ga Donato 
Goffredo in Atonie Thiery. V prvih štirih nadaljevanjih je v 
oddaji bila poudarjena važnost sodelovanja med učnimi ka
dri, študenti in družinami, kot je predvideno v zakonu 477 
o pravnem statusu učnega kadra. Današnja oddaja naslovlje
na «La sperimentazione nei decreti delegati», skuša poudariti, 
kako naj bi Eksperimentiranje tudi v šojah bilo usklajeno z 
deželnimi pedagoškimi ustanovami, ki bodo v kratkem ustav
ljene, kakor tudi z univerzitetnimi raziskovalnimi ustanovami.
V tem ciklusu bo dan poseben poudarek izkušnjam na raz
nih ravneh (v otroških vrtcih, osnovni in srednji šoli) in pa, 
kot rečeno, vprašanju učnih moči

17.00 DNEVNIK
17.15 Program za najmlajše 

Plesna šola: Baletna oddaja
17.45 Program za mladino 

Potovanja
Dežele, narodi in noše sveta

18.45 Poljudna znanost:
Moda in družba

19.15 Italijanske kronike, Danes v parlamentu in Vremenska slika
20.00 DNEVNIK
20.40 POD TIHIM DONOM

Sovjetski pisatelji in sovjetska oblast.
S to oddajo bo končan televizijski anketni prikaz Vittoria Got- 
tafavia o vprašanju odnosa med oblastjo in kulturo v Rusiji. 
Današnja oddaja se nanaša na obsodbo Stalinovih metod, do 
katere je najprej prišlo na XX. kongresu KP SZ z obtožba
mi, katere je iznesel Hruščov. Z Ehrenburgovim romanom 
«Odjuga» se začenja obdobje literarnega ustvarjanja, v ka
terem je predvsem očiten namen, da poda kritično oceno ne
ke preteklosti. V tisk gredo dela prej prepovedanih avtorjev, 
vendar pa, ko pride na Zahodu do objave Pasternakovega 
«Doktorja Živaga», sovjetske oblasti na to reagirajo tako, da 
Pasternaka izženejo. V proces liberalizacije, ki se je bil za
čel, se spričo tega ne zaustavi, razvija se naprej, dasirav- 
no bolj oprezno. To je med drugim dokazala objava Solženi- 
cinovega romana «En dan Ivana Denisoviča», ki jo je 1. 1962 
dovolil Hruščov. Toda 1. 1964 je Hruščov odstavljen, obenem 
pa pride tudi do zastoja tako imenovanega «kulturnega odpi 
ranja». To je zatem do nevidne mere spodbudilo razvoj ile
galne literature, ko so n. pr. zagledale v inozemstvu luč sve
ta dela Sinjavskega «Kaj je socialistični realizem» in pa Da
nijelov «Dan javnega umora». Obe deli sta bili objavljeni sku
paj s poročilom o njunem procesu, do katerega je prišlo 1. 
1966. Obenem bodo prikazani na platnu nekateri prizori iz 
Solženicinovega romana «Rakov oddelek», dela, objava katere
ga je privedla do izgona pisatelja iz SZ

22.45 DNEVNIK

DRUGI KANAL
18.45 ŠPORTNI DNEVNIK
19.00 Glasbena oddaja

Drugo nadaljevanje: sodelujejo Aldo Fabrizi, Ave Ninchi, Pao
lo Panelli in Bice Valori

20.00 VEČERNI KONCERT:
Gino Contilli: Suite za godalni orkester in klavir 
Simfonični orkester «A. Scarlatti» italijanske RAI, dirigira 
Ferruccio Scaglia

20.30 DNEVNIK
21.00 CAVALCA VAQUERO!

Film v režiji Johna Farrowa. V glavnih vlogah igrajo Robert 
Taylor, Ava Gardner, Anthony Quinn, Howard Kell in drugi.
V pokrajini Nova Mehika se nasilno udejstvuje bandit Jose 
Esqueda. Napada, mori, ruši hiše mirnih kolonov. Med dru
gimi uniči tudi hišo, ki si jo je zgradil King Cameron zase 
in ženo Cordeiio. Cameron zgradi novo in sé pripravi, da se 
Esquedi postavi po robu, ko jo bo skušal znova razrušiti. Saj 
bi sicer tudi drugi koloni, sledeč Cameronovemu zgledu, odre
kli svojo pokornost in se mu uprli. Tega pa Esqueda ne mo
re dovoliti, zato poveri svojemu polbratu Riu nalogo, da Ca- 
meronovo domačijo napade in uniči. Poizkus se izjalovi in Ca
meron Ria ujame. Ta je primoran delati na Cameronovi doma
čiji kot ujetnik. Tajno je zaljubljen v Cameronovo ženo Cor
deiio, ki mu nekega dne. ko je Cameron odšel od doma, v 
trenutku slabosti pokaže, da ni neobčutljiva za njegova ču
stva. Toda Rio jo zavrne in zapusti domačijo, nakar se loti 
pijače. Esqueda se odpravi, da bi ga poiskal, a naleti na Ca- 
merona. Vname se spopad in prav v trenutku, ko ga ima 
Esqueda premagati, se pojavi Rio, ki izzove brata. V boju pa
deta oba

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA
8.10, 10.50, 15.25 TV V ŠOLI: Azija, Mesto iz papirja, Nove knjige 

Gibalni organi, Aluminij, Folklora, Otroški vrtec itd.
17.30 Zgodba o deklici Margareti, mladinski film
18.00 OBZORNIK
18.15 Po sledeh napredka
18.50 Ne prezrite:

Zastor ljubljanske Opere se je spet dvignil
19.15 Risanka
19.30 DNEVNIK
20.05 Film tedna:

Zgodba o Pavlu in Pavli, igrani film.
21.50 Miniature: Frank Ifield, glasbena oddaja
22.05 DNEVNIK

KOPRSKA BARVNA TELEVIZIJA
19.20 Otroški kotiček: bolgarski večer
20.15 DNEVNIK
20.30 Bolgarija, dokumentarna oddaja
21.00 Tiri, tiri, bolgarska zabavna oddaja
21.20 Trakijska svatba, folklorna oddaja

TRST A
7.15, 8.15, 1315, 14.15. 20.15 

Poročila, 7.05 Jutranja glasba;
11.35 Opoldne z vami; 13 30 Glas
ba po željah; 17.00 Program za 
mladino; 18.15 Umetnost in pri
reditve; 18.30 Koncert; 19.10 Av
tor in knjiga; 19.30 Zbori in fol
klora; 20.00 Šport; 20.35 Simf. 
koncert.

TRST
12.15 Deželne kronike; 14.40 Tre

tja stran; 15.10 Radijska prired
ba; 15.40 O gledališkem življe
nju; 16.40 Jazz; 19.30 Deželne 
kronike.

KOPER
6.30, 7.30, 12.30, 14.30, 16.30,

18.30, 20.30 Poročila; 6.15 Glasba 
za dobro jutro; 8.30 Mali umot
vori velikih mojstrov; 9.00 Glas
beni cocktail; 10.10 Program za 
najmlajše; 10.45 Glasba in na
sveti; 11.30 Plošče; 12.00 Glasba 
po željah; 14.00 Politične aktual
nosti; 15.00 Poje Eddie Kendrick;
15.30 Valčki in polke; 16.45 Mladi 
izvajalci; 17.15 Primorski kultur
ni ustvarjalci; 17.30 Primorski 
dnevnik; 18.00 Oddaja progresiv
ne glasbe; 18.30 Domači pevci 
zabavne glasbe; 19.00 Prenos RL;
19.30 Glasba v večeru; 20.45 Rodi 
party; 21.00 Literarna oddaja;
22.35 Glasba za lahko noč.

NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 19 00

Poročila; 7.25 Jutranja glasba;
8.30 Popevke; 9.00 Vi in jaz; 10.00 
Reportaža; 11.30 Izbran program;
14.40 Radijska nadaljevanka: 15.10 
Program za mladino; 16.00 Sonč
nica; 18.00 Glasbeni program;
19.30 Valčki; 20.20 Program z 
Mino; 21.15 Radijska priredba.

II PROGRAM
7.30, 8.30, 13.30, 15.30. 19.30

Poročila; 7.40 Pevci lahke glasbe;
8.40 Kako in zakaj?; 8.55 Melo
drama; 9.35 Nadaljevanka; 9.55 
Pesem za vsakogar; 10.35 Na vaši 
strani; 12.40 Opravljivci; 13.55 
Dva komika; 13.50 Kako in za
kaj?; 14.00 Plošče; 15.40 Glashe- 
no-govorni spored; 17.30 Posebna 
reportaža; 17.50 Telefonski pogo
vori; 20.00 Sestanek petih; 20.50 
Plošče; 22.50 človek v noči.

III. PROGRAM
9.30 Koncert; 10.30 Rimski - Kor- 

sakov; 12.20 Ital. sodobni glasbe
niki; 13.00 Glasba skozi čas: 
15.10 Avtorjev portret: Saverio 
Mercadante; 16.15 Glasbeno - go
vorni spored; 18.25 Ping-pong;
19.15 Večerni koncert.

SLOVENIJA
7.00, 8.00. 9.00. 10.00 13.00.

15.00, 19.00, 22.00 Poročila; 8.10 
Glasbena matineja; 9.25 Glasba 
vam pripoveduje; 9.40 Temelji 
marksizma in socialistično samo
upravljanje; 11.00 Turistični na
potki za naše goste iz tujine;
11.15 -12.30 Z nami doma in na 
poti; 12.30 Kmetijski nasveti;
12.40 Od vasi do vasi; 14.10 Pojo 
naši opemi pevci; 14.30 Naši po
slušalci čestitajo in pozdravljajo;
17.20 Iz repertoarja Komornega 
zbora RTV Ljubljana; 18.05 Naš 
razgovor; 18.35 Predstavljamo 
vam; 19.40 Minute z ansamblom 
Milana Ferleža in Bojana Ada
miča; 19.50 Lahko noč otroci!; 
20.00 Koncert iz našega studia;
22.20 S festivalov jazza; 23.05 Pa
norama sodobne svetovne lirike:
23.15 Revija jugoslovanskih pev
cev zabavne glasbe.
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Davčna posvetovalnica
Obnavljamo rubriko, v kateri nai davčni izvedenec dr. Stani

slav Oblak seznanja čitatelje z davčnimi novostmi in odgovarja 
na vprašanja čitateljev, ki se nanašajo na novo davčno reformo 
in sploh na davčna vprašanja. Vprašanja lahko naslovite na ured
ništvo lista v Trstu (Ul. Montecchi 6) in v Gorici (Ul. 24. Mag
gio 1) ali na strokovne in stanovske organizacije (Slovensko go
spodarsko združenje in Kmečka zveza) v Trstu in Gorici.

Zanimivosti davčnega poletja
Davčni program Rumorjeve vlade, 

ki smo ga napovedali junija, se je 
le deloma uresničil, kajti nekateri za
konski dekreti, ki nosijo datum 6. 7. 
1974, so odpadli, ker jih parlament ni 
utegnil odobriti v predpisanem roku 
dveh mesecev.

ni znesek kaplja v morje za nena- 
sitljivo žrelo državnega aparata, ki 
bo terjalo letos preko 9.000 milijard 
lir.

Kot je že vsem znano, je pravkar 
potekel rok za vplačilo «una tantum» 
na motorna in plovna vozila. Marsi
kdo je zaradi neobveščenosti zamudil 
rok 30. septembra in bo moral zaradi 
tega plačati dvojni znesek, če ga bo 
položil do 15. oktobra 1975. Po tem 
dnevu se bo tarifa potrojila. Kaže, 
da bodo «una tantum» pobirali tudi 
na vozila izven prometa in ne le 
ob ugotovitvi prekrška s strani kon
trolnih organov. Za pobiranje globe 
ima finančna uprava na voljo kar 10 
let. Zainteresirani bodo potemtakem 
morali hraniti v prometni knjižici za
devno potrdilo vsaj eno desetletje. 
Občutna globa je predvidena tudi, če 
ne bo imel vozač s seboj zadevnega 
dokumenta, če ga vplačnik zgubi, mo
ra od poštne uprave zahtevati dvoj
nik, pred tem pa mora izgubo prija- 
Titi policiji.

Po prvih ugotovitvah naj bi vrgla 
davščina, o kateri je govor, dr
žavnim blagajnam okoli 250 milijard 
lir. Računajo da je zamudnikov kar 
10 odst., v južnih predelih države pa 
še mnogo več. Vsekakor je nabra-

Druga, že veljavna določba, se na
naša na predujme na davke za leto 
1975, ki bi jih morali sicer davko
plačevalci poravnati šele v sredini 
prihodnjega leta. Napovedovali so, da 
bodo ustrezne davčne izterjevalnice 
razposlati do konca septembra. Sedaj 
zatrjujejo, da bodo to opravili do kon
ca novembra. Ponavljamo, kar smo 
že rekli na koncu preteklega junija, 
naj ne bodo davkoplačevalci v skrbeh 
zaradi teh zamud.

Vsi lastniki zemljišč in zgradb bo
do dobili prvič povelje za predujmo- 
vanje ILOR, t.j. davščine, ki jo po
bira država, čeprav je namenjena 
krajevnim ustanovam. Ob tej prilož
nosti bi pripomnili, da bo ILOR za
del vse nepremičninske lastnike, med 
katerimi je razmeroma mnogo Sloven
cev. Davek znaša 14,7 odst. na tako- 
imenovani katastrski dohodek, ki je 
za vsako nepremičnino zaznamovan v 
katastru (neglede na realni denarni 
dohodek). Z vladnim ukrepom so ka- 
tastralne dohodke na zemljišča po
dvojili, dohodke na zgradbe pa po
višali za 50 odst., kar se bo odražalo 
takoj pri predujmovanju ILOR, v pri
hodnjem letu pa tudi pri neposred
nem davku na dohodke fizičnih in

juridičnih oseb, ki bo povsem nado
mestil dosedanje nepremičninske dav
ke na zgradbe in na zemljišča (im
posta fabbricati, imposta sul reddito 
agrario).

Odstotki (alikvote) davka na doho
dek fizičnih oseb so ostali neizpre- 
menjeni, razen na letne dohodke od 
10 do 14 milijonov, ki bodo podvrže
ni dodatku 5 odst., dohodki nad 14 
milijonov lir pa povišku 10 odstotkov.

Dohodki do 4 milijonov lir, kolikor 
izvirajo iz mezd, plač ali pokojnin, 
bodo po novi uredbi deležni še 36.000 
lir davčnega odtegljaja.

K zadevi se bomo v kratkem obšir
neje povrnili, saj so prav delojemal
ci in upokojenci najštevilnejši bral
ci naše rubrike. Sicer vsi zatrjujejo 
in priznavajo, da so postopki te dav
ščine, ki jo plačujejo te kategorije, 
edini brezhibni del davčne reforme.

Nekatere novosti napovedujejo tudi 
na področju IVA. Parlament bo po
oblastil vlado, da izda ukrepe za 
delno preoblikovanje tovrstne davšči
ne. Tako bodo verjetno odpravili vse 
oprostitvene (do 5 milijonov lir pro
meta) kakor forfetame režime (od 5 
do 21 milijonov lir). Za manjše ope
raterje naj bi uvedli poenostavljene 
postopke, tako naj bi n.pr. davko
plačevalci do 2 milijonov lir pro
meta plačali določeni pavšal, uživa
li naj bi olajšave glede držanja pred
pisanih knjig itd. Nove določbe bodo 
stopile v veljavo s 1. januarjem 1975.

Istočasno (z veljavnostjo 1. sep
tembra) so uvedli IVA 12 odst. tudi 
na vse storitve profesionistov (zdrav
nikov, odvetnikov, geometrov, arhitek
tov itd.). Doslej so bile te ustanove 
proste davščine, kolikor niso bile 
namenjene podjetjem in ustanovam. 
Zlasti v krogih zdravnikov zaznamu
jemo ostro nasprotovanje proti novi 
uvedbi. Precej prahu je dvignil pri
mer turinskega zdravnika, ki je od
klonil honorar, ko je pacient zahte

val pobotnico za opravljeno delo, ki 
je bila nujno potrebna za povrnitev 
stroška pri bolniški blagajni. Slišali 
smo, da tudi pri nas nekateri zdrav
niki odklanjajo klientelo, ki prosi 
za račune storitev, ki so potrebni ob 
zahtevi priznanih odtegljajev pri dav
ku na dohodke fizičnih oseb.

Za sedaj niso prišle v pristan do
ločbe vladnega dekreta o vplačilu 
«una tantum» na vsak prostor v sta
novanjskih zgradbah (od 3.000 lir na
prej za vsak «katastrski» prostor). 
Vladni dekret je imel vrsto pomanj
kljivosti, nedosledno tem pa tudi kri
vic, ki jih bodo utegnili med parla
mentarnim postopkom popraviti in do
polniti. Med drugim je prvotni načrt 
predvideval popolno oprostitev za vse 
poslovne prostore, ki so notorično ren- 
tabilnejši od stanovanj. Če ne bo 
vmes dolgih vladnih kriz. ali celo 
predčasnih volitev, bi morah novo 
davščino vsekakor uvesti do konca 
tega leta.

Odgodili so nazadnje od 1. oktobra 
letos do 1. aprila 1975 dokončno u- 
vedbo fiskalne številke in s tem u- 
porabo davčnega anagrafskega cen
tra, kjer naj bi se stekali davčni po
datki slehernega davkoplačevalca. So
časno je odpadlo najetje 12 tisoč no
vih uradnikov finančne uprave, ki 
jih baje potrebujejo za delovanje o- 
menjenega centra, da bo «učinkoviti» 
boj proti davčni utaji pesem bodoč
nosti. utajevalci pa bodo imeli goto
vo daljši premor, vsaj do prijave 
leta 1976.

Davkarji načrtujejo vedno nove kon
trolne sisteme. Med temi je žrebanje 
davkoplačevalcev, ki bi jim do po
tankosti pretipali in pregledali drobov
je. V ta namen naj bi za vsako vrsto 
in za vsako kategorijo davčnih obve- 
zancev določih določeno številko «greš
nih kozlov». Hudomušneži so tovrstno 
operacijo poimenovah kot davčno lo
terijo.

Odvetnik svetuje
Obnavljamo rubriko, v kateri naž pravni svetovalec, goriški 

odvetnik dr. Peter Sanzin, seznanja čitatelje z vsakdanjo proble
matiko pravnega značaja, tako z lastnimi sestavki, kot z odgovori 
na vprašanja, ki jih lahko čitatelji naslovijo na uredništvo v 
Trstu (Ul. Montecchi 6) in v Gorici (Ul. 24. Maggio 1) ali na pi
sarno dr. Sanzina v Gorici (Ul. Duca d'Aosta 42).

Spreminjanje imen in priimkov
Po poletnem premoru nadaljujem 

z rubriko in sem na razpolago bral- 
eem za vprašanja in nasvete.

V današnjem sestavku bom sezna
nil čitatelje z možnostmi o spremem
bah imena ah priimka. ,VVr%c

Dogaja se, da ima posameznik rojst
no ime formalizirano pri matičnem u- 
radu z nazivom, ki ga v resnici ne 
uporablja ter se imenuje s čisto dru
gim imenom: recimo na pr.: da je 
nekdo vpisan pod imenom Marko, v 
resnici ga pa vsi imenujejo Boris. 
Razlogov za tako nenormalno stanje 
je več, v glavnem pa pride do te
ga zato, ker prizadetega že iz o- 
troških let v domačem okolju zače
njajo imenovati drugače. To povzroča 
razne nevšečnosti, predvsem nejevo
ljo in zadrego vsakokrat, ko se v 
uradnih dokumentih z izvirnim ime
nom prizadeti čuti skoraj druga oseba.

V takih primerih daje zakon mož
nost spremembe imena ah dodatka 
drugega imena prvemu.

Ravno tako je možno spremeniti 
priimek v primeru, če zveni izvirni 
priimek kot smešna beseda ah kot 
pojem, ki daje objektivno možnost 
osmešenja, zasmehovanja ah sramo
tenja (na pr. priimki, ki bi se glasi
li Ovaduh, Tepec, Ghsta itd.), ali 
tudi iz drugih razlogov.

Možnost spremembe in odgovarjajo
či postopek je predviden v zakonu 
z dne 9.7.1939 št. 1238. V členih 153 
in naslednjih tega zakona je razvid
no, kako ima prizadeti možnost — 
ob prej navedenih pogojih — naslovi
ti utrezno prošnjo na predsednika re
publike oziroma na državnega pravd- 
nika pri prizivnem sodišču kraja, 
kjer se nahaja matični urad, ki hra
ni njegov rojstni list. Ta prošnja, ka
teri mora biti priložen izvirni prepis

rojstnega lista, bo omenjala naziv i- 
mena ah priimka, ki bi ga zainte
resirani hotel pridobiti in razloge ter 
morebitno dokazno gradivo.

Državni pravdnik izvede potrebne 
poizvedbe o utemeljenosti zahteve ter 
o upravičenosti razlogov, nakar se 
prizadetemu dovoh, da se zahteva o 
spremembi objavi v uradnem listu 
ter izobesi na občinski deski kraja 
rojstva in trenutnega bivališča pro
silca ter yčasih — sicer poredkoma 
— tudi v časopisih: v objavah je 
navedena javnosti v vednost vsebi
na prošnje z obvestilom, da se lah
ko tretje osebe, ki bi ^ imele za to 
morebitne razloge, protivijo predlože
ni prošnji.

Po preteku določenih terminov in 
če se ni nihče temu protivil (ali če 
nasprotovanja niso bila utemeljena) 
je izdan dekret, ki bo šel v prepis 
v matično knjigo, s Čimer je posto
pek končan.

Ugotovitev prosilcu je, kot že o- 
menjeno, pogojena utemeljenosti zah
teve: državni pravdnik se poslužuje 
informacij, ki mu jih dajejo sodni 
policijski organi, ki so, v glavnem, 
orožniki. Slednji poizvedujejo, ah je 
prosilec navedel resnične razloge, če 
je res, da ga nazivajo z drugim ime
nom, če je ime ah priimek res tak
šno, da negativno pogojuje prizade
tega itd. Taka «preiskovalna faza» je

sicer, po mojem mnenju, tipično av
toritarna v zapostavljanju in nezadost
nem upoštevanju dokaznih elementov, 
ki jih navaja prosilec: sicer nas to 
ne čudi, če upoštevamo, da je za
kon št. 1238/39 sad diktatorskega poj
movanja odnosov med posameznikom 
in državo iz Mussohnijeve dobe (mi
mogrede naj omenim, da je prav ta 
zakon do pred nedavnim vseboval v 
členu 72 prepoved dajanja tujih imen 
otrokom z italijanskim državljan
stvom); vendar moram priznati, vsaj 
iz poklicne prakse, da prizivno so
dišče v Trstu ne dela kakih poseb
nih težav pri ugoditvah prosilcem.

Seveda obstajajo določene omejitve 
v sprejemanju novih imen, posebno 
še priimkov. Tako ni dovoljeno spre
meniti priimka z novim nazivom, ki 
bi se identificiral z geografskimi ime
ni, s priimki zgodovinskih osebnosti 
ah znanimi rodbinami. Še največja 
omejitev je v prepovedi spremembe 
v priimek, ki bi bil splošno znan v 
rojstnem kraju prosilca.

Ob koncu je umestno pojasnilo, da 
je obravnavana tematika splošnega 
značaja, dana v vednost in uporabo 
vsakomur (Slovencu ah Italijanu), v 
mejah italijanske repubhke: ne bi 
hotel, da bi čitatelji napačno razume- 
li. da je obravnavani postopek edina 
obvezna pot za zopetno pridobivanje 
slovenskih priimkov po nasilnih popa
čenjih iz pretekle dobe; o tem spe
cifično manjšinskem problemu je bi
lo že mnogo napisanega, in se lahko 
omejim na pripombo, da je zopetna 
pridobitev slovenskega priimka več
krat enostavnejša in brez občutnih 
stroškov.

Patronat KZ - INAC svetuje
Obnavljamo rubriko, v kateri Bori* Simoneta seznanja čita

telje z vsemi vprašanji v pristojnosti Patronata Kmečke zveze. Za 
vsa pojasnila se lahko zainteresirani obrnejo na Patronat KZ 
INAC, Ul. Cicerone 8/b, tel. 62-785. Urad je odprt vsak dan od 
8.30 do 12.30 in popoldne od 15. do 17. ure, ob sobotah pa 
od 8.30 do 12. ure.

Pokojninsko in invalidsko 
zavarovanje v Jugoslaviji

Tokrat seznanjamo naše čitatelje s 
temeljnimi pravicami iz pokojninske
ga in invalidskega zavarovanja v Jugo
slaviji. Temeljne pravice so naslednje:
1. pravica do starostne pokojnine — 

v primeru starosti
2. pravica do invalidske pokojnine — 

v primeru zmanjšane ah izgubljene 
delovne zmožnosti

3. pravica do družinske pokojnine — 
v primeru zavarovančeve smrti.

STAROSTNA POKOJNINA
Pravico do starostne pokojnine ima:

1. Zavarovanec, ki je dopolnil 40 let 
pokojninske dobe in zavarovanka, 
ki je dopolnila 35 let pokojninske 
dobe in sicer ne glede na starost;

2. zavarovanec, ki je dopolnil starost 
60 let in zavarovanka 55 let, če 
ima vsaj 20 let pokojninske dobe, 
vendar je moral biti pokojninsko 
zavarovan tudi po 1. jan. 1965;

3. zavarovanec, ki je dopolnil 65 let 
in zavarovanka 60 let starosti, če 
ima najmanj 15 let zavarovalne do
be (zavarovalne, ne pokojninske), od 
tega najmanj 40 mesecev v zadnjih 
5 letih ali 80 mesecev v zadnjih 10 
letih;

4. zavarovanec, ki je dopolnil 65 let 
in zavarovanka 60 let starosti, če 
ima najmanj 30 let in zavarovanka 
25 let pokojninske dobe, ki jo je 
dopolnil kadarkoli.

Pokojnina se odmeri od pokojnin
ske osnove in sicer z določenim od
stotkom glede na zavarovančevo sku
pno pokojninsko dobo (o tem bomo 
podrobneje pisali kasneje).

Za udeležence narodnoosvobodilne 
vojne so pogoji za uveljavljanje pravi
ce do starostne pokojnine drugačni. 
O tem bomo podrobneje pisali v 
prihodnje.

INVALIDSKA POKOJNINA
Pravico do invalidske pokojnine pri

dobi zavarovanec, ko postane:
1. delovni invalid I. kategorije inva

lidnosti;
2. delovni invalid II. ah ni. kategori

je invalidnosti, ki je star — moški 
60 in ženska 55 let, ter mu zaradi 
starosti ni več zagotovljeno drugo 
ustrezno delo;

3. delovni invalid III. kategorije in
validnosti, ki je nezmožen za svoje, 
in brez poprejšnje rehabihtacije, 
tudi za drugo ustrezno delo, kate
remu glede na starost, zdravstveno 
stanje ah splošno izobrazbo ni za
gotovljena poklicna rehabilitacija;

4. vojaški invalid od I. do IV. sku
pine, ki ne more več opravljati 
svojega dela nad polovico polnega 
delovnega časa, ne glede na to 
ah izpolnjuje pogoje za poklicno 
rehabilitacijo ah zaposlitev:

S tem v zvezi moramo objasniti, 
da se delovni invalidi, glede na nji
hovo preostalo delovno zmožnost, de
lijo na tri kategorije:
a) Delovni invalid I. kat. je zavaro

vanec, ki je popolnoma nezmožen 
za svoje ali za drugo ustrezno de
lo in se niti s poklicno rehabilita
cijo ne more usposobiti za tako delo.

b) Delovni invalid II. kat. je zava
rovanec, ki je deloma zmožen bo
disi za svoje, bodisi za drugo us
trezno delo, ki pa se niti s poklic
no rehabilitacijo ne more toliko 
usposobiti, da bi mogel poln de
lovni čas opravljati drugo ustrez
no delo.

c) Delovni invalid III. kat. je zavaro
vanec, ki je popolnoma nezmožen 
ah le deloma zmožen za svoje de

lo, zmožen pa je poln delovni čas 
opravljati drugo ustrezno delo ah 
se lahko s poklicno rehabihtacijo 
usposobi za tako delo.

DRUŽINSKA POKOJNINA
Ob zavarovančevi oziroma upokojen- 

čevi smrti pridobijo pravico do dru
žinske pokojnine:
1. zakonec;
2. otroci (zakonski, nezakonski ah po

svojenci, pastorki, ki jih je zava
rovanec preživljal);

3. bratje in sestre ter otroci brez star
šev, ki jih je zavarovanec preživljal;

4. starši (oče in mati, očim in ma
čeha ter posvojitelj), ki jih je za
varovanec preživljal 
VDOVA: pridobi pravico do dru

žinske pokojnine:
L če je do moževe smrti, po kate

rem ji gre ta pokojnina, dopolnila 
starost 45 let, ah

2. če je bila do moževe smrti popol- I do družinske pokojnine, dokler takšna 
noma nezmožna za pridobivanje ah I nezmožnost traja.

Ce je postala v enem letu od mo
ževe smrti, ali

3. če je po smrti moža ostal otrok ah 
več otrok, ki imajo pravico do dru
žinske pokojnine po tem možu, vdo
va pa napram njim izpolnjuje rodi
teljske dolžnosti.
Vdova ohrani pravico do družinske 

pokojnine, če je med uživanjem pod 
točko 2. in 3. navedenih pravic dopol
nila 45 let ah pa je medtem postala 
dela nezmožna, ah
4. če je ob moževi smrti dopomila 40 

let pridobi pravico do družinske 
pokojnine ko izpolni 45 iet.

Pravico do družinske pokojnine ima
ob istih pogojih tudi ločena vdova, če 
je bil zakon razvezan brez njene kriv
de in če ima po sodni odločbi pravico 
do preživnine.

OTROCI: Otroci imajo pravico do 
družinske pokojnine do dopolnjene sta
rosti 15 let, če so na rednem šolanju 
tudi po tej starosti, vendar najdalj 
do 26. leta starosti.

Če postane otrok do dobe, do ka
tere mu je zagotovljena pravica do 
družinske pokojnine, popolnoma in 
trajno nezmožen za delo, ima pravico

PRED SKORAJŠNJIM ZBOROVANJEM POMORŠČAKOV V PIRANU

Priprave slovenskih pomorščakov 
za osvobajanje slovenske obale

Odlomek iz knjige kontraadmirala Janeza Tomšiča: «Narodnoosvobodilni boj na Jadranu 
in slovenski pomorščaki» - Poglavje: Obveščevalci mornariške grupe na Krasu in v Trstu

Ob letošnjem zborovanju pomorščakov NOB v Piranu, ki bo ta 
mesec, bo izšla 920 strani obsegajoča dokumentarna knjiga z naslovom 
«Narodnoosvobodilni boj na Jadranu in slovenski pomorščaki. Avtor, 
kontraadmiral v pokoju Janez Tomšič (po rodu iz Postojne) podaja 
V njej zgodovinski pregled razvoja mornarice v NOB od začetkov do 
osvoboditve Trsta, posebej pa obravnava tudi ustanovitev mornari
škega oddelka pri IX. korpusu. Prav iz tega poglavja v knjigi objav
ljamo z avtorjevim dovoljenjem odlomek, ki govori o ustanovitvi ob
veščevalne mornariške točke v Trstu. To področje iz NOB je razme
roma malo in slabo poznano, zato bo nedvomno koristno dopolnilo k 
poznavanju deleža slovenskih pomorščakov pri osvobajanju sloven

ske obale.

Obveščevalna mornariška točka 
v Trstu. Predvideni vodja morna
riške skupinice v Trstu Ratko Pe
čovnik je prišel z Lokev v Veliki 
Dol na Krasu 27. septembra. Ko 
se je pripravljal za odhod na ile
galno obveščevalno delo v Trst, 
je s pomočjo korpusne obveščevalne 
mreže prišel v zvezo s komando 
mesta Trst, ki mu je posredovala 
zelo pomembne podatke in načrte 
o aktivnosti nemške mornarice v 
tem mestu in sploh v Tržaškem za
livu. Eden od obveščevalcev te 
komande mesta je že tedaj imel 
zvezo s hrvaškim poročnikom fre
gate, ki je nosil ilegalno ime 
«Čič». (16) Ta je bil adjutant po
veljnika tako imenovanega hrva
škega mornariškega sklopa (MOR- 
SKLOP NDH) v Trstu, ki ga je se
stavljal hrvaški štab za zvezo z 
nemško 11. zavarovalno flotiljo in 
hrvaški zbirni center v Sv. Jerneju 
na polotoku Milje. Čič je pomagal, 
da je jeseni 1944 komanda mesta 
Trst prišla do važnih podatkov o 
tržaški luki. Najpomembnejši so 
bili tile:
— o tržaški pomorski obrambi na 

morju in luški obali,
— o minskih ovirah v morju Tr

žaškega zaliva (včrtane na po
morsko karto),

— o plovni poti vzdolž zahodne i- 
strske obale,

— o nemških pripravah za razstre
litev tržaške luke,

— o tržaških javnih skladiščih v 
luki,

— o parnikih in paroplovnih druž
bah v Trstu,

— o organizaciji luške kapetanije 
Trst in

— o nemških ter hrvaških ladjah 
v pristanišču Trst.

Za NOVJ so bili najdragocenej- 
si podatki o luški obrambi, o nje
nih protidesantnih obalnih zapre
kah in o morskih minskih ovirah 
pred luko. Tržaška luka je bila 
zaprta s šestimi protitorpednimi in 
s tremi protipodmorniškimi mreža
mi. Na nekaterih pomolih in valo- 
branih pa so v tem jesenskem času 
1944 montirali podstavke za srednje- 
kalibrske obalne topove, ki naj bi 
onemogočili prodor lahkih pomor
skih sil v luko ali pa odstranjevati 
mine.

Gornji obalni rob cele tržaške lu
ke, njenih pomolov in valobranov 
so Nemci opasali s protidesantno 
2 do 3 metre široko in 1,8 metra 
visoko žično ograjo. Za temi ovi
rami so proti kopnem izkopali glo
boka ležišča za eksploziv, ki 
naj bi v primeru desanta ali 
umika Nemcev iz Trsta služila za 
razstrelitev in uničenje pomolov, 
obal in valobranov. Na obali so 
celo luko izolirali od mesta z o- 
grajo in bodečo žico, vhode vanjo 
in na pomole pa so zagradili s 
španskimi jezdeci. Med to ograjo 
in že omenjenim gornjim obalnim 
robom so izkopali ležišča na vsa
kih 200 m vzdolž cele obale za tež
ke letalske bombe. Na obali «Porto 
franco» so bile take bombe težke 
tudi od 500 do 1000 kg, položili 
so jih v ležišča ter jih opremili z 
električnimi vodi in sklopkami. (17)

Sredi decemra 1944, ko je NKOJ 
razglasil zadnjikrat, da so vsem 
pripadnikom kvislinških in četniških 
enot, ki niso zagrešili zločinov pro
ti jugoslovanskim narodom in NOV, 
odprta vrata za prehod v NOVJ do 
15. januarja 1945, je omenjeni ob
veščevalec iz MORSKLOP NDH spo
ročil, da poveljnik mornarice NDH 
v Trstu išče zvezo z mornarico 
NOVJ. Vodstvo mornariške grupe 
je sporazumno z oblastnim komite
jem odgovorilo, da treba zaradi 
kratkega razpoložljivega časa in 
pogojev na območju Trsta postopa
ti po razglasu do 15. januarja in 
da mora komandant hrvaškega 
MORSKLOP priznati štab morna
rice NOVJ za nadrejeni štab in iz
vrševati naloge, ki jih bo postavljal 
predstavnik mornarice NOVJ. Te 
naloge so lahko: odplutje ladij mor-

Partizanski stražar pred pomorskim obalnim poveljstvom v 
(2. maja 1945)

Posadka oborožene Udje «NB-14» v tržaškem pristanišču maja 1945 na osvoboditvi istrske slovenske obale

narice NDH na osvobojeno obalo, 
potopitev hrvaških ladij v Trstu, 
odhod hrvaških mornarjev v enote 
9. ali 11. korpusa NOVJ in sabo
tiranje nemških pripravljalnih del 
za razstrelitev luke Trst. Za dokaz 
iskrenega sodelovanja z NOVJ je 
treba poslati hrvaškega mornariške
ga oficirja v mornariško grupo 
9. korpusa, kjer bo dobil direktive 
za nadaljnje delo. (18)

Ratko Pečovnik je dobil tedaj, 
ko je pričakoval odgovor iz MOR
SKLOP, potrebne uradne dokumen
te za odhod v Trst. Legitimacijo je 
imel, kot vemo, na ime Milič in 
po poklicu je postal «gradbeni teh
nik», zaposlen pri gradbeniku, ki 
popravlja in vzdržuje progo med 
Trstom in Tržičem. Omenjeni grad
benik je bil, kot je znano, tudi 
vključen v ilegalno delo komande 
mesta Trst.

Naključje je hotelo, da so istega 
dne napotili iz Gorenje Trebuše iz 
mornariške grupe v skupino «Rat
ko» v Trstu pomorskega kapetana 
Adolfa Kalčiča, rojenega leta 1896 
v Trstu. Njegov sin je bil prvi 
oficir na parniku «Ljubljana», ki 
je prevažal potnike, ranjence in 
begunce med Visom in Barijem. (19)

Adolfa Kalčiča je poslal štab 
mornarice že 29. septembra prek 
2. POS v mornariško grupo pri 9. 
korpusu. Komandant Alojz Jeršan 
je odpeljal Kalčiča na oboroženi 
ladji «NB-13» z otoka Ista na Krk, 
od koder je po kurirskih zvezah 
odšel proti Prezidu, Mašunu, Na
rinu, Vipavski dolini in Trnovske
mu gozdu. Kalčič je slabo govoril 
slovensko, pa tudi hrvatsko in je 
zaradi tega imel na poti težave 
s kurirji, ki so ga vodili v Gorenjo 
Trebušo.

Takrat je bil star 49 let, zato 
niti ni mogel slediti mladim in 
hitrim kurirjem, ki so se na svojih 
relacijah morali držati predpisanih 
umikov in odrejenih ur. Tako se 
je zgodilo, da je zaostajal, pa so 
gu odborniki, ki so j.h kurirji obve
stili o tržaškem potniku, našli in 
ga zopet povezali s kurirji, ki so 
ga po dvomesečni hoji le pripeljali 
najprej v štab 9. korpusa, potem pa 
v mornariško grupo v Gorenji Tre
buši. Ko se je pri Narinu prvič iz
gubil in ostal sam, je skril orožje 
v gozdu, a ga ni več našel, tudi 
ne s pomočjo kmeta Antona Rebca, 
ki ga je naslednji dan izsledil o- 
samljenega v gozdiču in odpeljal 
na svoj dom. V noči na 2. novem
ber je nagradil pred odhodom svo
jega gostitelja z zlato zapestno 
uro. Tako je Kalčič prišel brez o- 
rožja in ure v Gorenjo Trebušo.
Bil je zaradi svojih partizanskih 
doživljajev na poti v «kraško mor
narico» zagrenjen. Ko pa je ob 
prihodu zvedel za novo nalogo, se 
je takoj razživel in tudi pomla
dil. (20)'

Kalčič je prišel v Gorenjo Tre
bušo dan potem, ko je vodstvo 
mornariške grupe brzojavno zapro
silo štab mornarice NOVJ, naj 
napoti zaupljivega pomorskega o- 
ficirja, ki bi ob osvoboditvi Trsta 
prevzel dolžnost pristaniškega ka
petana v tržaški luki. (21) Vodstvo 
mornariške grupe je izvršilo v de
cembru, kljub nemški ofenzivi, vse 
priprave za Kalčičev odhod v Trst.
Kalčič se je po prihodu v obvešče
valni center v Dolu na Krasu pre
levil iz partizana zopet v Tržača
na, ki ga je Ratko Pečovnik doča
kal v Nabrežini in pospremil do nje
govega doma v Trstu.

S Kalčičevim prihodom v Trst se 
je razširila mreža simpatizerjev 
NOB v luški kapetaniji. Pridobil 
je kar 9 pristaniških strokovnja
kov, starih od 22 do 35 let. Tako so 
ključna mesta luške kapetanije bi
la ob osvoboditvi Trsta v parti
zanskih rokah. (22)

Ratko Pečovnik je izvrševal svoje 
delo samostojno in z zvezami, ki 
mu jih je posredoval njegov «grad
beni delodajalec». Kmalu po pri
hodu je komanda mesta organizira
la sestanek, ki ga je vodil poli
tični komisar komande mesta Trst 
Franc Štoka. Na tem sestanku je 
b:'l govor o nalogah pomorščakov 
v mestu. S komandantom mesta 
Trst Martinom Greifom je Pečovnik 
imel le nekoliko občasnih srečanj, 
o katerih je Pečovnik po vojni 
rekel: «To so bila bežna in hitra 
srečanja brez mnogo besed, ven
dar dovolj za delo in občutek, da 
nisi sam.» (23)

S pomočjo svojega «delodajalca» 
je Pečovnik prišel do zveze s hrva
škim pomorskim oficirjem «Čičem».
Ta je bil sošolec njegovega brata 
Branka, ki je padel jeseni 1943 na 
Travni gori. S «Čičevim» posredo
vanjem je Pečovnik prišel v zvezo 
z Dimitrijem Kačičem, komandan
tom hrvaškega MORSKLOP v Tr
stu. Sestala sta se celo dvakrat.
Kačič je energično odklonil vsako 
sodelovanje z NOB, poleg tega 
pa je tudi zanikal, da je iskal zve
zo z mornarico NOVJ. Po teh ses
tankih je bilo jasno, da se je treba 
za prehod mornarjev in podoficirjev 
iz hrvaške mornarice v Trstu in 
Sv. Jerneju orientirati samo, na 
zvezo «Čič». Tako so imela vsa 
prizadevanja za prehod k mornarici
NOVJ le pičle rezultate in samo j Slavko Kovšek, referent za zvezo 
trije mornarji so pristopili v vr- ! Branko Ahčin in domačin s Kra-

Trstu

ste NOVJ. Vsi drugi so počakali na | sa Zdravko Jerič na Kras, da bi si
konec vojne kot mornarji NDH in 
so tako postali na polotoku Milje 
ujetniki Jugoslovanske armade. Nji
hovi starešine, razen «Čiča», so zbe
žali pod okrilje zahodnih zavez
nikov.

Sestanke za zbiranje ali preda
janje podatkov je Pečovnik imel na 
raznih mestih, pa tudi v javnih lo
kalih. Komaj 25 dni star obvešče
valec v Trstu, ki je znal le nemški 
jezik in je bil brez obveščevalnih 
izkušenj v tržaški sredini, je ver
jetno padel kmalu v oči nemški in 
italijanski protiobveščevalni službi. 
Ni pa nemogoče, da je k temu pri
pomogel tudi Kačič. Skratka, Nem
ci so 27. januarja ujeli Pečovnika 
pri vhodu v neko gostišče na trgu 
Goldoni, skupaj z njegovim sodelav
cem, s katerim je imel dogovorjeno 
srečanje. Tu sta ju dva gestapovca 
in dva italijanska policijska agen
ta obkolila in zvezala na eno li
sico ter odpeljala v gestapovski u- 
rad na trgu Oberdan. O tem, kaj 
se je zgodilo v tem uradu, je 
Pečovnik pripovedoval tole:

«V uradu nas je vzel v prvo ob
delavo nek gestapovski dežurni 
administrator. Iz osebne izkaznice 
sem v času, ko sem jo oddajal, 
ii enkrat na hitro prebral moje 
ilegalne generalije. Odgovarjal sem 
v nemškem jeziku, kar je Nemcu 
imponiralo, pa mi je celo ponudil, 
n..j se usedem in e odklenil lisico 
na moji roki. Prišel pa je nek 
čokat gestapovec z očali, v rokah 
je nosil neke spise, kjer sem pre
bral nemško označbo z besedami 
«sumljiv za špijonažo». Bilo mi je 
vroče, -oliti gesta, uvee je pokli
cal pet stražarjev, ki naj bi nas 
odpeljali v zapor. Na mojo srečo 
pa me niso zopet priklenili na li
sico mojega tovariša. Ob prihodu 
na trg Oberdan sem izrabil vrvež, 
porinil sem stražarja in se izgubil v 
gneči Tržačanov na trgu. Meščani 
so se ob strelja: ju Nemcev v zrak 
p. sstrašili, jaz pa sem na prvem 
vogalu zaidi v stransko ulico in 
iz nje v ulice, ki vodijo proti Kon- 
tovelu, kjer sem se brez legitimaci
je v žepu skril pri nekem sode
lavcu. Z njegovo pomočjo sem pri
šel skrivoma v svoje stanovanje 
v Nabrežini. Moj «delodajalec» mi 
je dal prihodnje jutro na levi ro
kav trak nemške organizacije 
«Todt» in mi pomagal, da sem ori 
nemški stražarnici pri Dutovljah 
prišel na osvobojeno ozemlje. Le čez 
nekoliko dni je prišel za menoj 
tudi moj «delodajalec», ki ga je 
moja falsificirana osebna izkaznica 
kompromitirala. Tistega tovariša, 
ki je nosil ilegalno ime «profesor» 
i’ ki so ga gestapovci peljali z 
menoj v zapor ter ga tam tudi 
pridržali, pa sem srečal maja me
seca 1945 v osvobojenem Trstu. Po 
begu iz Tt- 'a se nisem vrnil tja do 
maja 1945., svoje obveščevalno de
lo pa sem nadaljeval s kurirji in 
s pomočjo korpusne in mornariške 
obveščevalne službe.» (24)

Mornariški informativni center 
na Krasu. Odhod dveh članov mor
nariške grupe v Trst in razvoj 
Mornariškega odreda Koper (MOK) 
sta narekovala, da je treba ustano
viti na Krasu mornariški center, 
kjer naj bi zbirali obveščevalne po
datke in vodili obveščevalno mor
nariško mrežo na Koprskem, Trža
škem in Tržiškem ter pošiljali 
prek kurirjev podatke v mornari
ško grupo. Da ne bi prihajalo do 
zmešnjave z obveščevalnim centrom 
korpusa, je dobil mornariški cen
ter naziv «Mornariški informativni 
center» (MIC).

Okrog 10. januarja 1945 je vodstvo 
grupe napotilo štabno patruljo, ki 

jo sestavljali načelnik štaba

ogledala možnosti za delovanje ome
njenega informativnega centra. Na
čelnik štaba je imel tudi nalogo, 
naj stopi v osebni stik z Ratkom 
Pečovnikom in naj mu prenese 
sugestije štaba mornarice glede 
vprašanja, kako bi preprečili Nem
cem razstrelitev tržaške obale in 
luke. Patrulja se je mudila na 
Krasu teden dni in se premikala 
na relaciji Čaven - Dobravlje - 
Brje pri Koprivi - komanda mesta 
Sežana - Tublje pri Komnu - Sveto 
pri Komnu - Pedrovo - Ajdovščina 
- Otlica - Gorenja Trebuša. Kor- 
pusni obveščevalni center in ko
manda mesta Sežana sta ugotovila, 
da obstajajo pogoji za ustanovitev 
Mornariškega informativnega cen
tra, seveda, če mornariška grupa 
zagotovi svoj obveščevalni kader.

Približno v istem času je vod
stvo grupe ustanovilo referat za 
obveščevalno službo, za referenta 
pa je bil odrejen Ivan Lesjak. (25) 
Štab 9. korpusa je sprejel predlog 
o ustanovitvi mornariškega infor
mativnega centra ter dovolil, da 
ga ustanovijo na južnem Krasu.

(16) Obveščevalec «Čič» je bil Val
ter Grego, oficir mornarice 
NDH.

(17) Omc.ijene podatke so Nemci 
narisa1! na karte in načrte. 
Za časa nemških ofenziv «Win 
terene » in «Friihlingsanfanv» 
ter selitve mornariškega ar
hiva v Splitu 1982 so te doku 
mente izgubili. Ohranjeni so 'e 
podatki ,ki so jih prerisali v 
plan Trsta v mornariški gru
pi. Plan se danes nahaja v 
1ZDG v Ljubljani, f. št. 272.

(18) VZI, Bgd., ik. 2076, f. 1, d. 
št. 1. Brzojavke ŠM — POS 
od 18. do 19. 1 1945, brzojav
ka št. 99 z dne 16. in 17. de- 
cemb. i 1944.

(19) VZI, Bgd., šk. 2076, f. 1. d
št. 1. Brzojavke ŠM — POS, 
brzojavka št. 21 z dne 2. ja
nuarja 1945.

(20) IZDG, Lj„ f. 233. Poročilo
mornariške grupe o potovanju 
A. Kalčiča, št. 218 z dne 9.
decembra 1944.

(21) VZI, Bgd., šk. 2076, f. 1, d.
št. 1. Brzojavke ŠM — POS, 
brzojavka št. 73 z dne 23. no
vembra 1944.

(22) Iz arhivskih materialov je da
nes možno ugotoviti imena teh 
sodelavcev, težko pa je zasle
diti dokumente, ki bi govorili o 
konkretnem delu na tem pod
ročju pomorske dejavnosti. Po
morski muzej «S. Mašera» Pi
ran. Izvod obveščevalnih po
datkov 1. POS, str. 49. Služba 
v pristaniščih.

i23) Martin Greif je 22. septembra 
1973 izjavil avtorju v Novi Go
rici, da si ne more priklicati 
v spomin Ratka Pečovnika.

(24) O delu Ratka Pečovnika v 
Trstu zapisano na podlagi raz
govorov, ki sta jih imela avtor 
in Franc Potočnik z njim 6. 
maja 1970 v Piranu in 13. ma
ja 1970 v Kopru.

(25) Ivan Lesjak je bil v jugo
slovanski mornarici uradnik 
gradbene stroke. Za časa itali
janske okupacije je bil interni
ran v kraju Renicci, od koder 
se je septembra 1943 vrnil naj
prej v Ljubljano, potem pa v 
Trst, saj je njegova žena bila 
Tržačanka. Iz Trsta je jeseni 
1943 odšel v partizane na 
Kras. Bil je obveščevalec v ko
mandi mesta Senožeče. Govoril 
in pisal je tudi nemško in 
italijansko.

(Nadaljevanje jutri)
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ODBOJKA NA SVETOVNEM PRVENSTVU V MEHIKI

Italija po drugem porazu 
odslej v tolažilni skupini

V srečanju z NDR je doživela poraz s 3:0
GUADALAJARA, 15. — Italijan

ska odbojkarska reprezentanca bo 
po današnjem drugem zaporednem 
porazu v dveh kolih morala igrati 
v tolažilni skupini (od 13. do 24 
mesta) svetovnega prvenstva, ki 
poteka te dni v Mehiki.

Italijanski odbojkarji so se v dru
gem srečanju spoprijeli s favoriti 
tega SP, z Vzhodno Nemčijo, ki je 
(po predvidevanju) odpravila Itali
jane s 3:0 (15:10, 15:5, 15:12). Vzh. 
Nemci so tako brez težav odpravili 
svojo drugo oviro, Italijo. V tem 
srečanju pa se je posebno izkazal 
Wolfgang Weise, ki je bil za ita
lijanske odbojkarje neustavljiv.

Moštvi sta nastopili v teh posta
vah:

NDR: Wiegmann, Hagen, Wei
se, Zedler, Lowe, Schumann, Sei
del, Wagner, Maune, Thomae, Mai- 
bohn, Westphal.

ITALIJA: Mattioli, Salemme,
Nencini, Lanfranco, Giovenzana, 
Montarsi, Goldoni, Alessandro, Con
cetti, Forlani, Egidi.

SODNIKA: Todorov (Bolgarija)
in Valenzuela (Mehika).

Vodstvo italijanske reprezentan
ce je pričakovalo od svojih fantov 
boljšo igro. Da bi to zmogli, so po
kazali včeraj, ko so nudili Kubi iz
redno oster odpor. Danes pa je «az- 
zurrom» zmanjkala predvsem o- 
bramba, najbolj pomanjkljivi pa so 
bili prav v bloku, ki je bil v tek
mi s Kubo eno boljših italijanskih 
orožij, v boju z vzhodnimi Nemci 
pa sploh ni mogel ustaviti silovi
tih in točnih udarcev z druge stra
ni mreže. Vzhodni Nemci so skoraj 
ves čas vodili in so se jim nasprot
niki le dvakrat približali. Poraz 
«azzurrov» moramo pripisati pre
težno njihovi neizkušenosti, vendar 
pa je lahko v tolažbo dejstvo, da 
so nekateri novi, mladi člani re
prezentance zaigrali zelo dobro, po
sebno pa Lanfranco in Goldoni.

Jutri se bo Italija srečala z Ve
nezuelo in če jo bo premagala (kar 
je zelo verjetno) bo igrala v sku
pini za osvojitev od 12. do 18. 
mesta.

IZIDI 2. KOLA
MOŠKI

A skupina:
Nizozemska — Dominikanska re

publika 3:1
Mehika — Tunizija 3:0

Lestvica: Mehika in Nizozemska 
4, Dominikanska republika in Tu
nizija 0.

B skupina:
NDR — Italija 3:0
Kuba — Venezuela 3:0

Lestvica: NDR in Kuba 4, Itali
ja in Venezuela 0.

C skupina:
Bolgarija — Francija 3:1
Brazilija — Panama 3:0

Lestvica: Bolgarija in Brazilija 
4, Francija in Panama 0.

D skupina:
ČSSR — Južna Koreja 3:0
Romunija — Portoriko 3:0

Lestvica: ČSSR in Romunija 4, 
Južna Koreja in Portoriko 0 

E skupina:
Belgija — Kanada 3:0
Japonska — Kitajska 3:0

Lestvica: Japonska in Belgija 4, 
Kitajska in Kanada 0.

F skupina:
SZ - Egipt 3:0
Poljska — ZDA 3:1

Lestvica: SZ in Poljska 4, ZDA 
in Egipt 0.

V polfinalni del tega SP so se 
uvrstile te države: NDR, Mehika, 
Nizozemska, Kuba, Bolgarija, Bra
zilija, Poljska, SZ, ČSSR. Romuni
ja, Japonska in Belgija.

ŽENSKE
IZIDI 
A skupina:

SZ — Nizozemska 3:1
Vzhodna Nemčija — Dominikan

ska republika 3:0
B skupina:

Mehika — Francija 3:0
ZDA — Bahamas 3:1

C skupina:
Poljska — ZRN 3:0
Japonska — Kitajska 3:0

D skupina:
Romunija — Filipini 3:0
Brazilija — Madžarska 3:2

E skupina:
Kuba — Portoriko 3:0
Peru je počival.

F skupina:
Kanada — Bolgarija 3:2
Južna Koreja — ČSSR 3:1

V polfinalni del v ženski konku
renci so se uvrstile te reprezentan
ce: SZ, NDR, Mehika, ZDA, Japon
ska, Poljska, Peru, Kuba, Južna 
Koreja in Kanada.

V PRIJATELJSKEM SREČANJU

Patriarca z lahkoto 
premagala Tržačane

Patriarca — Lloyd 87:68 
(47:30)

PATRIARCA: Savio 7, Furlan 6, 
Marušič 3, Soro, Ardessi 13, Fabris 
4. Fortunato 12, Gergolet, Flebus 23, 
Ferri. Bruni 19.

LLOYD ADRIATICO: Forza, Bas
si 6, Oeser 1, Meneghel 4, Chinoli
na 2, lacuzzo 1, Millo, Brooks 34, 
Čepar 18, Pozzecco 2.

V prijateljski tekmi je goriška Pa
triarca s precejšnjo lahkoto odpravi
la Tržačane, ki bodo letos nastopili 
v drugi skupini A lige. Tržačani so 
pokazali res slabo igro in tudi z A- 
menčanom niso utegnili ustaviti razi
granih Goričanov, ki so imeli v Bru- 
niju, Flebusu in Fortunato najboljše 
igralce. Že sam rezultat kaže veliko 
razliko med obema ekipama, če bi 
Lloyd ne imel Američana Brooksa bi 
bil njegov poraz še hujši (vedeti mo
ramo, da je Brooks sam dosegel po
lovico košev za svojo ekipo).
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Olimpijski «denar» 
gre dobro v promet

MILAN, 15. — Tudi v Italiji bo
do v kratkem začeli prodajati o- 
limpijski «denar». Tega so, kot je 
znano, kovali Kanadčani, da bi z 
izkupičkom financirali organizacijo 
olimpijskih iger, ki bodo leta 1976 
v Montrealu.

Prvo serijo so razprodali in so 
s tem presegli vsa pričakovanja, 
zdaj pa bodo dali v prodajo drugo 
serijo (srebrnikov). Doslej so za
služili s prodajo olimpijskega «de
narja» 50 milijard lir. Del zaslužka 
so Kanadčani namenili za pomoč 
tudi olimpijskim reprezentancam 
tistih držav, kjer prodajajo te zlat
nike in srebrnike. Med njimi je tu
di Italija.

ROKOBORBA NA SP VKATOWICAH

Velika premoč 
tekmovalcev SZ
Jugoslavija je letos osvojila eno bronasto kolajno

V Katowicah na Poljskem se je 
zaključilo 19. svetovno prvenstvo v 
rokoborbi (grško-rimski slog). Tudi 
na tem prvenstvu so zastopniki So
vjetske zveze odnesli levji delež 
kolajn, saj so od desetih možnih 
zlatih kolajn osvojili kar šest. Za 
SZ se je uvrstila Bolgarija, ki ima

KOLAJNE

SZ
BOLGARIJA
POLJSKA
ČSSR
VZH. NEMČIJA
MADŽARSKA
JUGOSLAVIJA

Z
6
2
1 1

NOGOMET Za jugoslovanski pokal

Danes v Ljubljani 
Olimpija-Borac

Ljubljanska enajsterica bo igrala nekoliko okrnjena
Po nedeljskem neodločenem izi

du v 10. kolu 1. ZNL proti Želez
ničarju (1:1) bodo danes nogome
taši Olimpije spet zaposleni pred 
domačim občinstvom. Ob 14. uri 
se bodo spoprijeli v četrtfinalni tek
mi za jugoslovanski pokal proti 
Borcu iz Banjaluke. Borac je tre
nutno na drugem mestu v 2. zvez- 
niuiiiiiiiiiimiimimmiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiniiiir

OBVESTILO
SPDT obvešča člane tekmovalne 

ekipe, da bo v petek, 18. t.m. ob 
19.15 namesto telovadnega treninga 
na stadionu «L maj», redni sesta
nek v Ul. Geppa 9. Na sporedu bo 
teoretična lekcija o predsmučarski 
pripravi ter prikaz filmov.

Urnik telovadnega treninga bo ob
javljen v nedeljo pod to rubriko.

• • *

SPDT obvešča, da je vpisovanje 
tečajnikov za predsmučarsko telo
vadbo:
— na Proseku, v športni trgovini 

Starc;
— na Opčinah, v cvetličarni Ana 

(Proseška 35) ;
— za mesto, v Ul. Geppa 9.

« • «

SPDT priredi za odrasle in otro
ke plezalni tečaj, ki je namenjen 
v prvi vrsti vadbi pravilne hoje in 
spoznavanju nevarnosti v gorah. 

Vpisovanje do sobote, 19. t.m.
* * *

SPDT prosi prijavljence za zimo- 
vanje na Krvavcu, naj takoj po
ravnajo vpisnino. V nasprotnem pri
meru ne bodo vključeni v seznam 
zimovalcev.

Prosti sta še dve mesti.
* « *

ŠD Sokol iz Nabrežine sporoča, 
da bo telovadni tečaj za osnov
nošolske otroke ob ponedeljkih in 
petkih v občinski telovadnici. Za
čel se bo v petek, 18. oktobra:
1. skupina (1. in 2. razred) naj 
se zglasi ob 14.30, 2. skupina (3.,
4. in 5. razred) pa ob 15.15.

Tečaj rekreacijske in predsmu- 
čarske telovadbe zo odrasle se bo 
začel v soboto, 23. oktobra, ob 
21. uri.

ŠD Sokol vabi mladinke (letnik 
1961/64), ki bi rade začele igrati 
odbojko, naj se javijo v soboto, 
19. oktobra, ob 15. uri v občinski 
telovadnici v Nabrežini.

ni ligi, s točko manj od vodečega 
Zagreba, ki ima 15 točk.

Borac gleda z optimizmom na 
današnje srečanje, saj je moštvo 
že uigrano in tako pripravljeno, da 
bi lahko (to je mnenje trenerja 
Borca Maroviča) igralo v prvi ligi.

Ljubljančani bodo igrali brez po
škodovanega Amerška in po vsej 
verjetnosti tudi brez Popadiča.

v tem športu bogato tradicijo. Po
ljaki pa so bili tretji.

V vrstah Jugoslavije je bil naj
boljši Ivica Frgič, ki je osvojil bro
nasto kolajno, a bi zaslužil tudi 
kaj več, ko bi ne naletel na pri
stranskega sodnika, ki ga je zelo 
oškodoval.

Razen Frgiča sta se dobro izka
zala tudi Nenadič in Nišavič, ki 
sta osvojila četrto mesto. Ena bro
nasta kolajna in dve četrti mesti 
torej predstavljajo za Jugoslavijo 
uspeh.

Prvenstvo v Katowicah je poka
zalo, da je premoč vzhodnih držav 
v tem športu še vedno nedotaknje
na. Sovjetski rokoborci so bili za
služni zmagovalci 19. EP, saj so 
pokazali izredno telesno pripravo 
in tudi najbolj moderno tehniko te
ga športa.

PO NEDEUSKIH DOGODKIH

Ostri ukrepi proti 
grobi nogometni igri 
v Jugoslaviji

BEOGRAD, ]-*. — Disciplinsko 
sodišče združenih nogometnih klu
bov prve lige in izvršni odbor zve
ze nogometnih sodnikov Jugoslavije * BOR: Pahor, Fičur, Glavina, Jaz 
... ' ! — - ■ bec, Kus, Mahne, Košuta, Kalc,

Pertot, Župančič.
OMA: Aquilante, Magnaldi, Ma- 

gurano, Mauri, Marcocci, Dagnei-

vilne poškodbe (večinoma najbolj
ših) igralcev. Ukrepi so bili spre
jeti po tekmah 9. kola, v katerih 
je bilo več igralcev poškodovanih. 
Z odloki omenjenih dveh organov so 
bili trije igralci kaznovani s pre
povedjo igranja na štirih, oziroma 
šestih prvenstvenih tekmah, šest i- 
gralcev je zaradi grobe igre su
spendiranih. Poleg tega so bili za
radi dopuščanja grobe igre suspen
dirani trije sodniki, trije delegati 
in trije nadzorniki sojenja. Proti 
dvema delegatoma in dvema sodni
koma je sprožen postopek ker niso 
korektno sodili. Izvršni odbor nogo
metne zveze Jugoslavije je danes 
s posebnim sporočilom pozdravil in 
podprl omenjene ukrepe in naložil 
upravam nogometnih klubov, da 
preuče nemile pojave, naj sprej
mejo ustrezne Ukrepe, da se pre
neha z nešportno taro. Zvezi nogo
metnih sodnikov je naloženo, da 
preveri odgovornost svojih članov 
za omenjene izpade, da jih v pri
meru dokazanih krivic ustrezno kaz
nuje. Od Zveze nogometnih trener- 
; / Jugoslavije in Združenja nogo
metnih klubov se zahteva, da s 
svoje strani sprejmejo ustrezne u- 
krepe proti povzročilcem neredov

KOLESARSTVO

TROFEJA BARACCHI

Prenizka nagrada 
za F. Moserja

MILAN, 15. — Na letošnji kole
sarski dirki na kronometer za «Tro
fejo Baracchi» ne bomo prisostvo
vali boju med dvema najboljšima 
dvojicama v Evropi. Želja priredi
telja Mina Baracchija, da bi na 110 
km dolgi progi od Bergama do 
Brescie zoperstavil Belgijcema E. 
Merckxu in De Vlaemincku itali
janski par Felice Gimondi — Fran
cesco Moser, se ne bo uresničila, 
ker je mladi italijanski kolesar 
Moser sklenil, da ne bo nastopil. 
Do te odločitve je prišlo danes, ko 
se je predstavnik Filotexa priprav
ljal na progi z Dancem Ritterjem. 
Tako je padlo v vodo tudi Barac- 
chijevo upanje, da bi Moser na
stopal vsaj z danskim kolesarjem, 
potem ko je že pred časom izrazil 
željo, da ne bi nastopal z bivšim 
svetovnim prvakom. Do svoje odlo
čitve je Moser prišel, ker je menil, 
da je nagrada, ki so mu jo ponu
jali prireditelji, prenizka za njego
ve sposobnosti. Nekoliko je na nje
govo odločitev vplivala tudi utruje
nost po zadnjih nastopih, precej pa 
strah, da se ne bi izkazal, kot že 
pred časom na «Veliki nagradi na
rodov».

Ritter pa je medtem sklenil, da 
bo v ponedeljek odpotoval v me
hiško prestolnico, kjer bo skušal 
porušiti Merckxov svetovni rekord 
v enourni vožnji, ki pripada Bel
gijcu s 59,431 km na uro. Prejšnji 
rekord je že pripadal Ritterju z 
58,654 km.

V odbojkarskem prvenstvu narašč ajnic je v Trstu na stadionu «1. 
maj» Bor gladko premagal šesterko OMA z 2:0. Na sliki: Sonja Jaz

bečeva pošilja tolčeno žogo preko mreže
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ODBOJKA NAJMLAJSE OB MREŽI ZA TOČKE

Načrtno delo 2 
pri ŠZ Bor že

'V 'Vnaraščajem 
rodi sadove

Med naraščajnicami so «plave» zmagale, med deklicami pa je 
bila OMA premočna ■ Dobra igra Jazbečeve, Fičurjeve in Mahnetove

NARAŠČAJNICE 
Bor — OMA 2:0 (15:12, 15:9)

sta pričela sprejemati prve ukre
pe, katerih namen je preprečiti 
nešportno obnašanje, predvsem pa 
grobo igro, katere posledica so šte-

$ '
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Muhammad Ali je v Kinšasi izjavil, da bo v srečanju, veljavnem za osvojitev naslova svetovnega bok
sarskega prvaka, premagal Forema na čeprav je ta prisilil k predaji N ortona, Fraziera in druge boksarje

lo, Sen, Giurini, Dibiaggio.
SODNIK: Verona.
V soboto je na Tržaškem stortalo 

prvenstvo naraščajnic. Ker sta vpi
sani le dve moštvi (Bor in OMA), 
bosta o končnem zmagovalcu odlo
čili že tekmi med omenjenima eki
pama.

V prvem srečanju na stadionu «1. 
maj» v Trstu so imele več uspeha 
mlade slovenske odbojkarice. Gle
de na neizkušenost in začetniško 
tremo (mnogim je bil to krstni na
stop) so borovke prikazale zadovo
ljivo igro, v kateri' so ‘ še posebno 
izkazale Jazbečeva, Fičur jeva in 
Mahnetova. Sicer pa so tudi osta
le z veliko požrtvovalnostjo odločil
no pripomogle svoji ekipi do zma
ge. Če naj sodimo po tem prvem 
nastopu, je načrtno delo z narašča
jem pri Boru že obrodilo prve sa
dove.

PRVENSTVO DEKLIC
OMA —Bor 3:0

(15:10, 15:9, 15:7)
BOR: Jazbec, Lozar, Glavina, Fi

čur, Magnani, Gabrovec, Chez, Gla
vič, Merku, Purič.

OMA: F. in S. Magnaldi, Scmid, 
Luchesi, Basiacco, Giurini, Amadei, 
Aquilante, Medizza.

V srečanju za prvenstvo deklic 
je Bor doživel pričakovan poraz. 
Slovenske odbojkarice so stopile na 
igrišče brez nekaterih ključnih i- 
gralk. Posebno ob mreži se je po
znala odsotnost Mesesnelove, ki bi 
se edina lahko uspešno zoperstavi
la visokim tolkačicam OMA, ki na
stopajo tudi s člansko ekipo v B 
ligi. Tako okrnjena ekipa «plavih» 
seveda ni bila kos težavni nalogi. 
Kljub prizadevanju, mladim borov- 
kam ni uspelo osvojiti niti seta, ki 
bi bil pravična nagrada za trud, 
ki so ga vložile za ta nastop.

Mig

NOGOMET
PARIZ, 15. — Argentinski nogo

metaš Hector Yazalde bo prejel

vsako leto najboljšemu strelcu na 
evropskih nogometnih prvenstvih. 
Yazalde, ki nastopa za lizbonski 
Sporting, je v lanski sezoni dose
gel 46 golov. «Srebrni čevelj» pa 
si je zaslužil s 36 goli Avstrijec 
Krankl, medtem ko so si «bronasti 
čevelj» priborili s po tridesetimi 
zadetki Mùller, Heynckes ter Argen
tinec Bianchi (član francoskega 
Reimsa).

KOŠARKA

V 1. italijanski moški ligi

Drevi 2. kolo
Že drevi bo na sporedu 2. kolo 

prve italijanske košarkarske lige. 
Videmski Snaidero, edini predstav
nik naše dežele v tem elitnem pr
venstvu, bo gostoval v Milanu, kjer 
bo igral proti Mobilquattru, ki ie 
proti Ignisu v nedeljo doživel ora
vo katastrofo (74:103). Ne gre pa 
pozabiti, da so tudi Videmčani na 
lastnih tleh premagali Brino iz Rie- 
tija za sami dve točki (87:85), kar 
kaže, da Snaidero še ni nared in 
še vedno Američan McDaniels od
loča o usodi tega moštva.

Drevišnji spored (začetek ob 21. 
uri):

Cagliari: Brili — Innocenti 
Rim: Brina — Duco 
Cantù: Forst — Sapori 
Milan: Mobilquattro — Snaidero 
Neapelj: Fag — Sinudyne 
Vicenza: Canon — Ignis 
Bologna: Alco — IBP Roma

NOGOMET

MARSEILLE, 15. — Znani brazil
ski nogometaš Jairzinho (Jair Ven
tura Filho) bo prestopil v vrste 
francoske ekipe Olympique iz Mar
seilla. Francosko društvo je za od
ličnega brazilskega nogometaša po
rabilo 170 milijonov lir. Kaže, da 
ima glavno «zaslugo» za prestop 
Jairzinha v francoski klub njegov 
rojak Paulo Cesar Lima, ki je le-

AVTOMOBILIZEM
DIRKA PO ITALIJI

Regazzoni in Merzario
že v prvem dnevu

IMOLA, 15. — Danes zjutraj je 
v Turinu startala druga avtomobil
ska dirka po Italiji in že v prvem 
dnevu sta padli dve slavni «glavi». 
Clay Regazzoni in Arturo Merzario 
sta morala zapustiti tekmovanje 
zaradi okvar na motorjih avtomo
bilov. Regazzoni se je ustavil še 
pred startom hitrostne vožnje v 
Casalu, ko ni mogel več spraviti 
v pogon svojega fiata «X-9», med
tem ko se je moral Merzario usta
viti v šestnajstem krogu, ko je 
prišlo na njegovi lancii stratos do 
okvare in je odstopil. Takrat je bil 
italijanski vozač na petem mestu 
lestvice. Okvari obeh slavnih voza
čev sta tako v precejšnji meri za
krili uspeh današnjega zmagovalca 
Jeana Clauda Andrueta, ki je zma
gal v obeh delih tekmovanja od 
Turina do Imole.

Dogovor Nixon-Brežnjcv 
za olimpijske igre 
leta 1980 v Moskvi?

LONDON, 15. — Angleški časo
pis «Daily Mail» je danes priobčil 
vest, po kateri naj bi se bivši pred
sednik ZDA Nixon med svojim zad
njim obiskom v Moskvi domenil z 
Brežnjevom, da bodo Združene dr
žave podprle kandidaturo Moskve 
za organizacijo letnih olimpijskih 
iger leta 1980.

Kot je znano kandidirata trenut
no za organizacijo teh iger dve 
mesti: Los Angeles (ZDA) in Mo
skva (SZ). O tem, v katerem me
stu naj bi bile igre, bo sklepal 
mednarodni olimpijski odbor na 
svojem zasedanju 22. t.m. na Du
naju.

V članku v «Daily Mailu» piše, 
da se je Nixon med svojim obi
skom v Moskvi v času od 26. juni
ja do 2. julija letos obvezal vpli
vati na ameriške športne voditelje 
tako, da se ti ne bi preveč vneto 
in vztrajno potegovali za igre, kar 
bi olajšalo Sovjetom pridobitev te 
manifestacije.

«zlati čevelj», ki ga neko znano pod- tos julija prestopil v vrste Olym- 
jetje športnih izdelkov podeluje | piqua.

SACILE, 15. — V nedeljo, 20. ok
tobra bo v Sacileju pri Pordenonu 
atletski miting, na katerem bodo 
nastopali vsi najboljši italijanski 
atleti, med katerimi tudi evropski 
prvak Mennea, Simeon, Fava, Olio
si, Bergamo, Liani ter Simeonijeva, 
Nappijeva, Molinarijeva.

-------------------- Janko Perat ~

UMIRAJOČI
L ČAS .J

I

DOM POČITKA

Vsaik večer sem si pred spanjem želel, da bi se ne zbudil 
več. Sleherno prebujenje zjutraj je bilo namreč še eno razo
čaranje več. Danes pa sem se prebudil nekoliko boljše volje. 
Tudi strežnice — vsaj zdelo se mi je tako — so bile prijazne 
bolj kot ponavadi. Celo Darinka se ni zmrdovala, niti ni z gnu
som gledala stran, ko mi je pomagala pri vsakdanji jutranji 
toaleti. Pravim pomagala, čeprav nisem mogel sam ničesar 
storiti. Samo molčal sem lahko in se delal, kakor da je ne vi
dim, da bi ne uganila, kako me je sram. Bilo me je sram vsa
kokrat, kadar mi je katera izmed strežnic čistila spodnje dele 
telesa. To mi je bilo nepopisno mučno in ponižujoče. Toda ko 
so me strežnice očiščenega, umil oritega odnesle na
vrt pod kostanje in platane, sem vendarle občutil neko uspa
vajoče ugodje. Pogreznil sem se v nekakšen duševni mir, ki mi 
je bil toliko kot spanec, kot odsotnost vseh misli in čustev.

Bil je prijeten, topel poletni dan, poletje se je že poslavlja
lo, in sicer brez poletne soparice, kajti s planin je že zavel dih 
jeseni. Nekje visoko v krošnji platane se je utrgal list. Spuščal 
se Je navzdol in se spotoma odbijal od listov in vej, dokler ni

prosto zaplesal po zraku in se ustavil na mojih prsih. Bil je 
krvavo rdeč, že ranjen od jeseni. Izkrvavel je in umrl.

Tudi jaz sem mrtev, že dolgo sem mrtev. Vse od tistega 
dne, ko sva se pri Seči zaletela v prehitevajoči avtomobil in 
se zvrnila pod cesto.

Dolgo, dolgo se nisem zavedel. In prav nič se ne spominjam, 
kaj se je medtem zgodilo. Neke noči sem se zbudil iz dolgega 
spanja. Bilo je temačno in v sobi sem bil sam.

Nenadoma je vanjo posijala svetloba, nadme se je sklonila 
ženska v belem. Vprašala me je, ali slišim, ali vem, kje sem. 
Imela je črne lase in črne oči. Zašepetal sem: «Olive.» Ona 
pa mi je rekla, da ni Oliva, ampak sestra v bolnišnici.

«Se zdaj zavedate, kje ste?»
Da, vedel sem. Tisti trenutek sem spoznal, da še živim, 

čeprav sem bil mrtev. In tisti trenutek sem s polno gotovostjo 
zaznal, da je ona mrtva.

Toda ona je bila v resnici mrtva. Nikoli več je ne bom 
videl. Jaz pa bom lahko še vedno mislil, celò govoril, le telo 
in duša bosta odsotna.

Nekaj mesecev so me še zadržali v bolnišnici. Nazadnje 
pa so zdravniki popolnoma obupali, da bi se mi zdravje kdaj 
izboljšalo, in so me poslali v Dom onemoglih.

Zdaj sem tu. Kar dobro mi je. Bolečin skorajda ne čutim 
več. Milostna narava me je rešila bolečin in mi odvzela pezo 
spominov. Ostal je le še nekakšen daljni, nejasen, brezimen 
spomin, pa še ta se zbudi samo kdaj pa kdaj. To je spomin 
na nekaj nepopisno lepega in v njem je še vedno toliko moči, 
da prinese v sivino mojega obzorja nekaj svetlejših barv.

Nad strehami je zakrožil golob. Pridružili so se mu še 
drugi, in zdajci je nad hišami zakrožila cela jata temnih in 
svetlih kril. Skozi sončno svetlobo sem opazoval, kako krožijo 
po zraku. Potem pa so se vsi hkrati spustili nekam za moje 
obzorje. Golobi so moji prijatelji. Ljudi ne maram preveč. V 
njihovi prisotnosti mi je vedno nerodno. Tudi strežnic ne mar

ram. Pred njimi me je sram, ker me čedijo in si mislijo kdove 
kaj. To so v meni edini ostanki bolečine in sramu, ostanki 
umrlih čustvovanj.

Rad bi bil rešen še te, poslednje bolečine. To sem povedal 
tudi zdravnikom. A zaman. Sicer pa je vseeno, saj sem le nem, 
nemočen opazovalec umirajočega časa na vrtu Doma onemoglih.

V moji zamaknjenosti me je zmotila Darinka, strežnica, 
ki se sicer najbolj trudi, da bi bila dobra z mano. A vendarle 
se zmrduje, zato tudi nje ne maram.

«Tovariš, obisk imate.»
Obrnil sem glavo. Za Darinko sem zagledal obiskovalko, 

ožarjeno od sonca. Bila je kot privid. Kot bi bila ona! Ne vem, 
morda so se mi oči zasvetile in potem spet potemnele, kajti 
opazil sem, da je njene oči preplavila žalost in usmiljenje.

Ni bila ona, ampak le njena hčerka. Bila je v rahli zadregi, 
ko me je pozdravila. Ponudila mi je šopek pisanih nageljčkov 
in zvezek, vezan v črno platno.

«Prišla sem malo na obisk. Poprej nisem utegnila. Se imate 
dobro?» In ne da bi čakala na odgovor, je nadaljevala: «Včeraj 
sem doma pospravljala, pa mi je prišel pod roke tale zvezek. 
Mamin je. Zdi se mi, da pripada vam. Ko sem ga prebirala, 
sem spoznala, da to ni bilo napisano zame. Zato sem se odlo
čila, da ga prinesem vam.»

Povedala je vse v eni sapi in se nemirno presedla. Mudilo 
se ji je. Zavedala se je, da zeva med nama nepremostljiv pre
pad. Ona, njena mati, je mrtva. Kako bi bilo, če bi ne bilo 
mene, če bi je tisti dan ne bil šel iskat k morju? Bi bila še 
živa? Kdo ve! Jaz pa sem ostal živ. Vzrok, da je ona mrtva, 
je od kdove kdaj. Odtlej ni prav nič pomembno, kaj se je 
zgodilo. Neizogibno se je moralo zgoditi. O naši usodi namreč 
pogosto odločajo neznani, navidez popolnoma nepomembni 
dogodki.

Toda njena hčerka tega ne ve. Ona vidi samo mene, ki sem 
po njenem vzrok, da njena mati ni več živa. Ona čuti, da sem

kriv, in vidi mojo bedo, zato se ji mudi stran. Ne ve, ali naj 
me preklinja ali pomiluje. Obema je hudo, meni in njej.

«Hvala ti, livija, za nageljne. Drugič si nikar ne delaj stro- 
škov zaradi mene. Hvala ti za mamin zvezek. Meni je dobro. 
Tukaj lepo skrbijo zame.»

«Veseli me, da vam je dobro. Toda mudi se mi. Sporočite 
mi, če boste kaj potrebovali! O priliki bom še kaj prišla.» Spet 
sem bil sam in čisto prazen. C as je umiral. Neprenehoma umi
ra in nenehno se poraja nov, zato ne more umreti. Prav tako 
kakor jaz, ki tudi ne morem do kraja umreti.

Na kolenih mi je ležal zvezek. Vzel sem ga v roke in začel 
obračati stani. V meni se je sprostilo nekaj poteptanega, vendar 
še vedno tlečega. Nekaj, kar se je ohranjalo v temnem kotičku 
mojega srca. Pod mrtvo gladino zavesti se je začela prebujati 
preteklost. Ali je bil to samo privid spomina, ki ga je priklicala 
Livija, ali pa je bil odmev preteklega življenja, odmev, ki ni 
mogel zamreti? Ne vem.

Zasanjano sem listal po zvezku. Listi so biM na gosto po
pisani s pisavo, ki sem jo tako dobro poznal. Bil je dnevnik. 
To sem ražbral iz datumov nad posameznimi stranmi.

Prvi vpisani datum je bil september 1940, potem pa no
vember 1943. Zadnji datum je bil star komaj šest mesecev. 
Očitno se je zatekla k dnevniku, ko se je počutila osamljeno. 
Morda je bil to ostanek njene neizživete mladosti. Kdo ve.

Poletje je zanjo prišlo pozno. Pravzaprav je bila že jesen, 
in vendar sva se vedla kot otroka. Poleti sva sanjala pravljice 
o snegu, pozimi pa o soncu, in bila sva srečna. Vsaj občutek 
sreče sva imela. Zato sva morala umreti. Tiste, ki se ljubijo, 
namreč preganjajo. Vedno so v nevarnosti. In midva sva se' 
resnično ljubila. To sicer ni bilo tisto, čemur ljudje pravijo 
ljubezen. Ni bila zaljubljenost, ki kmalu doseže mejo. Bilo je 
življenje sàmo.

(Nadaljevanje sledi)
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Seja glavnega odbora SKGZ
(Nadaljevanje z 2. strani)

ta, ne da bi vsak dan storili vse, 
kar je v naši moči za obnovitev 
in okrepitev takega ali drugačnega 
ljudsko - prosvetnega delovanja.»

Na koncu je Miroslav Košuta de
jal, da je treba objektivne vzroke 
za kritično stanje v Slovenski pro
svetni zvezi iskati predvsem v po
manjkanju kadrov, v glavnem pe
vovodij in režiserjev, pa tudi v teža
vah z zasedbo v operativi.

Poročilo Miroslava Košute, koli
kor se je nanašalo na Stalno slo
vensko gledališče, je najprej do
polnil predsednik upravnega sveta 
SSG prof. Josip Tavčar. Poudaril 
ja, da je v sedanji fazi dokončna 
publicizacija naše gledališke usta
nove odvisna samo od Rima in da 
si ne smemo pričakovati, da bo ta 
problem rešen v kratkem času. Po
udaril pa je pomen dejstva, da je 
z znanim Morovim odgovorom de
želni upravi, odpadel dosedanji ve
to zunanjega ministrstva in da je 
zato sedaj vsa odgovornost na pri
stojnem ministrstvu za turizem in 
prireditve. Prof. Tavčar je pojasnil 
tudi razloge, zakaj je upravni svet 
SSG spremenil svoj prvotni sklep 
in začel s sezono 1974/75 ter pristal 
na sodelovanje na 3. kulturnem sre
čanju «Alpe - Adria». Končno je še 
dejal, da vlada na področju gleda
liške zakonodaje v Italiji pravi kaos. 
da zakona o gledališčih sploh ni in 
da ne velja več pravilo, da država 
prispeva 60 odst. k proračunskim 
sredstvom stalnih gledališč, kolikor 
krajevne ustanove krijejo 40 odst. 
Vse je, tako se zdi, odvisno od zvez 
v Rimu.

Po posegu Edvina Švaba, je Adri- 
jan Rustja, ki je govoril v imenu 
društva dramskih umetnikov, pri
kazal zlasti silno težek položaj v 
ansamblu tako kar zadeva umetni
ško ustvarjanje kot skromnost scen
skih rekvizitov. Osebje prejema še 
vedno samo skromne akontacije na 
že tako nizke plače, akuten je pro
blem pomladitve že tako malošte
vilnega ansambla, SSG je premalo 
prisotno na slovenski televiziji in 
ljubljanskem radiu in še kar za
dovoljivo na tržaškem, abonmaji 
niso dovolj zasedeni. Vse to — je 
dejal Rustja — negativno vpliva na 
moralo v kolektivu. Režiser Mario 
Uršič je govoril o premajhnem 
soočenju gledališča z drugimi kul
turnimi ustanovami in o pomanjklji
vih stikih z javnostjo. Glede reper
toarja je dejal, da se o njem ne 
bi smelo več odločati v «olimpij
skem vrhu», pač pa s konzultira- 
njem pisateljev, sociologov itd,, kaj
ti naše manjšinsko gledališče je last 
vse skupnosti. Glede pomladitve an
sambla se je vprašal odkod naj ta 
pomladitev prihaja: ali iz akademi
je v Ljubljani ali iz naših domačih 
vrst, iz morebitne domače dramske 
šole?

Po še nekaterih intervencijah je 
razpravo povzel predsednik Boris 
Race. V imenu glavnega odbora je 
SSG izrekel solidarnost v njegovem 
boju za obstoj in mu zagotovil, kot 
doslej, vso podporo tudi v bodoče. 
Glavni odbor izreka tudi priznanje 
gledališču za izredno uspelo otvo
ritveno predstavo sezone Cankarje
ve komedije «Za narodov blagor». 
Glede vseh vprašanj, ki jih je po
udarila razprava, pa je predsednik 
menil, naj bi se z njimi spoprijela 
kulturna komisija pri SKGZ razšir
jena z zastopniki SKGZ v uoravnem 
svetu gledališča in z zastopniki an
sambla.

Izvajanja Miroslava Košute v zve
zi z Glasbeno matico je kot prvi 
dopolnil ravnatelj Glasbene šole dr. 
Gojmir Demšar. Tudi on se je naj
prej dotaknil vprašanja publiciza- 
cije šole, ki se že od leta 1971 ni 
premaknilo z mrtve točke, prikazal 
je koncertno dejavnost v Trstu in 
od letos prvič tudi v Gorici, orisal 
probleme šole glede na maloštevil- 
nost in preobremenjenost učnega 
osebja in dejal, da tudi GM čuti po
manjkanje organskih stikov z gleda
liščem. Podpredsednik GM Miloš 
Kodrič pa je navedel korake, ki 
jih je odbor GM doslej naredil in 
ki jih bo še moral narediti, da bi 
pospešil rešitev vprašanja publici- 
zacije, zlasti preko tržaških poslan
cev v rimskem parlamentu.

Glavni odbor je na koncu pri
poročil vodstvu GM, da stori vse, 
kar je v njegovi moči in da se v 
zvezi s publicizacijo poslužil vseh 
možnih poti in sredstev.

Najbolj izčrpna je bila, spričo 
delikatnega obdobja, v katerem se 
nahaja, razprava o Slovenski pro
svetni zvezi. Predsednik Klavdij 
Palčič je najprej poudaril zelo ob
sežno in razvejano področje dejav
nosti SPZ ter opozoril na dejstvo, 
da se vsa dejavnost oslanja na ama
terstvo ali bolje na prostovoljnost. 
Velik del krivde za določene po
manjkljivosti v delovanju SPZ je 
pripisal pomanjkanju vsake profe
sionalne operative na Tržaškem, 
medtem ko je glede tega položaj 
na Goriškem boljši. Kljub vsem te
žavam je bilo marsikaj storjenega. 
Na koncu je Palčič še povedal, da 
ima SPZ sedaj v načrtu okroglo 
mizo o delegiranih dekretih, izvedbo 
akcije po šolah ob 30-letnici osvo
boditve, priprave za Prešernovo pro
slavo. Po društvih se je že začela 
dejavnost, vendar je velika stiska 
s pevovodji.

Miro Kapelj je menil, da ne mo
remo vsega zvreči na pomanjkanje 
operative, ker da mora biti SPZ 
predvsem lokomotiva, ki mora vo
diti in usmerjati svoja društva. Pri
tožil se je tudi nad neučinkovitost
jo predsedstva. Dalj časa se je 
pomudil pri zelo kritičnem stanju 
slovenske prosvete v mestnem sre
dišču in v predmestjih, kjer ne 
deluje noben prosvetni pevski zbor 
in zelo slabo nekatera društva. 
Pohvalil je dejavnost Tržaškega 
partizanskega pevskega zbora, ki 
je res izredna, čeprav sloni vse 
njegovo delo na ljubiteljstvu, do
taknil se je Prešernove proslave, 
zlasti pa mobilizacijsko, moralno in 
kvalitetno zelo uspelih prireditev

«Primorska poje», zavzel se je, da 
bi bila revija mladinskih pevskih 
zborov Primorske tokrat v Trstu, 
prav -tako se je ' zavzel za tesnejše 
sodelovanje z goriškim delom pro
svete. V razpravo so posegli še Ed
vin Švab, Boris Race, Saverij Rožič, 
Niko Škamperle, ki je najavil v ce
loti nov program TPPZ za 30-letnico 
osvoboditve, in še drugi.

Predsednik Boris Race je v svo
jem povzetku razprave ugotovil, da 
je glavni odbor že sprejel razne 
sklepe v zvezi z obravnavanimi 
vprašanji in da je treba le te sklepe 
izvajati. Končno je glavni odbor 
sprejel kot sklep, da se razširjeni 
izvršni odbor sestane s predsed
stvom SPZ in da bi skupno po
globili vprašanje, kako sklepe izva
jati. Za izvajanje sklepov se mora 
zavzeti tudi kulturna komisija.

Poročilo dr. šiškoviča o delu 
mednarodne manjšinske konference 
v Trstu je bilo zelo izčrpno in 
zanimivo, zato ga bomo v celoti 
objavili v jutrišnji številki. Na tem 
mestu naj samo povzamemo nekaj 
njegovih osnovnih ugotovitev. Dr. 
šiškovič je dejal, da smo se Slo
venci na konferenco resno pripra
vili, čeprav med določenimi skupi
nami ni bilo dovolj koordinacije. 
Slovenci smo v treh delovnih ko
misijah konference nastopili s 35 
referati in posegi, ki jih je pripra
vilo 41 oseb. Od teh je SKGZ vna
prej pripravila 14 pričevanj v slo
venščini in italijanščini, eno pri
čevanje pa ni bilo pravočasno raz
množeno. Največjo težo smo Sloven
ci imeli v III. komisiji, v kateri 
smo razgrnili bistvena vprašanja 
lastnega življenja. Dr. šiškovič je 
nato dejal, da je bilo delo jugo
slovanskih strokovnjakov zelo so
lidno in konstruktivno.

V vseh treh delovnih skupinah — 
je dejal dr. šiškovič — zlasti v tret
ji, so bili zaključki v glavnem ena
ki: Slovenci so iznesli svoje tehtne 
in dobro preučene zahteve, «večin
ski» zastopniki pa so povedali, da 
se s temi zahtevami ne strinjajo, 
so ponudili postopnost in rešitev 
nekaterih žgočih vprašanj v Trstu 
in Gorici, nič pa za Benečijo, ki 
naj bi se prej osvestila, ne da bi 
vsaj priznali, da bi bilo treba ustva
riti ugodne pogoje za osveščanje.

Poudaril je tudi pomen pisma 
tržaških strank ustavnega loka in 
enotno pismo vseh zamejskih Slo
vencev predsedniku Zanettiju.

Na koncu je dejal, da konferenca 
ne bo mogla ostati brez rezultatov, 
čeprav se danes čutijo nekateri ko 
raki nazaj. Rezultati pa niso več 
odvisni od morebitnega institucio- 
naliziranja dosedanjega pripravljal
nega odbora, pač pa od vsakodnev
nih naporov Slovencev in političnih 
sil, da jih podpirajo.

V razpravo so posegli številni pri
sotni, na primer prof. Samo Pa
hor, dr.. Stanislav Oblak, inž. Sta
nislav Renko, Boris Race. ponovno 
dr. šiškovič in še drugi.

Stanislav Renko je poudaril pred
vsem važnost znflge^izjave lokalnih 
predstavnikov vseh strank ustavne
ga loka, ki so se izrekli za glo
balno zaščito Slovencev v Italiji, in 
še večjo važnost skupnega pisma 
vseh Slovencev v Italiji predsedni
ku konference. Nato je opozoril na 
nekatere referate v tretji komisiji, 
v kateri je tudi sam sodeloval, in 
sicer: univ. prof. A. Pizzorussa, 
uglednega profesorja ustavnega pra
va, ki je zelo temeljito izoodbil 
pravno osnovo zloglasnega stališča 
ustavnega sodišča o neoristojnosti 
dežele glede manjšinske zakonodaje 
(Renko je omenil pri tem Morovo 
pismo Zanettiju): dalje na refera
te dr. P. Bassettija iz Milana, dr. 
Benedikterja iz Bočna. nrof. A. 
Bormeja iz Rovinja. M. Gollija iz 
Trsta ter še nekatere druge refe
rate izven kroga Slovencev v Ita
liji in referate referentov iz Jugo
slavije, referate, ki bodo v prihod
nosti vsi služili naši skupnosti pri 
njenih naporih za priznanje narod
nostnih pravic. Omenil je utemelje
nost že znane julijske ocene konfe
rence s strani SKGZ in nrav tako 
oceno predsednika SKGZ objavljeno 
v tisku. Podčrtal je tudi izredno ve
lik prispevek k našim naporom, ki 
so ga dali na tiskovni konferenci 
13. julija vsi časnikarji iz Ljub
ljane, Zagreba in Beograda ter pred
lagal, da se tudi gradivo tega dela 
manjšinske konference objavi v na
črtovani publikaciji o konferenci.

Po nekaterih manj važnih pojasni
lih in pripombah tudi glede nekih 
pomanjkljivosti je Renko pohvalil 
velik trud vseh referentov - članov 
glavnega in izvršnega odbora SKGZ 
kakor tudi trud in prizadevanje 
vseh ostalih referentov iz inozem
stva in matične domovine, ki so v 
veliki meri pripomogli, da se pereča 
vprašanja naše narodnostne skup
nosti niso razblinila v morju obšir
ne in zapletene mednarodne manj
šinske problematike, kot je bil na
men nekaterih, večkrat neiskrenih 
«zagovornikov» manjšinskih narod
nostnih pravic.

Tudi dr. Oblak je menil, da je 
treba izreči javno pohvalo tistim, 
ki so se za konferenco največ an
gažirali in naredili največ, kar so 
mogli. Dr. šiškovič pa je na vpra
šanje nekega diskutanta, kakšen od
mev je imela konferenca v svetu, 
pojasnil, da je imela največji odmev 
— kot je razumljivo — pač v Italiji, 
Jugoslaviji in Avstriji, pa tudi v 
Franciji, Španiji in drugod, da pa 
je odmev v ostalem svetu bil manj
ši, kot se je pričakovalo.

Sklepne misli je spet povzel pred
sedujoči Boris Race. Predvsem je 
pohvalil šiškovičevo poročilo. Dejal 
je, da je pravilno ugotovil pozitiv
ne in negativne strani konference 
za nas in zlasti nakazal, kaj je 
treba v bodoče delati. Konferenca 
je naš kapital za dolgo časa. je de
jal Race. Pokazala so se nekatera 
nepokrita področja, ki zahtevajo 
skrbno preučevanje.

Na koncu je glavni odbor soglasno 
sprejel predlog, da se izreče vsem, 
ki so na konferenci sodelovali in 
ki so za SKGZ opravili veliko delo, 
zasluženo pohvalo in priznanje.

PO ODHODU AMERIŠKEGA DRŽAVNEGA TAJNIKA U RABATA

BREŽNJEV BO V JANUARJU 
URADNO OBISKAL EGIPT

V ospredju pozornosti nenadno srečanje laserja Arafata z 
alžirskimi državniki po sklepu generalne skupščine OZN

Tu je predvsem treba upoštevati 
sklep generalne skupščine OZN, ki 
je sinoči sklenila, da se organizacija 
za osvoboditev Palestine pozove na 
zasedanje skupščine v svojstvu opa
zovalca. Ta sklep je celo presenetil 
ameriškega državnega tajnika, ki je 
bil tedaj v Alžiru. Po tem sklepu bo 
Jaserjeva organizacija pooblaščena, 
da pošlje na zasedanje OZN svojega 
opazovalca, kar po mnenju njenih 
predstavnikov pomeni odločilno zma
go v protiimperialistični borbi. Gre 
torej za zmago palestinske stvari, to
da istočasno tudi za zmago neuvršče
nih držav, kot so poudarili mnogi a- 
rabski politični voditelji.

Glasovanje na skupščini OZN je 
seveda zelo razkačilo Izraelce, ki go
vorijo o protizakonitem postopku, o 
dejanju, ki naj bi spravilo v nevar
nost izraelsko državo itd. Izraelska 
vlada je že sklicala za jutri posla
nike držav, ki so akreditirani v Je
ruzalemu in ki so glasovali za do
stop v OZN predstavnikom Organiza
cije za osvoboditev Palestine. Med 
temi državami sta v ospredju Fran
cija in Italija.

Nadalje bodo jutri izraelski diplo
matski predstavniki v inozemstvu po
sredovali prizadetim državam nekakš-

NJEN POSEG V KORIST PREGANJANCEM PINOCHETU NI VŠEČ

RABAT, 15. — Ameriški državni 
tajnik Henry Kissinger je danes po
poldne odpotoval v Washington po
tem ko je v tednu dni obiskal šte
vilne države na Bližnjem vzhodu.

Ameriški državnik je prispel v Ra
bat. kjer se je pogovarjal z maroš
kimi političnimi voditelji, iz Alžira. 
Alžirsko glavno mesto je bila nje
gova predzadnja etapa na potovanju 
po Bližnjem vzhodu. V Alžiru se je 
Kissinger srečal s predsednikom Bu- 
medienom, s katerim je obravnaval 
vsa vprašanja, ki zadevajo tako glo
balno rešitev vprašanj na Bližnjem 
vzhodu, kot tudi bilateralne odnose 
med obema državama.

Kaj je potem ameriški državni taj
nik dosegel pri razgovorih v Rabatu, 
se še ne ve. Lahko pa že rečemo, 
da alžirsko srečanje ni bilo bogve 
kaj naklonjeno ameriškim interesom 
na tem področju. Pripomniti moramo 
namreč, da je le uro in pol po od
hodu Kissdngerja z letališča pri Al
žiru, prispel v alžirsko glavno mesto 
Jaser Arafat, ki je priznan voditelj 
organizacije za osvoboditev Palestine. 
Kazno je, da je Arafat prišel v Al- 
žir prav zaradi zelo pomembnih po
litičnih dogodkov, ki so povezani z 
vprašanjem ureditve spora na Bliž
njem vzhodu.

Podla kampanja proti 
italijanski ambasadi
V sredo so neznanci streljali proti veleposlaništvu - Grožnje di
plomatom • Ponovni spopadi med vojsko in odporniki v Santiago

ne protestne note zaradi sklepa, ki 
ga je sprejela skupščina OZN.

Kissinger je torej odpotoval v ZDA. 
Po rabatskem vrhunskem sestanku, 
do katerega bo prišlo še v teku tega 
meseca, se bo verjetno vrnil nazaj 
na Bližnji vzhod. Pričakovati je treba 
torej ponovno srečanje z raznimi 
predstavniki arabskih držav, ki pa 
morda ne bo tako zahtevno in tudi 
obsežno, kot je bilo sedaj.

Kar danes zanima pohtične opazo
valce je vprašanje nenadnega Jaser- 
jevega obiska v Alžiru, kmalu po
tem, ko je odpotoval Kissinger. Ta je 
dejal, da morajo Arabci odločati o 
globalni ureditvi vprašanja na Bliž
njem vzhodu, ali pa o podpori Or
ganizaciji osvobodilnega gibanja Pa
lestine. Po Kissingerjevem mnenju ni 
mogoče istočasno reševati teh vpra
šanj. Dejstvo, da je Arafat prispel 
v Alžir pomeni, da je njegova or
ganizacija za osvoboditev Palestine 
doživela pomemben uspeh, kar pa po
meni istočasno tudi delen neuspeh 
Kissingerjevega potovanja po Bliž
njem vzhodu.

Danes je egiptovski zunanji mini
ster Ismail Fahmi začel pogovore s 
sovjetskim zunanjim ministrom An
drejem Gromikom. Pozneje se je zve
delo. da so na današnjem srečanju 
sklenili, da bo generalni sekretar KP 
SZ Brežnjev obiskal Egipt v prihod
njem januarju. Tedaj se bo srečal z 
egiptovskim predsednikom Sadatom. 
Gre za prvi obisk Brežnjeva v 
Kairu in sploh v nekem arabskem 
glavnem mestu. Zadnji obisk nekega 
sovjetskega državnika je bil leta 1964, 
in sicer ob priložnosti odmrtja asuan
skega jezu. Na slovesnosti je bil te- 
dai navzoč Nikita Hruščov.

SANTIAGO DE CHILE, 15. — Ne
znanci so v sredo ponoči streljali 
proti sedežu italijanskega veleposla
ništva v Santiago. Krogle na srečo 
niso ranile nikogar. Vest o atenta
tu so sporočili funkcionarji italijan
skega diplomatskega predstavništva, 
ki so tudi energično protestirali pri 
pristojnih čilskih organih in zahte
vali, naj ukrenejo vse kar je v nji
hovi moči, da se teroristični izpadi 
proti veleposlaništvu ne ponovijo.

Italijanski odpravnik poslov v San- 
tiagu (veleposlanik se po državnem 
udaru namreč ni vrnil v čilsko pre
stolnico, ker italijanska vlada ni u- 
radno priznala «golpistov») Tomasa 
De Vergottini je izjavil, da so funk
cionarji veleposlaništva že dalj časa 
žrtev ustrahovalne kampanie. Vsak 
je dobil že več grozilnih telefonskih 
obvestil in santiaški tisk je zagnal 
proti veleposlaništvu grobo kampa
njo. Vzrok vsega tega je dejstvo, 
da je v italijanskem diplomatskem 
predstavništvu še vedno 200 politič
nih beguncev, ki čakajo na dovolje
nje, da zapustijo državo.

Gonja, ki jo je zagnal tisk proti 
italijanskim funkcionarjem je iz
redno podla. V kampanji se je zlasti 
«izkazal» list «La Tercera», ki trdi, 
da se je veleposlaništvo spremenilo 
v javno hišo, funkcionarji pa naj 
bi bili plačani prevratniki, ki so de
jansko prevzeli vlogo «političnega 
tajništva gibanja MIR». Funkcionar
je dolžijo nadalje, da skrivajo biv
šega socialističnega poslanca Matia- 
sa Nuneza, medtem ko je v resnici 
našel v diplomatskem predstavni
štvu zatočišče le njegov 13-letni sin. 
Begunce pa obtožujejo, da izrablja
jo varno pribežališče in z oken ve
leposlaništva obmetavajo s kame
njem mimoidoče.

Obtožbe so tako grobe in očitno 
lažne, da ne gre zgubljati besedi v 
demantijih. Kampanja pa je vseka
kor značilna in kaže kakšen bes 
vzbuja v golpistih dejstvo, da je bi
la italijanska diplomacija enkrat to
liko sposobna zavzeti pogumno sta
lišče, neodvisno od ZDA in se zavze
ti za žrtve vojaške diktature. Na 
dlani je tudi, da so kampanjo na
vdihnili vodilni krogi, saj spričo 
cenzure nad tiskom ni niti misliti, 
da bi bila gonja proti diplomatom 
sad pobude maloštevilnih časnikar
jev. Kako nestrpna je hunta do vsa
kega svobodnega glasu dokazuje tu
di dejstvo, da so dopisniku «New 
York Timesa» Jonathanu Kandellu 
prepovedali vstop v Čile. Časnikar 
je prišel včeraj v Santiago iz Bue
nos Airesa, a policija ga je pre
stregla že na letališču in ga pri
silila, da je takoj odpotoval, ker 
da je v državi nezaželen. Čeprav 
izgon ni bil uradno utemeljen ka
že, da je Kandell «kriv», da je na
pisal serijo člankov o Čilu, ki hun
ti niso bili pogodu.

Mračnjaštva in sence terorja v 
Čilu ne razsvetljuje brljivka milo
sti, ki jo namerava hunta priznati 
manj nevarnim nasprotnikom. Tako 
tudi Pinochetov ukaz «naj zdravni
ki naredijo vse, kar je v njihovih 
močeh, da rešijo življenje Carmen 
Castillovi (družici ubitega tajnika 
MIR Miguela Enriqueza)» ne gre 
razlagati s popadkom človekoljubja 
vodje vojaške hunte. Odmev, ki ga 
je imel umor Henriqueza v svetu in 
napovedana mobilizacija vseh demo
kratičnih sil, da se reši Castillovi 
življenje, je prisilila hunto h ukre
pu, vprašanje pa je seveda do kakš 
ne mere bo ukaz dejansko izpol
njen. Carmen Castillo je bila hudo 
ranjena 5. oktobra v spopadu s po
licijo in prepeljana v vojaško bol
nišnico v Santiago.

List «La Secunda» medtem sporo
ča o spopadu med letalskimi eno
tami in «skrajneži» med hišno pre
iskavo v delavski četrti v Santiagu. 
Uporniki naj bi napadli vojake 
avtomatskim orožjem in ročnimi 
bombami. Dva naj bi padla v roke 
sovražniku, trem pa naj bi se po
srečil beg. Vladni glasnik je odgo

voril z rezkim «no coment» na vsa 
vprašanja časnikarjev o domnev
nem spopadu.

Grofa Melzi D‘Eril 
živa in zdrava v Svici

ŽENEVA, 15. — švicarska polici
ja je danes priprla in nato izpu
stila na svobodo šestnajst pripadni
kov verske sekte «Maria Correla- 
trice», med katerimi sta bila tudi 
priletna milaaska grofa Melzi D’E- 
ril, ki sta izginila pred dobrimi pe
timi meseci iz' Lombardije.

Priletna petičneža, ki sta bila že 
nekaj let vdeta pripadnika verskih 
sekt, sta se pridružila bivšemu du
hovniku Rinu Ferraru, nekoč pri
stašu protipapeža Klementa IV. Fer
raro, ki se izdaja za «Kristusa na 
zemlji», je prepričal grofa, naj pu
stita zemeljske dobrine in naj mu 
sledita, češ da se jima bliža «tran- 
sfiguracija». Po mnenju grofovih 
sinov, pa je Ferrara bolj od duše 
priletnih petičnežev zanimalo njuno 
premoženje in zato so dosegli od 
sodišča, da je ustavil tekoče ra
čune izginulih grofov.

Plemenitaša so policisti našli po
vsem naključno: začeli so namreč

Sin malega industrijca 
ugrabljen pri Vareseju?

VARESE, 15. — Iz vasi Bugug- 
giate pri Vareseju je včeraj izginil 
17-letni Emanuele Riboli, sin ma
lega industrijca, ki je skupaj z 
bratom lastnik tovarne za proizvod
njo karoserij za tovornjake. Preli
minarna preiskava karabinjerjev je 
pokazala, da je možnost ugrabitve 
najbolj verjetna razlaga Emanuele- 
jeve izginitve.

Fant, ki podnevi dela z očetom 
v tovarni, je obiskoval večerno šolo 
za industrijske izvedence v Varese
ju. Kot običajno se je tudi snoči 
odpravil v šolo, a se ni več vrnil 
domov. Davi. so zaskrbljeni, starši 
obvestili o izginitvi orožnike.

Emanuele se je peljal v šolo s 
kolesom in z avtobusom. S kolesom 
je prevozil poldrugi kilometer poti 
od svoje vile do avtobusne postaje. 
Tu je pustil bicikel pri prijatelju in 
ga vzel ob povratku. Preiskovalci 
so našli kolo nedaleč od avtobusne 
postaje skrito med grmičevjem. Bli
zu je bila tudi torba s knjigami.

Po mnenju družine Riboli je bil 
mladi Emanuele brez dvoma ugrab
ljen. Starši namreč izključutejo 
možnost, da bi njihov sin pobegnil, 
kaiti — trdijo — Emanuele je bil 
vedno umirjen in marliiv fant, ki 
je vselej obveščal starše, ko se je 
vračal pozneje kot predvideno do
mov. Nekoliko drugačno je mnenje

Ameriški in sovjetski znanstveniki so imeli večkrat nevšečnosti zaradi okvar na avtomatskih postajah in ve
soljskih ladjicah. V kratkem pa bo tudi za take nevšečnosti rešitev: tako so si raziskovalci ameriške vesoljske 

ustanove zamislili letalo, s katerim naj bi popravljali pokvarjene sonde in vesoljske ladje

ZARADI NEGATIVNEGA STALIŠČA ZVEZE INDUSTRUCEV

Jutri splošna vsedržavna stavka za dosego 
izenačenja vrednosti točke draginjske doklade

Danes sestanek med predstavniki delavcev in delodajalcev ■ Polemična izjava 
manjšine CISL, ki jo vodi Vito Scalia * Stavka univerzitetnega osebja

preiskavo o smrti neke pripadnice Emanuelejevih prijateljic, ki trdijo, 
Ferrarove sekte, ki so jo somišlje- | da je bil fant vedno zelo neodvis-
niki pustili v zapuščenem avtomo
bilu. Kaže, da je ženska umrla na
ravne smrti, sekta pa je «hranila» 
njeno truplo, dokler ne bi sorodniki 
prišli ponj.

nega značaia in da se je že več
krat oddaljil od doma. Po njihovem 
mnenju je najbolj verjetno, da se 
je Emanuele naveličal domačega 
okolja in jo pobrisal.

RIM, 15. — Jutri popoldne se 
bosta na sedežu zveze industrijcev 
sestali delegaciji sindikalne federa
cije CGIL - CISL - UIL in italijan
skih industrijcev, da nadaljujeta po
gajanja o izenačenju vrednosti toč
ke draginjske doklade.

Kot je znano je bilo prvo sre
čanje med predstavniki delavcev in 
delodajalcev 10. oktobra. Ob tej 
priliki so sindikalni predstavniki 
negativno ocenili predloge pred
sednika zveze industrijcev Giannija 
Agnellija in so zato naoovedali za 
pojutrišnjem 4-urno splošno stavko, 
čeprav so pristali na nadaljevanje 
pogajanj.

Za stavko so se izrekle vse kon
federacije v okviru sindikalne zve
ze. Edine težave povzroča mant- 
šinska skupina v CISL, ki jo vodi 
filoameriški Vito Scalia. Ta skupina 
je poudarila, da je po njihovem 
mnenju zahtevna platforma federa- 
ere nerealisUčna, stavka pa je po
sledica pritiska določenih političnih 
sil in je v bistvu naperjena proti 
interesom delavcev.

Federacija je zelo ostro odgovorila 
na izzivalno izjavo in neposredno 
obtožila Scalio protisindikalne de
javnosti in stremljenja za razbitjem 
enotnosti italijanskega delavskega 
gibanja.

Danes pa je stavkalo učno in po
možno osebje vseh italijanskih uni
verz. Stavko je napovedala sindi
kalna federacija CGIL CISL - 
UIL skupno z neodvisnim sindika
tom CISAPUNI kot protest proti za
stoju v pogajanjih med predstavni
ki vseučiliškega osebja in vlado

Največja sporna tečka zadeva ize
načenje plač tako med univerzo in 
univerzo kot med raznimi kategori
jami delavcev. V tej zvezi so imeli 
sindikalni predstavniki pred nedav
nim sestanek z vlado, ki je zahte
vala dodatna pogajanja in poglo
bitev vseh vprašanj. Prav zato ni 
izključeno, da se bo protestna ak
cija univerzitetnega osebja nadalje
vala tudi v prihodnjih dneh, če ne 
bo prišlo v kratkem do sporazuma.

Ker so utemeljevali razsodbe z 
«reformističnimi ideologijami»

Pred višjim sodnim 
svetom napredni 
miianski pretorji

RIM, 15. — Danes bi se moral 
pred višjim sodnim svetom začeti 
diščiplinski postopek proti trem mi
lanskim pretorjem, ki so bili do
deljeni odseku za delo milanske 
preture. Sodniki, obtoženi, da so se 
v svoiih razsodbah sklicevali na 
«reformistične ideologije», pa so 
sporočili, da se v znak protesta ne 
bodo javili na zasliševanje.

V svojem pismu višjemu sodne
mu svetu pretorji Romano Canosa, 
Gianfranco Monterà in Pietro Fe
derico poudarjajo, da je njihovemu 
sklepu botrovalo prepričanje, da je 
treba braniti za vsako ceno nače
lo neodvisnosti sodnika. Zato za
vračajo vsakršno sodbo o svojih 
ukrepih, ki ni v okviru demokra-
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DVA ZLIKOVCA V OKLEPNI SOBI MILANSKE BANČNE USTANOVE

Več sto milijonov lir bogati plen 
drznega ropa v podzemlju «Banca di Roma»
Velika sreča, precejšnja malomarnost in morda sodelovanje kakega uslužbenca 
so botrovali drznemu podvigu - Rop za 120 milijonov v «Fiat-ferriere»

ličnega nadzorstva in svobodne kul
turne in politične razprave.

Disciplinski postopek proti trem 
pretorjem je sad zakrknjenega kon- 
servatorizma določenih krogov ita
lijanskega sodstva, ki dolžijo La
noso, Monterò in Federica, da niso 
izpolnjevali svoje dolžnosti, ker so 
utemeljevali svoje razsodbe z «ne
pomembnimi družbeno - političnimi 
razglabljanji, ki niso zadevala o- 
bravnavanih vprašanj» in, še huj
še zlo, «ki so bila osnovana na 
reformističnih ideologijah v na
sprotju z veljavnimi sodnimi načeli.»

Težave treh pretorjev so se za
čele leta 1972, ko je prvi predsedmk 
milanskega prizivnega sodišča dr. 
Trimarchi zahteval, naj jih dode
lijo drugemu odseku preture in jih 
prijavil višjemu sodnemu svetu in 
pravosodnemu ministru zaradi «sa
movoljnega tolmačenja zakonskih 
določil». Canosa, Monterà in Fede
rico so se uprli in s podporo sod-

MILAN, 15. — Dva roparja sta 
danes odnesla iz oklepne sobe v 
podzemlju bančne ustanove «Banco 
di Roma» v Milanu več sto milijo
nov lir (morda okoli 300). Točna 
vsota denarja (v glevnem je šlo za 
bankovce po 50.00'' in 100.000 lir) še 
ni znana.

Rop v tej bančni ustanovi je 
svojstven, ker se je zlikovcema po
srečilo, da sta prišla brez ovire do 
oklepne sobe, zvezala štiri usluž
bence ter se polastila denarja in 
nato izginila brez sledu.

Morda sta imela veliko sreče, to
da tudi varnostna organizacija v 
banki je pokazala velike hibe, vrze
li in tudi nekaj malomarnosti.

Bilo je okoli 11.30, ko sta ropar
ja prišla v banko. V veliki hali sta 
se pomešala med množico strank, 
ki so se drenjale okoli bančnih o- 
kenc. Roparja, ki sta imela na sebi 
svetle površnike, se nista zmenila 
za okenca, temveč sta se z veliko 
gotovostjo podala na desno stran 
ter stopila po stopnicah, ki pelje
jo v podzemlje. Kmalu sta se zna
šla pred vrati, ki so vedno zaprta 
in ki jih iz notranjosti odpira usluž
benec, ki sicer ni viden za ljudi, ki 
prihajajo od zunaj, ki pa razpola
ga z notranjim televizijskim apara
tom. Uslužbenec je odprl vrata ter 
pustil, da sta zlikovca nadaljevala 
pot po hodniku. Kmalu nato sta se 
znašla pred drugimi vrati, ki se 
prav tako odpirajo na pritisk na 
gumb iz notranjosti. Tudi v tem pri
meru je uslužbenec odprl vrata in

šele potem skušal ugotoviti istovet
nost dveh neznancev. Nenadoma se 
je znašel pred moškima, ki sta bila 
zakrinkana in ki sta vperila nanj 
pištoli. Trenutek nato sta bila ro
parja že v oklepni sobi, kjer sta 
zvezala uslužbence, nabasala svež
nje bankovcev v veliko torbo in 
odšla.

Pri njunem odhodu se je spet 
zgodilo nekaj nenavadnega. Ko so 
se uslužbenci rešili vezi, so pritis
nili na najrazličnejše gumbe, toda 
ne na tistega, ki od daleč zapira 
vse izhode iz banke. Tako se je 
zlikovcema posrečilo, da sta zbe
žala iz poslopja ter se brez skrbi 
odpeljala s plenom.

Policijski organi domnevajo, da 
gre za rop. ki je bil izveden s 
pomočjo neke osebe, ki je zaposlena 
v banki. Roparja sta namreč dobro 
poznala vse razmere v ustanovi, 
kraje in mesta kontrole in navade 
uslužbencev v notranjosti. Sploh, 
pravijo, je nemogoče izvesti tak 
rop, če se ne poznajo do podrob
nosti vse razmere v banki. To pa 
je mogoče le ob podpori človeka, 
ki stalno živi v bančni ustanovi.

Tudi v Turinu so zlikovci iz
vedli drzen rop, ki je veljal to
varno «Fiat - ferriere» 120 milijonov 
lir. Dva roparja sta prišla v notra
njost podjetja v Ul. Mortara. Z od
ločnim korakom sta se napotila po 
raznih hodnikih v notranjosti pod
jetja, dokler nista srečala nekega 
uslužbenca, ki je nesel kovinsko

skrinjico v kateri je bil denar 
namenjen za obračun plač v prejš
njem mesecu. Eden od roparjev je 
udaril uslužbenca po glavi, mu iz
trgal iz rok skrinjico, nakar sta 
pajdaša odšla mirno po hodniku 
nazaj, stopila na dvorišča ter pri
stavila lestev ob zid in nato iz
ginila brez sledu. Za rop so zvedeli 
šele nekaj minut pozneje, ko so 
drugi uslužbenci našli na hodniku 
ranjenega blagajnika. Sicer ta
kojšnji poseg notranjih varnostnih 
organov ni obrodil nobenega kon
kretnega sadu.

Ehrlichman obtožuje 
Richarda Nixona

WASHINGTON, 15. - Bivši Ni- 
xonov sodelavec John Ehrlichman, 
ki je bil do pred kratkim eden 
od najbolj vnetih zagovornikov biv
šega predsednika, se je ob začetku 
procesa za Watergate prelevil v 
eno glavnih obremenilnih prič. Ehr- 
lichmanov odvetnik je namreč v 
uvodnem posegu napovedal, da bo 
neizpodbitno dokazal, kàko je bivši 
šef Bele hiše osleparil svojega sve
tovalca za notranje zadeve in ga 
prisilil k odstopu.

Sava ponovno grozi
BEOGRAD, 15. — Sava vedno bolj 

ogroža poplavljeno področje občin Bo

sanske Gradišče in Srbac. Reka je 
danes okrog 13. ure dosegla nivo 58 
cm, kar je samo tri centimetre manj 
od stanja, ki ga je Sava dosegla le
ta 1970 za časa katastrofalne popla
ve. Po zadnjih poročilih štaba za ci
vilno zaščito je v obeh občinah nad 
tisoč hiš pod vodo. Zaradi poplave 
so bile danes zaprte za promet ceste 
Pokučani — Bosanska Gradiška. Bo
sanska Gradiška — Dubica in Srbac 
— Drventa. Srbac in Bosanska Gra
diška imata trenutno zvezo samo z 
Banjaluko.

V občini Bosanski Brod je bilo po
plavljenih sedem vasi in okrog 2500 
hektarjev njiv. Iz poplavljenih hiš 
evakuirajo otroke in starejše ljudi, 
medtem ko so za delo sposobni o- 
stali doma. da bi se borili proti vod
ni stihiji. Na področju srednjega Po
savja je poplavljenih 5000 hiš in 5000 
hektarjev njiv. Po podatkih repu
bliškega tajništva za vodno gospo
darstvo je na Hrvaškem poplavljenih 
3700 hiš, 6214 gospodarskih stavb, 280 
tisoč hektajev kmetijskih površin med 
njimi 39.626 hektarjev njiv. Z ogro
ženega področja so evakuirali 5927 
glav živine.

B. B.

ITALIJANSKA PRAVICA
Italijanski sodni sistem le ,*c- 

tako okostenel in zastarel, da 
ni več kos potrebam moderne 
družbe. Zaradi kopičenja pravd 
v sodnih arhivih, ki 'ih sodniki 
iz raznih razlogov ne morejo 
rešiti, je v zaporih skoraj več 
jetnkov. ki še čakajo nu pro
ces, kot pa tistih, ki odsedajo 
zasluženo kazen. «La giustizia 
italiana fa acqua* je naslov 
in ugotovitev, ki ga večkrat za
sledimo v italijanskem tisku. U- 
gotovitev gre v večini primerov 
jemati metaforično ponekod pa 
je tudi dobesedno tolmačenje 
upravičeno. Tako so morali na 
primer v Agrigentu zapreti po
lovico sodne palače zaradi po
plave. Skozi staro in preluk
njano streho je prejšnji teden 
tako lilo. da se je v uradih in 
sodnih dvoranah nabralo do 20 
centimetrov vode. Zaradi tega 
so morali zapreti polovico sod
ne palače, ki je bila vse frrej 
podobna cisterni za zbiratiie 
umazane deževnice, kot pa do
mu pravice.

POZOR: DRŽAVNI UDAR!
Govorice o sodelovanju ne

katerih častnikov s fašističnimi 
prevratniki, dvomi o resnični 
vlogi in dejavnosti SID. molčeč
nost in nejasnost pristojnih 
krogov, ki se raje skrivajo za 
polovično resnico, kot da bi 
jasno in odločno sproti obve
ščali ljudstvo o tem, kar se de
jansko dogaja v državi, so pov
zročili ponekod pravcato psi
hozo «golpeja» Včeraj so na 
primer v okolici izliva Tilmenta 
na meji med pordenonsko in 
beneško pokrajino preplašeni 
kmetje klicali karabinjerje, ker 
so zamenjali orožne vaje od
delkov «lagunari* s poskusom 
oborožene vstaje.

Vojaki so se zbrali na kraju 
vaj ponoči in so začeli z va
jami. Kmetje, ki so si nepriča
kovano videli v vasi do zob 
oborožene vojake, so takoj po
mislili na oboroženo vstajo in 
obvestili karabinjerje, ki so 
jih le s težavo prepričali, da 
gre za orožne vaje «Antinea*. 
ki so bile že dalj časa na 
programu.

nijskih organizacij in sindikatov 
zahtevali, umestitev na prejšnja 
mesta. Višji sodni svet je zahtevo 
sprejel, istočasno pa je menil, da 
je v Trimarchijevi prijavi dovolj 
elementov za disciplinski postopek 
proti naprednim pretorjem.
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GORICA. Ul. 24 Maggio 1 — Tel. 83 3 82

Uredniltvo, uprava, oglasni oddelek,
TRST. Ul. Monteechi 6 PP 559 — Tel. 79 38 08 
Podružnica 
Naročnina
Mesečno 1.350 lir — vnaprej: polletna 7.500 lir, celoletna 13.500 lir. 
Letna naročnina za inozemstvo 19.500 lir, za naročnike brezplačno revija «Dan» 
V SFRJ številka 1.50 din, ob nedeljah 2.— din, za zasebnike mesečno 18,— 
letno 180.— din za organizacije in podjetja mesečno 22.— letno 220.— din 
Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska. Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK
Za SFRJ Tekoči račun pri Narodni banki v Ljubljani 50101-603-45361

«ADIT» - DZS, Ljubljana, Gradišče 10/11 nad. telefon 22 207
Oglasi Za vsak mm v viSini enega stolpca: trgovski 200, finančno *
upravni 300, legalni 400, osmrtnice in sožalja 2Q0 lir «Mali oglasi» 
80 lir beseda Oglasi za tržaško in goriško pokrajino se naročajo pri 
oglasnem oddtelku ali upravi. Iz vseh drugih pokrajin Italije pri S.P.I.
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ODKRITJE SPOMENIKA PADLIM V NOB V MAČKOLJAH

i■0šm:

Mladi recitatorji ob odkritju spomenika v Mačkoljah

Med redkimi vasmi pri nas, ki niso imele spomenika padlim v NOB, so bile do te nedelje tudi 
Mačkolje, prijazna vas pod socerbsko grajsko gmoto. Sedaj imajo spomenik tudi v Mačkoljah, 
še najbolj pomembno pa je, da so ga postavili domačini z lastnimi sredstvi. Okrog te akcije 
se je ustvarila vaška enotnost, kot je bila v času boja za svobodo in tudi svečano odkritje 
obeležja je izzvenelo v duhu enotnosti in vaške solidarnosti v spominu na prestano gorje, po
žige in pokole, v spominu na tiste može in sinove, ki so v boju žrtvovali svoja življenja. Pa 
ne le v spominu na preteklost, tudi v današnjem spoznanju, da nam je enotnost še potrebna. 
Zlasti je bila razveseljiva prisotnost tolikšnega števila domače mladine in njen delež pri gradnji 
spomenika. Mačkolje so med NOB dale 60 borcev - partizanov in 29 jih je padlo. Tolikšen krvni 
davek je dala malokatera vas. Tudi brošura, ki so jo ob tej priložnosti izdali, je zgovoren do
kument deleža te naše vasice na Tržaškem v skupnem boju slovenskega naroda proti fašizmu.

K spominski plošči z imeni žrtev so domačini položili prav toliko titovk Moški pevski zbor «Valentin Vodnik» iz Doline

Zaključena 6. Kraška ohcet

Šesti par Kraške ohceti pred cerkveno poroko na Repentabru

Dosedanji Kraške ohceti z nekaterimi svati in Egonom Krausom, pobudnikom ohceti

Tudi šesta Kraška ohcet je za 
nami. Čeprav vreme ni obeta
lo nič dobrega, se je v ne
deljo le toliko usmililo zakon
cev in njunih svatov, na de
setine narodnih noš in na sto
tine radovednežev, da vsaj ni 
deževalo. Tako se je vse od
vijalo po programu od tiste
ga odločilnega «da» pred ol
tarjem v cerkvici na Tabru, 
preko malice pri Furlanu, 
vzdolž po cesti do Repna, na
to še v Kraški hiši, kjer so 
po starem običaju sprejeli 
«novico», in nazadnje v Križ
manovi gostilni, kjer se je 
jelo, pilo in pelo, da je bilo 
veselo kot v zlatih starih ča
sih. Popoldne je mladi par 
čakala še ena dolžnost: od
preti sta morala ples ob zvo
kih «Veselih Gorenjcev», da 
so se potem lahko zavrteli in 
stiskali še drugi. Drugo se
veda še pride in če ste videli 
v našem dnevniku objavljene 
fotografije prejšnjih petih kra- 
ških parov, potem so obeti 
za rast našega rodu kar do
bri. Zato tudi naše iskreno 
voščilo mlademu paru na živ
ljenjsko pot. Pa še ugotovitev 
udeleženca: vino je bilo do
bro, štruklji pa še bolj, škoda 
le, da so jih tako počasi kuhali

Pod Tabrom so svati zaplesali polko

Doprsni kip Andreju Gabrščku SOVODNJE SO BOGATEJŠE ZA NOVO ŠOLSKO POSLOPJE

Del udeležencev odkritja spomenika Andreju Gabrščku v Novi Gorici Sovodenjski župan Češčut govori ob predaji poslopja Sovodenjski šolski otroci so zapeli pod vodstvom učitelja Emila Lasiča

Klub starih goriških študentov se 
je proslavil s še enim dejanjem: 
z odkritjem doprsnega kipa An
dreju Gabrščku, zaslužnemu gori- 
ikemu politiku, časnikarju in za

ložniku. Kip, ki stoji v Aleji za
služnih mož v Novi Gorici, je 
izdelal solkanski rojak kipar Bo
ris Kalin, na slovesno odkritje 
pa so prihiteli ljudje iz obeh

Goric, iz stare in nove, da se 
poklonijo spominu človeka, ki je 
kiepko oral narodne brazde na 
Goriškem. Goriška ima sedaj že 
mnogo obeležij.

Sovodnje na Goriškem slavijo kar 
naprej. Ni še dolgo tega, ko se 
je v tej prijazni vasi zbrala za
mejska mladina in počastila 50- 
letnico ustanovitve Zveze sloven

skih športnih društev v Italiji, že 
je bilo na vrsti novo slavje: od
prtje novega šolskega poslopja. 
Občinski upravi je nova prido
bitev lahko v ponos, vaščanom

v zadoščenje, otrokom pa v ra
dost in veselje, saj je v ustrez
nih in sodobno opremljenih pro
storih tudi učenje prijetnejše, če 
že ne lažje. Sicer pa sovodenj-

ska občina vestno skrbi za šolska 
poslopja tudi v drugih krajih ob
čine. Sovodenjska šola je stala 
okrog 80 milijonov lir. Predaje 
novega poslopja namenu so se

udeležili številni predstavniki ob
lasti, mnogo občinstva in seveda 
otrok. Posebno številni so bili 
predstavniki šolskih oblasti, pa 
seveda šolniki.


